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zbliża się koniec roku 2010. Grudnio-
wym numerem „Wiadomości Uniwer-
syteckich” zamykamy dwudziestoletni 
okres wydawania gazety akademickiej, 
która stanowi zapis historii UMCS, 
jest świadkiem pracy dydaktycznej, 
naukowej i społeczno-kulturalnej 
pracowników oraz studentów na-
szej Uczelni. 

Mijający rok był czasem przeobra-
żeń. W lutym pracę rozpoczęła nowa 
redakcja gazety, zmieniła się struktu-
ra pisma i jego szata grafi czna. Nie by-
łoby to możliwe bez ogromnej życz-
liwości dotychczasowych i nowych 
współpracowników. Wymienić tu na-
leży w szczególności wydziałowych 
i pozawydziałowych koordynatorów 
ds. informacji:
prof .  E l żbie t a  K r z em i ń ska 

i dr Jerzy Żywicki (Wydział Artystyczny),
Maria Młynarska (Wydział Biolo-

gii i Nauk o Ziemi),
Marzena Rębisz, Bożena Czech 

(Wydział Chemii),
Beata Kozłowska (Wydział Ekono-

miczny),

Izabela Ejtel i dr hab. Andrzej Łu-
kasik (Wydział Filozofi i i Socjologii),
dr Monika Gabryś oraz koordyna-

torzy instytutowi (Wydział Humani-
styczny),
Jolanta Jarzyńska (Wydział Mate-

matyki, Fizyki i Informatyki),
dr Małgorzata Samujło i dr Izabela 

Pietras (Wydział Pedagogiki i Psycho-
logii),
Monika Nowak (Wydział Polito-

logii),
Marzena Bogusiak (Wydział Pra-

wa i Administracji),
Paweł Kucharski (sprawozdania 

z posiedzeń Senatu UMCS),
dr Jakub Kosowski, dr Tomasz Bie-

lecki, Bartosz Kędracki (AZS UMCS).
Dzięki Państwa zaangażowaniu i pra-

cy Czytelnicy byli informowani na bie-
żąco o najistotniejszych wydarzeniach 
na wydziałach i w jednostkach ogólno-
uniwersyteckich. Do grona osób, któ-
rym również jesteśmy wdzięczni za 
współpracę, należy zaliczyć kierow-
nictwo i pracowników Biura Komuni-
kacji i Promocji, Muzeum i Archiwum 

Szanowni Państwo,
UMCS (w szczególności Pani dr Annie 
Łosowskiej oraz Jerzemu Kasprzakowi), 
Wydawnictwa UMCS (w szczególno-
ści dr. Lechowi Maliszewskiemu), Aka-
demickiego Centrum Kultury „Chat-
ka Żaka”, Centrum Kultury Fizycznej, 
Ogrodu Botanicznego. Dziękujemy 
wszystkim tym, którzy cennymi uwa-
gami i radami przyczyniają się do ko-
lejnych – miejmy nadzieję, że udanych 
– wydań „WU”. 

W roku 2011 świętować będziemy 20. 
rocznicę powstania „Wiadomości Uni-
wersyteckich”; przygotujemy specjalne 
wydanie czasopisma poświęcone temu 
jubileuszowi, zorganizujemy uroczyste 
spotkanie osób zaangażowanych przez 
te lata w jego tworzenie, na które już te-
raz serdecznie zapraszamy.

Naszym Współpracownikom, Czy-
telnikom i całej Społeczności Akade-
mickiej życzymy niezwykle ciepłych 
i rodzinnych Świąt Bożego Narodzenia, 
a także spełnienia najskrytszych ma-
rzeń w nadchodzącym roku 2011.

Redakcja

Z  okazji zbliżających się Świąt 

Bożego Narodzenia w imieniu 

Kolegium Rektorskiego i swoim 

pragnę złożyć najserdeczniejsze życzenia 

spokojnych, ciepłych i radosnych świąt. 

W nadchodzącym 2011 roku wielu sukcesów, 

zarówno w życiu prywatnym, jak i zawodowym. 

Rektor Uniwersytetu 

Marii Curie-Skłodowskiej w Lublinie

Prof. dr hab. Andrzej Dąbrowski
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Z życia
się 6 listopada na Wydziale Che-
mii. Absolwenci otrzymali symbo-
liczne wyróżnienia po zakończeniu 
edukacji w murach UMCS. 

Konkurs piosenki 
turystycznej 
„Bakcynalia 2010”
Prorektor Stanisław Michałow-
ski objął patronat honorowy nad 
koncertem konkursowym w ra-
mach tegorocznego festiwalu XXIV 
Ogólnopolskiej Epidemii Piosen-
ki Turystycznej „Bakcynalia 2010” 
w Akademickim Centrum Kultu-
ry „Chatka Żaka”. Konkurs odbył 
się 6 listopada. 

Lubelski Wschód 
Innowacji
8 listopada prorektor Ryszard Dę-
bicki wraz z dr. Markiem Olejni-
kiem i dr. Marcinem Kojderem 
wziął udział w konferencji „Lu-
belski Wschód Innowacji. Formy 
wsparcia współpracy sfery na-
uki i przedsiębiorstw”. Spotkanie 
skierowane do pracowników na-
ukowych i dydaktyczno-nauko-
wych lubelskich uczelni, a także 
do przedsiębiorców i pracowni-
ków przedsiębiorstw odbyło się 
w Hotelu Europa i poświęcone było 
współpracy środowisk naukowych 
i przedsiębiorczości. Konferencję 
zorganizował Lubelski Park Na-
ukowo-Technologiczny. 

Między Literaturą 
a Medycyną
Rektor Andrzej Dąbrowski i prorek-
tor Ryszard Szczygieł wzięli udział 
w odbywającej się 8 listopada Ogól-
nopolskiej Konferencji Naukowej 
„Między Literaturą a Medycyną” 
cz. VIII zatytułowanej „Zarazy i epi-
demie w Polsce i Europie”. Konfe-
rencja została zorganizowana przez 

Partnerstwo Wschodnie 
w Lublinie
3–5 listopada prorektor Ryszard 
Dębicki i prorektor Stanisław Mi-
chałowski wzięli udział w Między-
narodowej Konferencji „Eastern 
Partnership: Strategy for 2011 and 
Beyond” zorganizowanej w Lubli-
nie przez Polski Instytut Spraw Mię-
dzynarodowych przy współudziale 
Przedstawicielstwa Komisji Eu-
ropejskiej w Polsce. W konferen-
cji wzięli również udział eksperci, 
dziennikarze i społeczni działacze, 
którzy w czasie jej trwania omówi-
li szanse związane z wdrażaniem 
Partnerstwa Wschodniego w 2011 
roku, a także wyzwania, jakie sta-
wia ten projekt. 

Fundusze europejskie 
dla Polski Wschodniej
Prorektor Ryszard Dębicki wziął 
udział w Konferencji „Fundusze 
Europejskie – dla rozwoju Polski 
Wschodniej”, która odbyła się 4 li-
stopada. Była ona podsumowa-
niem dotychczasowych efektów 
realizacji Programu Rozwój Pol-
ski Wschodniej 2007–2013 organi-
zowanej w Ministerstwie Rozwoju 
Regionalnego w Warszawie. 

Integracja pedagogiczno-
naukowa
Prorektor Ryszard Szczygieł repre-
zentował UMCS na I Ogólnopol-
skiej Konferencji „Ekonomiczna 
Szkoła Władysława Grabskiego”, 
która odbyła się 4 listopada w Ze-
spole Szkół Nr 1 w Lublinie. 

Dyplomy dla 
absolwentów Chemii
Prorektor Stanisław Chibowski 
wziął udział w uroczystości wrę-
czenia dyplomów ukończenia stu-
diów magisterskich, która odbyła 

27 października rektor prof. 
dr hab. Andrzej Dąbrowski 
został uhonorowany Na-

grodą Ministra Nauki i Szkolnictwa 
Wyższego II stopnia za osiągnięcia 
organizacyjne. Nagroda ma charak-
ter indywidualny i jest przyznawana 
tym osobom, które w istotny spo-
sób przyczyniły się za sprawą wła-
snych działań do poprawy warun-
ków pracy dydaktycznej, wyników 
kształcenia i poziomu prac dyplo-
mowych. Społeczność akademicka 
serdecznie gratuluje. 

Nagroda 
dla 
rektora
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opracowanie: Monika Świetlińska, Beata Krzyżanowska

Uczelni
tów. Debata odbyła się na Wydziale 
Prawa i Administracji. Poprowadził 
ją prorektor Stanisław Michałow-
ski w towarzystwie przedstawicie-
li samorządu studenckiego. 

Dyplomy dla 
stypendystów premiera
9 listopada na zaproszenie Lubel-
skiego Kuratora Oświaty prorek-
tor Ryszard Szczygieł wziął udział 
w uroczystości wręczenia dyplomów 
stypendystom Prezesa Rady Mini-
strów i Ministra Edukacji Narodo-
wej spośród uczniów szkół średnich 
województwa lubelskiego. 

Spotkanie Zespołu ds. 
Jakości Kształcenia
Prorektor Stanisław Chibowski wziął 
udział w posiedzeniu Uczelniane-
go Zespołu ds. Jakości Kształcenia, 
które odbyło się 10 listopada. Zespół 
ds. Jakości Kształcenia został powo-
łany, by przede wszystkim opracowy-
wać procedury zapewniające jakość 
kształcenia oraz propozycje działań 
doskonalących ten proces. 

Obchody Święta 
Niepodległości
11 listopada w miejskich obchodach 
Narodowego Święta Niepodległo-
ści wziął udział prorektor Ryszard 
Dębicki. Uroczystości rozpoczęły 
się mszą świętą w Katedrze Lubel-
skiej, skąd przemaszerowano na pl. 
Litewski. Tam, przy pomniku Mar-
szałka Józefa Piłsudskiego oraz przy 
Pomniku Nieznanego Żołnierza, 
złożono wieńce. 

Kongres 
Przedsiębiorczości
15 listopada odbył się „Kongres 
Przedsiębiorczości” – debata na 
temat rozwoju regionu lubelskiego 
z udziałem wicepremiera Walde-

prof. dr hab. Eugenię Łoch z Zakła-
du Literatury Pozytywizmu i Młodej 
Polski. Międzynarodowa konferen-
cja naukowa odbyła się pod patro-
natem Rektora UMCS, Rektora UM 
w Lublinie prof. dr hab. n. med. An-
drzeja Książka i Prezesa LTN prof. dr 
hab. Artura Korobowicza. Podczas 
jej trwania referaty zaprezentowali: 
prof. dr hab. Eugenia Łoch – „Epi-
demie i ich symbole w twórczości li-
terackiej Andrzeja Szczypiorskiego”, 
prof. dr hab. Stefan Nieznanowski – 
„Ars moriendi w literaturze staro-
polskiej”, dr hab. Janina Szcześniak 
– „Epidemia obłędu w powieści Ste-
phena Kinga «Komórka»”, dr Anna 
Kalinowska – „Zaraza jako temat 
prozy dla młodego czytelnika w lite-
raturze polskiej przełomu XIX i XX 
wieku”, prof. dr hab. Artur Timofi e-
jew – „Wątki oświeceniowe w «Małej 
wschowskiej kronice zarazy» Samu-
ela F. Lauterbacha”, dr Wieńczysław 
Niemirowski „AIDS we współczesnej 
prozie niemieckiej”, mgr Agnieszka 
Trześniewska – „Epidemia ptasiej 
grypy w świetle powieści P. Clemen-
ta «Mutacja»”, mgr Dariusz Piecho-
ta „Epidemia wampiryzmu w prozie 
amerykańskiej”. 

Wyborcza debata 
o mieście studentów
Studenci to ważna część lubelskie-
go społeczeństwa, dlatego podczas 
wyborów samorządowych poruszo-
no również temat Lublina jako mia-
sta studentów. Debatę zorganizo-
wał UMCS i Fundacja Absolwentów 
UMCS. Odbywająca się 9 listopa-
da podzielona została na trzy pa-
nele. Pierwszy dotyczył mocnych 
i słabych stron Lublina jako mia-
sta studenckiego, kolejny – form 
współpracy między Urzędem Mia-
sta a uczelniami, ostatni – lubel-
skiego rynku pracy dla absolwen-

mara Pawlaka. Spotkanie było po-
dzielone na dwie części. W pierw-
szej złożono kwiaty na grobie śp. 
Edwarda Wojtasa i pod pomnikiem 
Jana Pawła II. Później na Katolic-
kim Uniwersytecie Lubelskim od-
był się wykład Waldemara Pawlaka 
zatytułowany „Społeczna gospodar-
ka rynkowa w Polsce. Postulat czy 
rzeczywistość?”. Po południu od-
była się konferencja prasowa i kon-
gres przedsiębiorczości. W spotka-
niu wziął udział prorektor Ryszard 
Dębicki. 

Wręczenie tytułu 
na KUL
Prorektor Ryszard Szczygieł uczest-
niczył 15 listopada w uroczystości 
wręczenia tytułów doktora hono-
ris causa Katolickiego Uniwersyte-
tu Lubelskiego księdzu profesorowi 
Lotharowi Roosowi oraz profeso-
rowi Eduardowi Gauglerowi. 

Spotkanie 
w Ministerstwie 
Rozwoju Regionalnego
Prorektor Ryszard Dębicki spo-
tkał się 15 listopada z Krzyszto-
fem Hetmanem, podsekretarzem 
stanu w Ministerstwie Rozwoju Re-
gionalnego. Krzysztof Hetman jest 
odpowiedzialny za wdrażanie Pro-
gramu Rozwój Polski Wschodniej, 
programów Europejskiej Współ-
pracy Terytorialnej (EWT) i Euro-
pejskiego Instrumentu Sąsiedztwa 
i Partnerstwa w latach 2007–2013 
oraz za koordynację wdrażania pro-
gramów regionalnych. 

Deans an European 
Academic’s Network
15–18 listopada rektor Andrzej Dą-
browski wziął udział w międzyna-
rodowej konferencji w Barcelonie 
zatytułowanej „Europejskie Szkoły 
Wyższe w dobie kryzysu fi nanso-
wego”. Celem konferencji był udział 
w panelu dyskusyjnym zatytułowa-
nym „Uniwersytety jako wiodące 
jednostki innowacyjne”. 

Infor Lex Biblioteka
16 listopada w gmachu Biblioteki 
Głównej UMCS odbyło się szkolenie 
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KRUP o fi nansach
Prorektor Stanisław Michałowski 
uczestniczył w posiedzeniu Komi-
sji Finansów Konferencji Rektorów 
Uniwersytetów Polskich. Spotka-
nie odbyło się w Warszawie 18–19 
listopada i było poświęcone tema-
tyce kosztów, jakie niosą za sobą 
studia. 

UMCS i Roztoczańskie 
Centrum Naukowo-
Edukacyjne
23 listopada prorektor Ryszard Dę-
bicki spotkał się z dyrektorem Roz-
toczańskiego Parku Narodowego 
Zdzisławem Strupieniukiem, wo-
jewódzkim inspektorem ochrony 
środowiska Leszkiem Żelaznym 
oraz prof. Zdzisławem Michalczy-
kiem i prof. Marianem Harasimiu-
kiem w sprawie współpracy UMCS 
z Roztoczańskim Centrum Nauko-
wo-Edukacyjnym. 

Nadanie tytułu 
Honorowego 
Profesora UMCS
Rektor i Senat Uniwersytetu Marii 
Curie-Skłodowskiej zdecydowali 
o nadaniu profesorowi Tomaszowi 
Schrammowi, wybitnemu history-
kowi, godności Honorowego Profe-
sora UMCS.

Uroczystość odbyła się 24 listopa-
da w Auli Uniwersyteckiej na Wy-
dziale Prawa i Administracji i po-
łączona była z promocją doktorów 
habilitowanych i doktorów. 

Przed uroczystością w sali Rady 
Wydziału Humanistycznego pro-
fesor Tomasz Schramm wygłosił 
wykład o tytule „Miejsce Polski 
w Europie Środkowo-Wschodniej 
po I wojnie światowej”. 

Spotkanie z młodzieżą 
z Chicago
25 listopada w naszym Uniwersy-
tecie gościła młodzież ze szkół po-
lonijnych z Chicago. Każdego roku 
młodzież polonijna odwiedza polskie 
centra naukowe i instytucje kultu-
ry, by połączyć naukę z zabawą. Na 
szlaku tegorocznej wycieczki znala-
zły się Warszawa, Gdańsk, Kraków, 
Częstochowa i Lublin. Rektor An-

drzej Dąbrowski zaprosił młodzież 
do wzięcia udziału w pokazach z che-
mii i pokazach z fi zyki. 

Seminarium 
konsultacyjne w sprawie 
programów studiów
25 listopada na Politechnice Lubel-
skiej odbyło się seminarium kon-
sultacyjne „Krajowe Ramy Kwalifi -
kacji”. Budowa programów studiów 
na bazie efektów kształcenia”, pod-
czas którego pracownicy Wydziału 
Chemii mieli okazję zapoznać się 
z projektowaniem programu stu-
diów na podstawie efektów kształ-
cenia zdefi niowanych dla obszarów 
kształcenia. Natomiast na sesjach 
równoległych, dla przedmiotów 
ścisłych, z racji prowadzenia kie-
runku chemia, i przyrodniczych, 
tj. ochrona środowiska, odbyły 
się warsztaty z budowania pro-
gramów studiów według nowych 
kryteriów. 

Kolejny tytuł dr. h.c. 
dla prof. Henryka 
Samsonowicza
25 listopada prorektor Ryszard 
Szczygieł wziął udział w uroczy-
stości nadania tytułu doktora ho-
noris causa Akademii im. Jana Dłu-
gosza w Częstochowie profesorowi 
Henrykowi Samsonowiczowi z Uni-
wersytetu Warszawskiego. Pro-
fesor posiada również doktorat 
honorowy naszego Uniwersyte-
tu. Uroczystość ta inaugurowała 
rok jubileuszowy akademii, która 
w przyszłym roku będzie święto-
wała 40-lecie istnienia. 

Study in Poland 
– ciąg dalszy programu
25 listopada prorektor Stanisław 
Chibowski wziął udział w spo-
tkaniu konsultacyjnym prorek-
torów uczelni uczestniczących 
w programie „Study in Poland” 
w Warszawie. Celem spotkania 
było podsumowanie działań pro-
gramu „Study in Poland”w roku 
akademickim 2009/2010 oraz pro-
mocji polskiego szkolnictwa wyż-
szego za granicą w latach 2011–
2012. 

w zakresie wykorzystania bazy In-
for Lex Biblioteka. Poprowadzili je 
przedstawiciele fi rmy Infor Lex. 
Podczas spotkania skupiono się na 
tematyce obejmującej dostęp do ka-
talogu wiedzy, czasopism pełnotek-
stowych, opracowań komplekso-
wych, przepisów prawnych, prawa 
miejscowego, formularzy i wzorów, 
orzecznictwa, interpretacji urzędo-
wej, krajowego rejestru sądowego 
i informacji dodatkowych. 

Study tour
16 listopada na Wydziale Ekono-
micznym w ramach „Study tour” 
dla dziennikarzy z Lubelszczyzny 
odbyła się prezentacja projektu „SY-
NERGIA – kształtowanie kompe-
tencji studentów Wydziału Eko-
nomicznego poprzez zdobywanie 
wiedzy praktycznej”. W spotkaniu 
wziął udział prorektor Ryszard Dę-
bicki. 

„Annales” UMCS
Prorektor Ryszard Szczygieł wziął 
udział w posiedzeniu Komitetu Re-
dakcyjnego „Annales UMCS”. Spo-
tkanie odbyło się 16 listopada i po-
święcone było sprawom bieżącym 
czasopisma. 

Stypendia dla 
doktorantów i studentów
18 listopada prorektor Stanisław 
Chibowski wziął udział w konferen-
cji podsumowującej III etap reali-
zacji projektu „Stypendia naukowe 
dla doktorantów”. Podczas konfe-
rencji młodym naukowcom, którzy 
otrzymali stypendia w 2010 r., wrę-
czono dyplomy. Wśród wyróżnio-
nych znalazło się 12 doktorantów 
z UMCS. Projekt „Stypendia nauko-
we dla doktorantów” jest realizowa-
ny przez Samorząd Województwa 
Lubelskiego w ramach Programu 
Operacyjnego Kapitał Ludzki.

Dzień później, 19 listopada, 72 
studentów UMCS z rąk marszałka 
województwa lubelskiego, Krzysz-
tofa Grabczuka, otrzymało stypen-
dia za wybitne osiągnięcia naukowe. 
Nagrodą jest kwota 200 zł wypła-
cana przez 5 miesięcy, od paździer-
nika 2010 do lutego 2011. 
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Warsztaty Umiejętności 
w ACK
27 listopada w Akademickim Cen-
trum Kultury „Chatka Żaka” od-
była się uroczystość zakończenia 
I Festiwalu Artystycznych Warsz-
tatów Umiejętności, podczas której 
prorektor Stanisław Michałowski 
wręczył dyplomy i podziękowania 
wszystkim osobom zaangażowa-
nym w organizację i przebieg tego 
wydarzenia. 

Uniwersytet Stefana 
Batorego w Wilnie 
1919–1939
W Bibliotece Uniwersyteckiej UMCS 
i Muzeum UMCS zorganizowano wy-
stawę zatytułowaną „Uniwersytet Ste-
fana Batorego w Wilnie 1919–1939”. 

Wystawa przygotowana została przez 
Bibliotekę Uniwersytecką Uniwersy-
tetu Mikołaja Kopernika w Toruniu, 
który jest spadkobiercą idei Uniwer-
sytetu Stefana Batorego w Wilnie. 
Wystawa została otwarta 26 listopa-
da w sali Muzeum UMCS.  

W setną rocznicę 
urodzin prof. 
Romana Reinfussa
29 listopada prorektor Ryszard 
Szczygieł otworzył konferencję 
„Prof. dr hab. Roman Reinfuss – 
w setną rocznicę urodzin” zorga-
nizowaną przez Zakład Kultury 
Polskiej Instytutu Kulturoznaw-
stwa przy współpracy ze Stowa-
rzyszeniem Twórców Ludowych 
i Oddziałem Lubelskim Polskie-

go Towarzystwa Ludoznawczego. 
Prof. R. Reinfuss był kierownikiem 
Katedry Etnografi i UMCS w latach 
1958–1968, a także organizatorem 
kierunku etnografi cznego na naszej 
Uczelni. 

IT dla uczelni w Polsce
30 listopada odbyła się w War-
szawie konferencja inaugurująca 
program „Nowoczesna Uczelnia”. 
Wzięli w niej udział przedstawiciele 
wyższych szkół publicznych i nie-
publicznych: rektorzy, prorektorzy, 
kanclerze, osoby kierujące dzia-
łami IT na uczelniach oraz spra-
wujące nadzór nad zamówieniem 
systemu IT dla uczelni. UMCS re-
prezentował prorektor Ryszard 
Dębicki.  

Z prac senatu
24 listopada odby-
ły się obrady Senatu. 
Na wstępie uczczono 
chwilą ciszy pamięć 

zmarłego mgr. Ryszarda Kusaka. 
Rektor Andrzej Dąbrowski wręczył 
listy gratulacyjne z okazji uzyska-
nia tytułu naukowego profesora: 
prof. dr hab. Iwonie Hofman, prof. 
dr. hab. Andrzejowi Świecy, prof. 
dr. hab. Wojciechowi Rzeskiemu, 
prof. dr. hab. Piotrowi Wiktorowi 
Wlaziowi, prof. dr. hab. Wiesła-
wowi Józefowi Mułence, prof. dr. 
hab. Jackowi Wojciechowskiemu 
oraz prof. dr. hab. Tomaszowi Za-
wadzkiemu. Następnie przewodni-
czący obrad Senatu rektor UMCS 
wręczył listy gratulacyjne z oka-
zji jubileuszu pracy zawodowej: 
dr hab. Marii Marczewskiej-Ryt-
ko, dr. hab. Markowi Kucharczyko-
wi, prof. nadzw., prof. dr. hab. Wła-
dysławowi Rudzińskiemu, dr hab. 
Irenie Chomie, dr hab. Barbarze 
Marczewskiej, prof. nadzw., dr hab. 
Jadwidze Sabie, prof. nadzw., dr. 
hab. Krzysztofowi Kosiorowi, prof. 
nadzw., dr. hab. Ireneuszowi No-
wikowskiemu, prof. nadzw., dr hab. 
Wioletcie Tuszyńskiej-Boguckiej, 

dr hab. Halinie Ludorowskiej, prof. 
nadzw., dr hab. Małgorzacie No-
wak, prof. nadzw., prof. dr hab. Elż-
biecie Skrzypek, prof. dr. hab. Zbi-
gniewowi Zaporowskiemu, prof. dr. 
hab. Andrzejowi Patrykiejewowi, 
prof. dr hab. Małgorzacie Borów-
ko, prof. dr hab. Lucynie Hołysz, 
dr hab. Jolancie Narkiewicz-Mi-
chałek, prof. nadzw oraz dr hab. 
Barbarze Ościk-Mendyk. 

W trakcie listopadowego po-
siedzenia Senat przyjął: Uchwałę 
w sprawie zmian w załączniku nr 1 
do uchwały Nr XXII-18.4/10 Sena-
tu UMCS w Lublinie z dnia 26 maja 
2010 r. w sprawie zasad przyjęć na 
I rok studiów jednolitych magi-
sterskich, pierwszego stopnia oraz 
drugiego stopnia w roku akademic-
kim 2011/2012, Uchwałę w spra-
wie zgłaszania kandydatur Marii 
Król i Bogusława Wróblewskie-
go na członków Rady Nadzorczej 
Spółki Polskiego Radia – Regional-
nej Rozgłośni w Lublinie „Radia Lu-
blin” S.A., Uchwałę w sprawie wy-
rażenia zgody na przystąpienie do 
konsorcjum mającego na celu re-
alizację zadania „Rozwój metod za-
pewnienia bezpieczeństwa jądro-

wego i ochrony radiologicznej dla 
bieżących i przyszłych potrzeb ener-
getyki jądrowej”, Uchwałę w sprawie 
wyrażenia zgody na przystąpienie 
do centrum naukowo-przemysło-
wego GEOCENTRUM POLSKA 
oraz Uchwałę w sprawie poparcia 
wniosku Komisji Edukacji, Nauki 
i Młodzieży Sejmu RP dotyczącego 
zwiększenia budżetu szkolnictwa 
wyższego na 2011 rok. Ponadto Se-
nat przyjął korektę planu rzeczowo-
fi nansowego.

Pozytywnie odniesiono się do 
wniosków Rad Wydziałów: Mate-
matyki, Fizyki i Informatyki – do-
tyczących mianowania na stano-
wisko profesora nadzwyczajnego 
na czas określony: dr hab. Halinę 
Bielak oraz prof. dr. hab. Stanisława 
Krawczyka na stanowisko profesora 
zwyczajnego na czas nieokreślony; 
Chemii – dotyczących mianowania 
dr hab. Ireny Malinowskiej na sta-
nowisko profesora nadzwyczajne-
go na czas określony, a także prof. 
dr. hab. Władysława Janusza na sta-
nowisko profesora zwyczajnego na 
czas nieokreślony; Artystycznego – 
dotyczącego mianowania ad. II st. 
Ireny Nawrot-Trzcińskiej na sta-
nowisko profesora nadzwyczajne-
go na czas określony.

Paweł Kucharski
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List do Redakcji

Sprawa, którą opisuję, 
jest tylko jednym z drob-
nych przykładów, mają-
cych miejsce w naszych 

urzędach.
Pod koniec I dekady wrze-

śnia br. kończyła się ważność do-
wodu rejestracyjnego mojego 
auta. Po pozytywnym przeglą-
dzie technicznym otrzymałem 
pismo, aby w ciągu 30 dni uzy-
skać nowy dowód rejestracyjny, 
gdyż na obecnym brakuje miej-
sca na przedłużenie jego ważności.

Poprosiłem mojego wnuka, aby 
załatwił tę sprawę w Wydziale Ko-
munikacji Urzędu Miejskiego przy 
ul. Leszczyńskiego 20. Nie był jed-
nak w stanie tego załatwić, m.in. 
z uwagi na brak karty pojazdu, wy-
danej przed 10 laty (gdy kupowałem 
samochód). Przeszukałem wszystkie 
zakamarki w moim pokoju, ale nie 
znalazłem odpowiedniego papierka.

Udałem się więc wspólnie z wnu-
kiem do Wydziału Komunikacji. Po-
wiedziano mi, że mogę otrzymać 

wtórnik karty pojazdu, oczywiście 
za opłatą. Przyznam, nie bardzo 
wiem, po co jest konieczna karta 
pojazdu. W dowodzie rejestracyj-
nym są podane najważniejsze infor-
macje dotyczące auta, jak nr silnika, 
podwozia, pojemność silnika i inne. 
Na moje pytanie, po co konieczna 
jest karta pojazdu, otrzymałem od-
powiedź, że takie są przepisy. Dla 
mnie nie jest to żaden argument, 
gdyż w naszym kraju obowiązuje 
zbyt dużo nieuzasadnionych prze-
pisów. Przepis nie jest formą de-
kalogu przekazanego przez Pana 
Boga Mojżeszowi na Górze Synaj. 
Jeśli jest zły, to należy go zmienić.

Konieczne też było odkręcenie 
tablic rejestracyjnych pojazdu, aby 
pracownik wydziału mógł nakleić 
na nich rodzaj pozłotka. Następny 
etap to dokonanie wpłaty w kasie 
banku (za wydanie nowego dowo-
du rejestracyjnego i wtórnika kar-
ty pojazdu). Przed kasą tłum in-
teresantów. Po blisko godzinnym 
oczekiwaniu w kolejce udało mi się 

dokonać wpłaty. Otrzymałem po-
zwolenie czasowe, a po 2 tygodniach 
mogę zgłosić się po odbiór właści-
wego dowodu rejestracyjnego.

Sądzę, że to nie jedyny przykład, 
jak obywatel w urzędzie polskim 
traci czas, energię i częściowo pie-
niądze na niezbyt ważne sprawy.

W okresie PRL krążył dowcip: 
„Dlaczego nasz pociąg tak wol-

no jedzie do socjalizmu? 
— Ponieważ zbyt dużo pary idzie 

na gwizdanie”.
Był to przykład ilustrujący kwit-

nącą wówczas biurokrację w naszym 
kraju. Obawiam się, że powiedze-
nie to jest nadal aktualne, tyle iż nie 
zmierzamy teraz do socjalizmu.

W czasie dużych nabożeństw ko-
ścielnych śpiewana jest pieśń: „Od 
powietrza, głodu, ognia i wojny za-
chowaj nas, Panie”. Ja od siebie do-
dałbym ciąg dalszy tej pieśni: „I od 
wszelkich kontaktów z urzędami 
polskimi strzeż nas, Panie”.

Stanisław Uziak

Obywatel w Urzędzie 
Polskim

Zespół Tańca Ludowego 
Uniwersytetu Marii Curie-

Skłodowskiej w Lublinie
zgodnie ze staropolską tradycją

serdecznie zaprasza na

opłatek i koncert 
kolęd 

dnia 17 XII 2010 r.
godz. 18.00

w ACK UMCS „Chatka Żaka” – sala widowiskowa
ul. I. Radziszewskiego 16, w Lublinie 

(wstęp wolny)Fo
t. 
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wersytecie w Barcelonie w Hisz-
panii, przeprowadzając badania 
w ramach projektu badawczego 
ERA-NET ACENET No. ACE.07.009 
„Hydrogen from bio-alcohols: an ef-
fi cient route for hydrogen produc-
tion via novel reforming catalysts” 
– NUCAT4HYDROGEN. 

Na zaproszenie prof. dr. hab. K. Mi-
chała Pietrusiewicza z Zakładu Che-
mii Organicznej 17–18 listopada 
przebywał na konsultacjach na-
ukowych profesor Vadim A. Solo-
shonok z Department of Chemistry 
and Biochemistry z Uniwersytetu 
w Oklahomie oraz dr Duncan Car-
michael z Ecole Polytechnique Pa-
laiseau we Francji. Celem obu wi-
zyt było wzmocnienie współpracy 
naukowej. 

W ramach realizacji projektu 7FP 
Marie Curie (PEOPLE) IRSES nr PIR-
SES-GA-2008-230790 badania na-
ukowe 22 listopada – 21 grudnia 
prowadzi dr Viktor Mikhailovich 
Bogatyrev z Instytutu Chemii Po-
wierzchni im. Chuiko z Narodowej 
Akademii Nauk Ukrainy. 

Podczas organizowanego przez 
Uniwersytet Rzeszowski w ramach 
projektu „Internetowa promocja 
nauki” 26 listopada seminarium 
„Transfer wiedzy pomiędzy na-
uką a biznesem szansą na roz-
wój regionu” referat dotyczący 
„Popularyzacji osiągnięć nauki” 
przedstawił dr hab. prof. nadzw. 
UMCS Janusz Ryczkowski. Wykład 
„Komercjalizacja widziana ocza-
mi naukowca” wygłosiła dr Beata 
Stasińska. 

Prof. dr hab. Andrzej Patrykiejew 
z Zakładu Modelowania Proce-
sów Fizykochemicznych 28 listo-
pada–2 grudnia przebywał w In-
stytucie Fizyki UJG w Moguncji 

Na Wydziałach
że trybu tworzenia i warunków, ja-
kie musi spełniać uczelnia, by pro-
wadzić studia międzykierunkowe 
oraz makrokierunki (Dz. U. Nr 164, 
poz. 1166 z późn. zm.). 

Studia te są realizowane na UMCS 
w ramach projektu „Kształcenie ka-
dry akademickiej do roli wykładow-
ców przedmiotu Ochrona własno-
ści intelektualnej” dzięki wsparciu 
ze środków EFS w ramach POKL 
Priorytet IV, Szkolnictwo Wyższe 
i Nauka, Działanie 4.2, Rozwój kwa-
lifi kacji kadr systemu B+R i wzrost 
świadomości roli nauki w rozwoju 
gospodarczym. 

Wydział Chemii

Wyjazdy
Mgr Witold Zawadzki z Zakładu 
Technologii Chemicznej w dniach 
2–6 listopada w Madrycie w Hisz-
panii uczestniczył w konsultacjach 
dotyczących obsługi urządzenia do 
wstępnej obróbki temperaturowej 
i ciśnieniowej próbek mikroskopo-
wych w atmosferach różnych par 
i gazów w ramach realizacji pro-
jektu PO IG 02.01.00-06/024/09 
pt. CNF. 

W dniach 9–23 listopada dr hab. 
Irena Malinowska z Zakładu Chro-
matografi i Planarnej przeprowadza-
ła badania naukowe w Laboratorium 
Wysokich Energii w Zjednoczo-
nym Instytucie Badań Jądrowych 
w Dubnej w Rosji. 

Mgr Bogna Tomaszewska, dok-
torantka z Zakładu Technologii 
Chemicznej w dniach 15 listopa-
da–9 grudnia przebywała na Uni-

Wydział Chemii

Spotkania
17–19 listopada dr Małgorzata Stęp-
nik z Instytutu Sztuk Pięknych brała 
udział w międzynarodowej konfe-
rencji naukowej pod hasłem „Visual 
Literacy/Visualní gramotnost” orga-
nizowanej pod auspicjami Univer-
zita Hradec Králové z Czech oraz 
zrzeszenia INSEA. Dr Stępnik wy-
głosiła referat zatytułowany „Visu-
al literacy – workn of art as a social 
mirror”. 

Wydział Biologii 

i Nauk o Ziemi

Edukacja
6 listopada na Wydziale Biologii 
i Nauk o Ziemi odbyła się inaugu-
racja roku akademickiego na dwu-
semestralnych studiach podyplo-
mowych w zakresie „Kształcenie 
kadry akademickiej do roli wykła-
dowców przedmiotu Ochrona wła-
sności intelektualnej”. Studia są 
skierowane do pracowników pol-
skich uczelni, którzy po ich ukoń-
czeniu będą prowadzić wykłady 
z zakresu ochrony własności in-
telektualnej w swych uczelniach, 
co umożliwi szkołom wyższym 
efektywną realizację obowiązku 
nałożonego na nie rozporządze-
niem Ministra Nauki i Szkolnictwa 
Wyższego z dnia 12 lipca 2007 r. 
w sprawie standardów kształce-
nia dla poszczególnych kierunków 
oraz poziomów kształcenia, a tak-
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w Niemczech w ramach realiza-
cji współpracy naukowej z profe-
sorem K. Binderem. 

Dr hab. Marek Majdan, prof. UMCS, 
z Zakładu Chemii Nieorganicznej 
3–6 listopada przedstawiał wykład 
oraz nawiązywał współpracę na-
ukową w Afyon Kocatepe Univer-
sity w Turcji. 

Prof. dr hab. Emilian Chibowski 
z Zakładu Zjawisk Międzyfazo-
wych 11–13 listopada uczestniczył 
w konferencji naukowej w Melbour-
ne w Australii „18th International 
Symposium on Surfactants in So-
lution (SIS2010)”. 

Spotkania
24 listopada odbyła się w Lublinie 
konferencja zatytułowana „Perspek-
tywy długofalowej współpracy środo-
wisk akademickich i gospodarczych”, 
w której uczestniczyli pracownicy 
Wydziału Chemii. Tematem kon-
ferencji były bariery i możliwości 
komercjalizacji wiedzy. 

Nagrody
W 2010 roku odznaczono pracow-
ników Wydziału Chemii:

Dr hab. Janusz Ryczkowski, prof. 
nadzw. UMCS z Zakładu Techno-
logii Chemicznej otrzymał Złoty 
Krzyż Zasługi. 

Medalami za Długoletnią Służbę 
odznaczeni zostali: mgr Ryszard 
Filipowski z Zakładu Dydaktyki 
Chemii, mgr Aleksander Padewski 
z Zakładu Krystalografi i, dr Wiesła-
wa Wołodkiewicz z Zakładu Che-
mii Ogólnej i Koordynacyjnej. 

Medale Komisji Edukacji Nauko-
wej otrzymali: prof. dr hab. An-
drzej L. Dawidowicz z Zakładu 
Metod Chromatografi cznych, dr 
hab. Anna Deryło-Marczewska, 
prof. nadzw. UMCS z Zakładu Fi-
zykochemii Powierzchni Ciała Sta-
łego, dr Agnieszka Dziewulska-
Kułaczkowska z Zakładu Chemii 
Ogólnej i Koordynacyjnej, prof. dr 

hab. Zbigniew Hubicki z Zakładu 
Chemii Nieorganicznej, dr hab. Jo-
lanta Narkiewicz-Michałek, prof. 
nadzw. UMCS z Zakładu Chemii 
Teoretycznej, prof. dr hab. Stani-
sław Pikus z Zakładu Krystalo-
grafi i oraz prof. dr hab. Włady-
sław Rudziński z Zakładu Chemii 
Teoretycznej. 

Publikacje
Prace naukowe napisane przez pra-
cowników Wydziału Chemii cieszą 
się dużym uznaniem środowiska na-
ukowego, czego dowodem jest wyso-
ki wskaźnik cytowań. Prace znajdują 
się na liście 10 najczęściej publiko-
wanych artykułów naukowych w za-
kresie tematyki adsorpcji. 

A. Dąbrowski, Adsorption – from 
theory to practice, Adv. Colloid In-
terface Sci., 8(2001)135. 

Rudzinski W., Plazinski W.: Kine-
tics of solute adsorption at solid/so-
lution interfaces: a theoretical deve-
lopment of the empirical pseudo-fi rst 
and pseudo-second order kinetics 
rate equations, based on applying 
the statistical rate theory of inter-
facial transport, J. Phys. Chem. B; 
110(2006)16514 

Rudzinski W., Plazinski W.: Kine-
tics of metal ions adsorption at he-
terogeneous solid/solution interfa-
ces: A theoretical treatment based 
on statistical rate theory, Colloid 
Interface Sci, 327(2008)36. 

Artykuł A. Dąbrowski, P. Podko-
ścielny, Z. Hubicki, M. Barczak, Ad-
sorption of phenolic compounds by 
activated carbon – A critical review, 
Chemosphere, 58(2005)1049 znalazł 
się na liście „Top-50 most cited ar-
ticles” opublikowanych w Chemo-
sphere w latach 2005–2010. 

Praca: J. Ryczkowski, IR spectrosco-
py in catalysis, Catalysis Today, 68 
(2001)263 od czasu jej opublikowa-
nia znajduje się na liście „Top 25 ho-
test articles” w tematyce Chemical 
Engineering. 

Wydział 

Ekonomiczny

Obrony
25 listopada odbyła się publicz-
na obrona rozprawy doktorskiej 
mgr Aleksandry Gawlikowskiej-
Fyk, uczestniczki niestacjonarnych 
studiów doktoranckich w zakresie 
ekonomii. Temat pracy brzmiał: 
„Znaczenie polityki energetycz-
nej w procesie integracji europej-
skiej”. Promotorem była prof. dr 
hab. Bogumiła Mucha-Leszko, a re-
cenzentami: prof. dr hab. Wacława 
Starzyńska z UMCS i prof. dr hab. 
Krystyna Michałowska-Gorywo-
da ze Szkoły Głównej Handlowej 
w Warszawie. Obrona zakończy-
ła się nadaniem stopnia doktora 
nauk ekonomicznych w zakresie 
ekonomii. 

Wyróżnienia
Prof. dr hab. Alicja Pomorska z Ka-
tedry Finansów Publicznych została 
powołana przez Ministra Finansów 
na kolejną kadencję w skład Pań-
stwowej Komisji Egzaminacyjnej 
do spraw Doradztwa Podatkowe-
go. Zadaniem komisji jest przepro-
wadzanie egzaminów na doradców 
podatkowych. 

Na wniosek prezesa Najwyższej 
Izby Kontroli marszałek Sejmu RP 
Grzegorz Schetyna powołał pro-
fesora dr. hab. Macieja Bałtow-
skiego, kierownika Katedry Teo-
rii i Historii Ekonomii Wydziału 
Ekonomicznego UMCS w Lublinie 
na członka Kolegium NIK. Kole-
gium jest organem stanowiąco-do-
radczym Izby, m.in. uchwala opi-
nię w sprawie absolutorium dla 
rady ministrów, zatwierdza ana-
lizę wykonania budżetu państwa 
i założeń polityki pieniężnej, opi-
niuje programy najważniejszych 
kontroli i przyjmuje informacje 
o ich wynikach. Prof. Maciej Bał-
towski jest wybitnym specjalistą 
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z zakresu prywatyzacji przedsię-
biorstw państwowych oraz funk-
cjonowania sektora publicznego 
w gospodarce i głównie tymi za-
gadnieniami będzie się zajmował 
jako członek Kolegium NIK. 

Wydział Filozofii 

i Socjologii

Obrony
4 listopada na Wydziale Nauk Spo-
łecznych KUL odbyło się kolokwium 
habilitacyjne dr. Włodzimierza Piąt-
kowskiego. Rozprawa nosiła tytuł 
„Lecznictwo niemedyczne w Polsce. 
Tradycja i współczesność. Analiza 
zjawiska z perspektywy socjologii 
zdrowia i choroby”. Recenzenta-
mi wydawniczymi byli: prof. zw. dr 
hab. Maria Libiszowska-Żółtkow-
ska z Uniwersytetu Warszawskiego, 
prof. zw. dr hab. Anna Titkow z Pol-
skiej Akademii Nauk. Recenzenta-
mi w przewodzie habilitacyjnym 
byli: prof. dr hab. Antonina Ostrow-
ska z Polskiej Akademii Nauk, prof. 
dr hab. Cezary Włodarczyk z Uni-
wersytetu Jagiellońskiego, prof. dr 
hab. Danuta Gawęcka z  Uniwersy-
tetu Adama Mickiewicz w Pozna-
niu, prof. zw. dr hab. Marek Lato-
szek z Uniwersytetu Medycznego 
w Gdańsku. Recenzenci, oceniając 
dorobek habilitatnta i przedłożoną 
rozprawę, złożyli pisemny wniosek 
o wyróżnienie i nagrodzenie recen-
zowanej pracy. 

Wyjazdy
13 października dr hab. Andrzej 
Ostrowski oraz dr Tomasz Stefa-
niuk wzięli udział w konferencji 
„Być dla innych. Obraz bliźnie-
go a obraz Boga w różnych trady-
cjach religijnych – II Wrocławska 
Konwencja Na Rzecz Dialogu Mię-
dzyreligijnego” w  Ewangelikalnej 
Wyższej Szkole Teologicznej we 
Wrocławiu. Dr hab. Ostrowski gło-

sił referat „Obraz Boga w fi lozofi i 
Lwa Szestowa”, dr Stefaniuk – „Teo-
logiczne aspekty obrazu bliźniego 
w Islamie. Obrazy współwyznaw-
cy i innowiercy”. 

12–13 listopada w Poznaniu pra-
cownicy Zakładu Ontologii i Teo-
rii Poznania uczestniczyli w konfe-
rencji „Religia – Nauka – Kultura”. 
Wygłoszono następujące refera-
ty: dr Mariola Kuszyk-Bytniew-
ska – „Czy racjonalność jest «miej-
scem wspólnym» doświadczenia 
religijnego i naukowego?”, dr hab. 
Andrzej Łukasik – „O konfl ikcie 
między naukowym a religijnym 
obrazem świata z perspektywy 
naturalizmu radykalnego Hele-
ny Eilstein”, dr hab. Janusz Jusiak 
– „Światopoglądowe uwarunko-
wania sporu o racjonalność prze-
konań religijnych”, dr Andrzej Ka-
pusta – „Przekonania, racjonalność 
i epistemologia zaangażowana”, 
dr Andrzej Kubić – „Racjonalność 
kontekstualna kontra sceptycyzm 
semantyczny”, dr hab. Marek Het-
mański – „Racjonalność wydawa-
nia sądów i uzasadniania przeko-
nań w nauce i religii”. 

Wydział 

Humanistyczny

Obrony
17 listopada odbyło się kolokwium 
habilitacyjne dr. Marka Woźniaka 
z Instytutu Historii. Rozprawa no-
siła tytuł „Przeszłość jako przed-
miot konstrukcji. O roli wyobraźni 
w badaniach historycznych”. Re-
cenzentami byli: prof. dr hab. Ewa 
Domańska z Uniwersytetu Adama 
Mickiewicza w Poznaniu, prof. dr 
hab. Rafał Stobiecki z Uniwersytetu 
Łódzkiego, prof. dr hab. Krzysztof 
Zamorski z Uniwersytetu Jagielloń-
skiego i prof. dr hab. Jan Pomorski 
z UMCS. 

3 listopada odbyła się publiczna 
obrona pracy doktorskiej mgr Mar-
ty Wysockiej. Praca nosiła tytuł 
„Prozodia mowy w percepcji dzie-
ci pięcio-siedmioletnich”. Promo-
torem był prof. dr hab. Stanisław 
Grabias z UMCS, a recenzentami: 
prof. dr hab. Stanisław Milewski 
z UG oraz dr hab. Tomasz Woź-
niak z UMCS. 

3 listopada odbyła się publiczna obro-
na pracy doktorskiej mgr. Yuriya Fe-
doryk. Praca nosiła tytuł „Ducho-
wieństwo prawosławne w Królestwie 
Polskim w latach 1875–1905”. Pro-
motorem był prof. dr hab. Jan Le-
wandowski z UMCS, a recenzenta-
mi: prof. dr hab. Andrzej Gil z UPH 
w Siedlcach oraz dr hab. Włodzi-
mierz Osadczy z KUL. 

Spotkania 
4 listopada dr Anna Choma wraz 
z uczniami Zespołu Szkół nr 5 
im. Jana Pawła II w Lublinie bra-
ła udział w grze ulicznej zorgani-
zowanej przez Fundację Kultury 
Duchowej Pogranicza w ramach 
projektu „Ukraina w centrum Lu-
blina”. 5 listopada odbyło się kolej-
ne przedsięwzięcie tego projektu, 
tj. dyskusja panelowa „Jak promo-
wać Ukrainę na Lubelszczyźnie”, 
w której Zakład Filologii Ukraiń-
skiej reprezentował dr Mateusz 
Jastrzębski. 

9–10 listopada odbyła się konferen-
cja „Studia Ingardeniana. Poetyka 
tekstu literackiego” zorganizowana 
przez Komisję Polsko-Ukraińskich 
Związków Kulturowych Oddzia-
łu PAN w Lublinie, Zakład Filo-
logii Ukraińskiej UMCS, Oddział 
Teorii Literatury Narodowej Aka-
demii Nauk Ukrainy. Z referatami 
wystąpili pracownicy Zakładu Fi-
lologii Ukraińskiej: prof. Ihor Na-
bytowycz, dr Anna Choma, dr Ta-
deusz Karabowicz. 

11–12 listopada Науково-дос-
лідний центр «Рятівна археоло-
гічна служ ба» Інституту археоло-
гії Національної академії наук 
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України oraz Історико-краєзнав-
чий музей м. Винники zorganizo-
wały międzynarodowe seminarium 
naukowe „Археологія українсько-
польського пограниччя”, w którym 
wzięli udział pracownicy Instytu-
tu Archeologii z następującymi re-
feratami: dr hab. Andrzej Rozwał-
ka – „Głos do dyskusji o lokalizacji 
średniowiecznego Uhruska”, dr Ha-
lina Taras – „Materiały z epoki brą-
zu i wczesnej epoki żelaza na sta-
nowisku 41 w Starym Machnowie 
(Kotlina Pobuża)”, mgr Marcin Pio-
trowski, mgr Patrycja Piotrowska – 
„Najnowsze badania archeologicz-
ne w Lubaczowie”. 

12 listopada prof. Petar Sotirov 
na Międzynarodowej Konferencji 
Naukowej „Образовање и усавр-
шавање наставника” („Kształce-
nie i doskonalenie nauczyciela”) 
zorganizowanej przez Uniwersy-
tet w Kragujewcu w Serbii wygło-
sił referat „Znaczenie programu 
Erasmus dla studentów i nauczy-
cieli akademickich Unii Europej-
skiej – Užice (Serbia)”. 

16 listopada dr Agata Skała z Insty-
tutu Filologii Polskiej wystąpiła na 
międzynarodowej konferencji zor-
ganizowanej przez Instytut Kultu-
roznawstwa UMCS „Droga w języku 
i kulturze” z referatem „Jan Gaw-
roński - homo viator. O postawie 
autobiografi cznej”.  

Dr Marcin Kojder wziął udział 
w konferencji zorganizowanej 
przez Uniwersytet w Żytomie-
rzu w dniach 17–18 listopada pt. 
„Північноукраїнське наріччя в 
історії української мови” i wygło-
sił referat „Uwagi o nazewnictwie 
kobiet w starostwie hrubieszow-
skim (XVII–XVIII w.)”. 

Sekcja Historyczna Koła Nauko-
wego Doktorantów Wydziału Hu-
manistycznego UMCS w Lublinie 
we współpracy z Niemieckim In-
stytutem Historycznym w War-
szawie zorganizowała spotkanie 
z dr. Stephen’em Lehnstaedt’em. 

Wygłosił on prelekcję zatytułowa-
ną „Okupacje niemieckie w Polsce 
od 1915 do 1945 roku. Podobień-
stwa i różnice pomiędzy pierwszą 
a drugą wojną światową”. Spotka-
nie odbyło się 18 listopada na Wy-
dziale Humanistycznym. 

18 listopada w Centrum Języka 
i Kultury Rosyjskiej UMCS odbył 
się wykład doc. dr Kati Michajło-
wej, pracownika naukowego Zakładu 
Folkloru Słowiańskiego i Bałkańskie-
go Instytutu Etnologii i Folklorysty-
ki Muzeum Etnografi cznego Buł-
garskiej Akademii Nauk w Sofi i na 
temat „Dziad wędrowny w kulturze 
ludowej Słowian”. 

18 listopada miało miejsce wystąpie-
nie Dyrektora Bułgarskiego Insty-
tutu Kultury – Michaeli Todorowej 
i przekazanie lubelskim bułgary-
stom daru w postaci cennych po-
zycji książkowych. 

18–19 listopada Muzeum Podla-
skie w Białymstoku zorganizowało 
w Supraślu konferencję „Na rubieży 
kultur. Badania nad okresem neo-
litu i wczesnej epoki brązu w Pol-
sce Północno-Wschodniej”, łącząc 
ją z posiedzeniem Komisji Schyłku 
Neolitu i Początków Epoki Brązu 
Komitetu Nauk Pra- i Protohisto-
rycznych Polskiej Akademii Nauk 
„Konteksty «inspiracji wschodnich» 
w badaniach pogranicza epok neo-
litu i brązu na terytorium Polski”. 
Pracownicy Instytutu Archeologii 
przygotowali następujące wystąpie-
nia: dr hab. Jerzy Libera, dr Halina 
Taras – „Młodsza epoka kamienia 
na Polesiu Lubelskim”, dr hab. Jerzy 
Libera – „Atlas Insygniów Litycz-
nych – podsumowanie końcowej 
wersji projektu” (wspólnie z prof. 
dr. hab. Aleksandrem Kośko z In-
stytutu Prahistorii Uniwersytetu 
im. Adama Mickiewicza w Pozna-
niu) oraz dr Halina Taras – „Schy-
łek neolitu i wczesna epoka brązu 
na Polesiu Lubelskim”. 

18–19 listopada w Grodnie odbyła 
się XVII międzynarodowa konferen-

cja naukowa „Droga ku wzajemno-
ści” zorganizowana przez Związek 
Polaków na Białorusi i Uniwersytet 
w Grodnie. Z referatem uczestniczył 
w niej prof. Feliks Czyżewski. 

Dr Katarzyna Puzio z Instytu-
tu Filologii Polskiej wzięła udział 
w konferencji „Anglosasi, Francuzi 
i Polacy – wzajemne inspiracje w li-
teraturze, kulturze i języku” orga-
nizowanej przez Katedrę Neofi lo-
logii Uniwersytetu w Białymstoku 
w dniach 19–20 października . Wy-
głoszony referat nosił tytuł „Inspi-
racje literackie w polskich opisach 
podróży na Wyspy Brytyjskie z lat 
dwudziestych XIX wieku: Osjan 
I Walter Scott”. 

22 listopada odbyło się zebranie 
sprawozdawczo-wyborcze Komi-
sji Polsko-Ukraińskich Związków 
Kulturowych Oddziału PAN w Lu-
blinie. Prof. Michał Łesiów został 
wybrany na wiceprzewodniczące-
go, a dr Mateusz Jastrzębski na se-
kretarza Komisji. Dr M. Jastrzębski 
pełni również funkcje sekretarza 
redakcji „Teki” Polsko-Ukraińskich 
Związków Kulturowych PAN. 

24–25 listopada Muzeum Podkar-
packie w Krośnie zorganizowało 
konferencję naukową „Transkarpac-
kie kontakty kulturowe w okresie la-
teńskim, rzymskim i wczesnym śre-
dniowieczu”, w której udział wzięli 
pracownicy Instytutu Archeologii 
i wygłosili referaty: dr Marek Flo-
rek – „Węgrzy w Przemyślu. Histo-
ria alternatywna”, wspólnie z mgr 
Moniką Kuraś z Muzeum Regio-
nalnego w Stalowej Woli – „Ge-
to-Dakowie nad donym Sanem? 
Wynik badań kopca nr 1 na cmen-
tarzysku kurhanowym w Przędze-
lu (stan. 10), pow. Nisko. Przyczy-
nek do badań nad zróżnicowaniem 
etnicznym i kulturowym Podkar-
pacia w okresie rzymskim”, mgr 
Marcin Piotrowski – „Geneza re-
liefowych znaków na dnach naczyń 
w Europie. Uwagi na temat koneksji 
znakowanej ceramiki «pseudośre-
dniowiecznej» z Jakuszowic, w wo-
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jewództwie świętokrzyskim”, dr hab. 
Andrzej Rozwałka – „Skąd mogli 
wyjść Wiatycze? Głos do dyskusji 
o wczesnośredniowiecznych wę-
drówkach Słowian”. 

25 listopada dr Aleksander Wójto-
wicz z Zakładu Literatury Współ-
czesnej UMCS wygłosił w kinie 
„Iluzjon” w Bibliotece Narodowej 
w Warszawie prelekcję „Chaplin 
według Pierwszej Awangardy”. Od-
czyt odbył się w ramach promocji 
najnowszego numeru „Kwartalni-
ka Filmowego”. 

25–26 listopada dr Agata Mokrzyc-
ka na konferencji naukowej „Wy-
raz i zdanie” zorganizowanej przez 
Uniwersytet Wrocławski wystąpi-
ła z referatem „Problemy powsta-
łe podczas pracy nad «Bułgarsko-
polskim słownikiem analityzmów 
werbo-nominalnych»”. 

25–27 listopada w Schloss Gottorf 
w Schleswigu w Niemczech odby-
ła się międzynarodowa konferen-
cja zorganizowana przez Archäo-
logischen Landesmuseum und dem 
Zentrum für Baltische und Skan-
dinavische Archäologie – Stiftung 
Schleswig-Holsteinische Landesmu-
seen Schloss Gottorf zatytułowa-
na „Kammergräber im Barbaricum 
– Zu Einflüssen und Übergang-
sphänomenen von der vorrömi-
schen Eisenzeit bis in die Völker-
wanderungszeit”, podczas której 
prof. Andrzej Kokowski z Instytutu 
Archeologii wygłosił referat wpro-
wadzający „Kammergräber – Defi -
nition von Grabarchitektur und In-
szenierung von Bestattungen”. 

15 listopada Instytut Filologii Sło-
wiańskiej gościł białoruską pisarkę 
opozycyjną, Natalkę Babinę, któ-
ra promuje w Polsce swoją drugą 
książkę „Miasto ryb”. Akcja powie-
ści toczy się w Brześciu i okolicach 
w 2012 r. Bodźcem do jej napisa-
nia była obecna sytuacja na Biało-
rusi oraz lektura „Kobzara” Tarasa 
Szewczenki. Pierwsze rozdziały po-
wstały po tym, jak do aresztu tra-

fi ł brat pisarki, Andrej, zatrzyma-
ny za to, że w autobusie rozmawiał 
po białorusku. 

Powieść została przychylnie przy-
jęta na Białorusi, chociaż nie do-
czekała się promocji. Dyskutowano 
o niej w kręgu przyjaciół, na nie-
formalnych spotkaniach towarzy-
skich, nie można jej też było kupić 
w księgarniach i kioskach głównej 
białoruskiej sieci kolporterskiej Bieł-
sajuzdruk. Niewielki nakład (1000 
egz.), wydany po najniższych kosz-
tach w Wilnie, rozszedł się dzięki 
księgarni wysyłkowej. Polskie wy-
danie było możliwe dzięki tłumacz-
ce, rozesłała jego fragmenty do pol-
skich wydawnictw. 

Agnieszka Goral

Nagrody
10 listopada prof. Jerzy Durczak zajął 
pierwsze miejsce w konkursie foto-
grafi i o Portugalii zorganizowanym 
przez Centrum Języka Portugalskie-
go Instytutu Camõesa. 

Dr Bogusław Wróblewski z Instytu-
tu Filologii Polskiej, który w czerw-
cu otrzymał Nagrodę Miasta Lublin 
„za całokształt osiągnięć w dziedzi-
nie kultury i sztuki”, 19 listopada 
został odznaczony Medalem Wo-
jewody Lubelskiego, otrzymał tak-
że Medal Wschodniej Fundacji Kul-
tury „Akcent”. 

Dr Aneta Wysocka z Instytutu Fi-
lologii Polskiej otrzymała od wi-
cewojewody lubelskiego Henryki 
Strojnowskiej Dyplom Uznania Wo-
jewody Lubelskiego za wieloletnie, 
osobiste zaangażowanie w działal-
ność i rozwój kwartalnika literac-
kiego „Akcent” oraz za zasługi dla 
województwa lubelskiego z dzie-
dzinie kultury i sztuki.
Dr Ewa Dunaj-Kozakow z Instytutu 
Filologii Polskiej otrzymała Medal 
Wojewody Lubelskiego za wielolet-
ni, osobisty wkład i zaangażowanie 
w działalność i rozwój kwartalni-
ka literackiego „Akcent”, bogaty 
dorobek naukowy i dydaktyczny 
oraz prace literackie popularyzu-
jące twórczość pisarzy polskich, 

a przede wszystkim za zasługi dla 
województwa lubelskiego w dzie-
dzinie kultury i sztuki. 

Prof. dr hab. Jerzy Kutnik z Zakła-
du Studiów Amerykanistycznych 
został odznaczony Medalem Wo-
jewody Lubelskiego. 

Medal Prezydenta Miasta Lublin 
otrzymali także mgr Łukasz Janic-
ki, dr Łukasz Marcińczak, mgr Emi-
lia Ryczkowska, mgr Jarosław Wach. 
Ponadto mgr Emilia Ryczkowska 
oraz mgr Jarosław Wach otrzymali 
również Nagrodę Marszałka Woje-
wództwa Lubelskiego. 

Film W Nowicy na końcu świa-
ta – scenariusz i reżyseria Nata-
sza Ziółkowska-Kurczuk (adiunkt 
w Instytucie Kulturoznawstwa) za-
kwalifi kował się na 4. Festiwal An-
tropologii Wizualnej ASPEKTY, 
organizowany przez Muzeum Et-
nografi czne w Toruniu. 

Z kolei fi lm Masłomęcka archeolo-
gia zrealizowany w 2002 roku w ra-
mach programu TVP Lublin AFISZ, 
którego reżyserem jest również Na-
tasza Ziółkowska-Kurczuk, zakwali-
fi kował się na I Festiwal Filmów Ar-
cheologicznych odbywający się od 
15 do 19 listopada 2010, zorganizo-
wany przez Muzeum Archeologicz-
ne w Krakowie. Masłomęcka arche-
ologia opowiada o odkryciach prof. 
Andrzeja Kokowskiego, a szczegól-
nie o jubileuszu 25-lecia wykopa-
lisk w Masłomęczu. 

Wydział 

Matematyki, Fizyki 

i Informatyki

Obrony
29 października odbyła się publiczna 
obrona pracy doktorskiej mgr Ka-
mili Stefańskiej ze studiów dokto-
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ranckich fi zyki pt. „Relacje czasowe 
w prostych układach kwantowych”. 
Promotorem rozprawy był prof. dr 
hab. Andrzej Góźdź z Instytutu Fi-
zyki UMCS. Recenzentami byli prof. 
dr hab. Piotr Rozmej z Instytutu Fi-
zyki Uniwersytetu Zielonogórskie-
go i prof. dr hab. Stanisław Szpikow-
ski z Instytutu Fizyki UMCS.  

Wydział 

Pedagogiki 

i Psychologii

Obrony
25 listopada odbyło się kolo-
kwium habilitacyjne dr Marzenny 
Magdy-Adamowicz. Rozprawa ha-
bilitacyjna nosiła tytuł „Uwarun-
kowania efektywności kształcenia 
nauczycieli klas I–III w zakresie 
twórczości pedagogicznej. Recen-
zentami byli dr hab. Stanisław Dy-
lak, prof. UAM, prof. zw. dr hab. 
Tadeusz Lewowicki z WSP ZNP 
w Warszawie, dr hab. Ewa Ogrodz-
ka-Mazur, prof. UŚ, prof. zw. dr hab. 
Stanisław Popek z UMCS. 

Nagrody
W organizowanej przez Państwo-
wy Fundusz Rehabilitacji Osób Nie-
pełnosprawnych VII edycji Ogólno-
polskiego Konkursu na najlepsze 
prace magisterską lub doktorską, 
której tematem badawczym jest zja-
wisko niepełnosprawności w wy-
miarze zdrowotnym, zawodowym 
lub społecznym „Otwarte drzwi” 
główną nagrodę w kategorii praca 
doktorska Komisja Konkursowa 
przyznała Izabelli Kucharczyk za 
pracę „Rozwój wyobrażeń suroga-
towych i rozumowania przez ana-
logie u uczniów niewidomych”. 

Praca ta powstała w Zakładzie 
Psychopedagogiki Specjalnej UMCS, 
a jej promotorem jest dr hab. Zofi a 
Palak, prof. nadzw. UMCS. Należy 
dodać, że jest to druga nagrodzona 

praca doktorska napisana pod kie-
runkiem naukowym dr hab. Zofi i 
Palak. W VI edycji konkursu głów-
ną nagrodę otrzymała Magdalena 
Olempska za pracę „Rodzinne uwa-
runkowania wrażliwości eduka-
cyjnej i przystosowania szkolnego 
uczniów z uszkodzonym słuchem 
w momencie startu szkolnego”.

Wydział 

Politologii

Obrony
5  l i s t op ad a  o dbył a  s ię  pu-
bliczna obrona rozprawy dok-
torsk iej  mgr.  Łukasza Kota, 
zatytułowanej „Leopold Skulski 
(1877–1939). Działalność i myśl po-
lityczna”. Promotorem był prof. dr 
hab. Jan Jachymek z UMCS. Re-
cenzentami: dr hab. Jan Waskan 
z Uniwersytetu Kazimierza Wiel-
kiego w Bydgoszczy i dr hab. Ewa 
Maj, prof. nadzw. UMCS. 
5 listopada odbyła się publiczna 
obrona rozprawy doktorskiej mgr 
Magdaleny Kuranc-Szymczak za-
tytułowanej „Adam Bień (1899–
1998). Działalność i myśl politycz-
na ”. Promotorem był prof. dr hab. 
Jan Jachymek z UMCS. Recenzen-
tami: dr hab. Stefan Pastuszka, prof. 
nadzw. z Uniwersytetu Humani-
styczno-Przyrodniczego Jana Ko-
chanowskiego w Kielcach i dr hab. 
Antoni Mieczkowski, prof. nadzw. 
z UMCS. 

26 listopada odbyła się publiczna 
obrona rozprawy doktorskiej mgr 
Katarzyny Dziubińskiej-Wójcik za-
tytułowanej „Unia Pracy w systemie 
politycznym Polski w latach 1992–
2007”. Promotorem był prof. dr hab. 
Marek Żmigrodzki z UMCS, a recen-
zentami dr hab. Jerzy Sielski, prof. 
nadzw. z Uniwersytetu Szczeciń-
skiego i dr hab. Stanisław Micha-
łowski, prof. nadzw. UMCS. 

Spotkania
W ramach cyklu spotkań „cyberLu-
blin. Miasto w dialogu z cyberkultu-
rą” odbył się wykład prof. Antoniego 
Porczaka zatytułowany „Interak-
tywność – Sztuka – Technologia”. 
Przybyły 4 listopada do Galerii Pla-
za gość jest pracownikiem nauko-
wym, teoretykiem, artystą. Podczas 
spotkania omówił relacje sztuki, 
technologii cyfrowych i kultury. Po 
wykładzie odbyła się dyskusja mo-
derowana przez przybyłego gościa. 
Organizatorem całego cyklu jest 
Zakład Filozofi i i Socjologii Poli-
tyki z Wydziału Politologii UMCS, 
Wyższa Szkoła Przedsiębiorczości 
i Administracji w Lublinie, a cały 
projekt realizowany jest pod patro-
natem Prezydenta Miasta Lublin. 
Szczegóły dostępne są na stronie 
www.cyberlublin.pl. 

Wydział Prawa 

i Administracji

Obrony
3 listopada odbyła się publiczna 
obrona rozprawy doktorskiej mgr 
Katarzyny Stanik-Filipowskiej za-
tytułowanej „Administracyjno-
prawne formy ochrony zabytków 
nieruchomych”. Promotorem roz-
prawy był prof. dr hab. Jerzy Stel-
masiak, zaś recenzentami: prof. dr 
hab. Marek Górski z Uniwersytetu 
Szczecińskiego i prof. dr hab. Ma-
rian Zdyb z UMCS. 

8 listopada odbyła się publiczna 
obrona rozprawy doktorskiej mgr 
Agnieszki Tokarskiej zatytułowanej 
„Interes społeczny w prawie publicz-
nym. Studium teoretyczno-prawne”. 
Promotorem rozprawy był prof. dr 
hab. Leszek Leszczyński, zaś recen-
zentami: prof. dr hab. Andrzej Ko-
rybski z UMCS i prof. dr hab. Ma-
rek Smolak z Uniwersytetu Adama 
Mickiewicza w Poznaniu. 
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Wynalazcy z UMCS

Dr Jadwiga Skubiszewska-
Zięba specjalizuje się w ba-
daniach w obszarze fizy-

kochemii powierzchni, adsorpcji 
i chromatografi i, pracując głównie 
nad preparatyką i modyfi kacją wła-
ściwości adsorbentów mineralnych, 
węglowych i węglowo-mineralnych 
pod kątem ich zastosowań do celów 
analitycznych i przemysłowych. Swe 
badania przeprowadza na bazie su-
rowców czystych oraz materiałów 
zużytych, np. z przemysłu tłusz-
czowego, przetwórstwa owocowe-
go oraz osadów ściekowych.

– Potrzeba jest matką wynalaz-
ków. Mogłam się o tym przekonać 
przy okazji powstawania jednego 
z moich patentów. Kilka lat temu 
wspólnie z Zespołem badawczym 
zajmowaliśmy się przesiewaniem 
węgli aktywnych, które dostaliśmy 
w kilku beczkach z Hajnówki. Od-
dzielając grubsze frakcje od pyłu, 
zauważyliśmy, że podczas wstrzą-
sania węgle te się elektryzowały. 
Aby zneutralizować tworzące się 
na cząstkach ładunki, spróbowałam 
siać je na mokro, co okazało się tra-
fi onym pomysłem. Jednak proble-
mem stało się sianie ręczne, które 
było czasochłonne. Potrzebowaliśmy 
zestawu sit, które mogłyby przesie-
wać większą ilość materiału. Metodą 
prób i błędów skonstruowałam pro-
totyp takiego urządzenia, które sta-

ło się przedmiotem mojego patentu 
– wspomina dr Skubiszewska-Zięba.

Pani doktor może się pochwalić 
wieloletnią współpracą z naukow-
cami zagranicznymi, która zaowo-
cowała powstaniem Konsorcjum 
Międzynarodowego składającego 
się z 5 Zespołów Badawczych z Pol-
ski, Anglii, Grecji, Węgier i Ukrainy. 
Naukowcy wspólnie realizują grant 
o akronimie COMPOSITUM w ra-
mach 7 Ramowego Programu Unii 
Europejskiej, Marie Curie Actions 
„PEOPLE” (2009–2013) „Materia-
ły hybrydowe i ich zastosowania”. 
Pracują nad syntezą nowych kom-
pozytów opartych na substratach 
tlenkowych, polimerach i surowcach 
naturalnych z możliwością ich użycia 
w układach biologicznych, środowi-
skowych, a także do przemysłowych. 

– Intensywnie współpracuję 
z naukowcami z Akademii Nauk 
w Kijowie. W latach 2000–2002 
i 2003–2005 realizowaliśmy wspól-
nie 2 granty NATO-owskie. Za-
wsze jesteśmy mile przyjmowani 
przez naszych przyjaciół na Ukra-
inie i staramy się im odwdzięczać 
tym samym. Pracowaliśmy m.in. 
nad zastosowaniem adsorbentów 
mineralno-węglowych otrzyma-
nych na bazie osadów ściekowych. 
Materiały te badaliśmy pod kątem 
oczyszczania paliwa dieslowego 
z substancji siarkowych – wylicza.

Pani dr współpracowała z na-
ukowcami z Politechniki Lubel-
skiej i Politechniki Warszawskiej. 
W latach 2005–2007 wspólnie re-
alizowano grant fi nansowany przez 
MNiSW „Kondensatory chemicz-
ne oparte na niskotemperaturo-
wych cieczach jonowych”. Ponadto, 
wspólnie z Wojskowym Instytutem 
Chemii i Radiometrii w Warszawie, 
Pani doktor jest wykonawcą projek-
tu badawczego „Badania procesu 
rozkładu termiczno-katalityczne-
go wybranych bojowych substan-
cji trujących” (2009–2011). 

Długoletnia współpraca z Wojsko-
wym Instytutem Chemii i Radio-
metrii w Warszawie zaowocowała 
ostatnio utworzeniem Konsorcjum 
Naukowo-Przemysłowego (wspól-
nie z Firmą MASKPOL) na realiza-
cję projektu rozwojowego „Otrzy-
mywanie węgli aktywnych na bazie 
materiałów syntetycznych do zasto-
sowania w środkach ochrony przed 
skażeniami” (2010–2012). 

Za osiągnięcia naukowo-badawcze 
i wynalazcze została uhonorowa-
na dwiema Nagrodami Indywidu-
alnymi JM Rektora UMCS (w 2005 
i 2010 roku), Srebrnym Krzyżem 
Zasługi przyznanym przez Prezy-
denta RP (2007), Honorową Od-
znaką za Wkład do Wynalazczo-
ści przyznaną przez Prezesa Rady 
Ministrów RP (2008). (mm)

Dr Jadwiga Skubiszewska-Zięba (Wydział Chemii)

„Pasja naukowa pozwala mi 
wciąż cieszyć się moją pracą”

O O O tytytym,m,m, ż żże e e prprprzyzyzypapapadedededek k k k czczczc ęsęsęstototot  p pppomomomagagagaga a a ododododkrkrkrkrywywywwcocococoom,m,m,m  p ppprzrzrzrzekekekekonononnonałałałała a a a a sisisisiss ę ę ę ę PaPaPaPaPaaP ninininin  
drdrdr J JJadadadwiwiwiigagagaa S SSkukukuk bibibiszszszewewewskskka-a-a-ZiZiZiZiębębęba,a,a,a, k kkktótótórererej j j j udududziziziałałałemememem s s sstatatat łołoło s ssięięięię o o opapapapapatetetetet ntntntntnttttowowowowowowa-a-a-a-a-
ninie e e ururząząądzdzd enenniaia d ddo o o sesesepapap rororowawawaw nininia a aa adadadsososos rbrbrbenenentótótów w węwęwęglglglg owowowowycyycych h h h ototototrzrzrzymymymymymyma-a-a-a-
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Dr Jadwiga 
Skubiszewska-Zięba
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Dotychczasowe uniwersytety mają jednak wyj-
ście. Znalazł je nestor fi lozofów polskich, twór-
ca Zakładu Filozofi i Kultury UMCS – prof. 
Andrzej Nowicki: trzeba po prostu podwyż-

szać „poprzeczkę nazewniczą” i placówki grupujące nauki 
„podstawowe” – w odróżnieniu od „stosowanych” – na-
zywać MULTIWERSYTETAMI. Z biegiem czasu szko-
ły zawodowe w dzielnym pędzie do „unowocześniania” 
się sięgną również po to miano, ale zyskamy choć trochę 
czasu w tym wyścigu, a potem zobaczy się, co dalej…

Sprawa zdawała by się smętno-zabawna, gdyby za 
owymi „podchodami” reklamowymi nie kryła się walka 
o studentów i dotacje, walka daleka od zasad fair play. 
Uniwersytety dotychczasowe ponoszą w niej wymierne 
straty: oferują wykształcenie t y l k o uniwersyteckie, 
gdy np. Uniwersytety Techniczne zarówno technicz-
ne, jak i jeszcze dodatkowo „uniwersyteckie”.

Darwinowski świat rynku 
i reklamy a nauka
Nie wystarczy powiedzieć, że współczesne społe-
czeństwa są wydane „na łaskę i niełaskę” dzikiej wal-
ki o klientów. Oczywiście zjawisko takie ma miejsce: 
na każdym targu znajdziemy portki dżinsopodobne 
z naklejką o dumnej nazwie Levis, na stoisku obok 
nich setki fl akonów o nazwie Dior. Przekonanie o ma-
gicznym działaniu słów potwierdza się w rubrykach 
przychodów i rozchodów, ale czasem jest tylko chęcią 
dodania sobie animuszu. Dawniej szlachta dodawała 
sobie animuszu pełnym trunku kielichem, zaś jej po-
tomkowie lubią „szpanować” słowami. Jadąc przez cen-
tralną Polskę, dojrzałem brzydką chatynkę, nad którą 
pysznił się biblboard: CENTRUM BUDOWNICTWA.

Czy nauka ma trzymać się z dala w arystokratycz-
nym splendid isolation od rynku i jego hałaśliwej rekla-
my? Twierdzę coś przeciwnego. Nauka w minimalnym 
stopniu wykorzystuje mechanizmy publicity, rozgłosu 
i samochwalstwa. Być może trzeba by wynająć dobre 
fi rmy reklamowe i sowicie je opłacić, aby w rynkowej 
rywalizacji odkrycie najtwardszej substancji świata, 
wydobytej z grafi tu nie stało niżej niż nowy model 
Fiata, nowa płyta modnego zespołu czy nowy środek 
na porost włosów i prostatę. Artyści, przemysł kosme-

Multiwersytety
zamiast uniwersytetów

tyczny i farmaceutyczny umieją fi nansować reklamę. 
Zgarniają też olbrzymie zyski. Nauka wobec nich jest 
siermiężnym „samodziałem”. Spójrzmy w księgarniach 
na niezliczone albumy wielkich mistrzów malarstwa. 
Czy widział ktoś album wielkich noblistów ostatnie-
go półwiecza z prezentacją sylwetek i opisem istoty 
odkryć, które dokonali? „Festiwale nauki” i Centrum 
Kopernika przedstawiają co prawda ciekawe magicz-
ne strony zjawisk naukowych i technicznych, ale nie 
uświadczysz tam żadnych nazwisk. Są podobne do wy-
staw artystycznych, na których pod obrazami i przy 
rzeźbach nie byłoby tabliczek z nazwiskami autorów. 
A wystarczyłyby foldery rozdawane publiczności, lan-
sujące co niektórych badaczy i autorów. A przecież sła-
wa jest najsilniejszym narkotykiem twórczości, także 
wśród uczonych. Czy w prasie lokalnej (trzeba by za 
to płacić! – i warto) ukazują się portrety i prezentacje 
badań miejscowych uczonych i ich grup badawczych? 
A przecież nawet wśród  szkół zawodowych są nieby-
wałe inteligentni profesorowie i ich uczniowie. Mogli-
by przynosić sławę swoim uczelniom. Cóż – zamiast 
tej drogi (prawda, że budzącej zawiść i zazdrość) wy-
starczy postarać się o bardziej  szumną nazwę. Łatwiej 
jest nazwać Politechnikę  (zupełnie ładne słowo) Uni-
wersytetem Technicznym. Krótki zabieg werbalny i już 
nie trzeba starać się o lansowanie talentów, wyróżnia-
nie najzdolniejszych, motywowanie do wysiłku ospa-
łych. Jest się teraz na „najwyższej półce naukowej”. 
Może nawet nie trzeba robić odkryć i wynalazków, 
konstruować maszyn, bo przecież na „uniwersytecie” 
można też pisać książki czysto teoretyczne. Upadają 
w Polsce całe gałęzie przemysłu, np. stoczniowy. Ale 
czy przez pół wieku na Politechnikach Wybrzeża po-
wstały projekty statków, jakich nie budowałyby inne 
stocznie? Wystarczyło naśladowanie światowej sztam-
py. Po cóż zresztą sięgać do takiego przykładu. Inży-
nierowie szwedzcy wymyślili „szwedzkie okna” (żaden 
tam skomplikowany konstrukt), a inni „szwedzkie me-
ble” i już ich fi rmy, w tym koncern Ikea, zbijają fortuny 
w świecie. Czy dla „inżynierstwa polskiego” wymyśle-
nie „polskich mebli” to zadanie wymagające geniuszu 
Einsteina? Czy też raczej w programach nauczania stu-
dentów brakuje tam „innowatyki”, „heurystyki”, „psy-

Nadawanie coraz bardziej pyszałkowatych nazw zawodowym szkołom wyższym staje się 
coraz częstsze. Najpierw „szkoły wyższe” stały się „akademiami”. Dziś to za mało: mają 
one być teraz „uniwersytetami”. Niedługo wszystkie szkoły państwowe będą „uniwersyte-
tami”, a tylko szkoły prywatne będą nosić plugawą nazwę „szkół wyższych”. Ministerstwo 
Nauki i Szkolnictwa Wyższego stanie się Ministerstwem Nauki i Uniwersytetownictwa.
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chologii twórczości”, a także zajęć rozwijających kre-
atywność i pomysłowość?

W biurokratycznych strukturach wielu uczelni „odfaj-
kowano” problem promocji, zatrudniając po prostu urzęd-
nika „do spraw promocji”. I tyle. Czy wymyślono jesz-
cze jakieś oryginalne przedsięwzięcia czy promocje, aby 
promocja była skuteczna? Wątpię. Jakoś tego nie widać.

I znowu: mianujemy się „uniwersytetami”, a za jed-
nym zamachem wszyscy jak jeden mąż uniesiemy się 
w górę w balonie próżności i ogólnego sukcesu.

Dlaczego „multiwersytety”?
Środowiska akademickie szkół zawodowych są przeko-
nane, że przepaść między „teorią” a „praktyką” zmala-
ła prawie do zera i że można równie dobrze uprawiać 
„naukę stosowaną”, jak i przy okazji robić badania „pod-
stawowe”. Rzekomo to wszystko się ze sobą ściśle łączy. 
Rzeczywiście tak dawniej było: uniwersytet (od „uni-
versum”, „uniwersalność”) przyjmował – szczególnie 
w kręgu kultury niemieckiej, skłonnej do panteizmu – 
że fi lozofi a łączy się z teologią, mogą współistnieć wy-
działy i katedry literatury, muzyki, prawa i medycyny. 
Świat jest jednością. Tymczasem wcale tak nie jest! Nie 
wiemy nawet, czy istnieje jeden świat, czy wiele równo-
ległych, co to za ciemna materia wypełnia 95% naszego 
świata, o której nie mamy zielonego pojęcia, na czym po-
lega właściwie działanie umysłu, procesy „przeżywania 
emocjonalnego”, a nawet tak prosta zdawałoby się rzecz 
jak „władza” w społeczeństwie. Ciągle więcej nie wiemy 
niż wiemy. Stąd też daremne jest szukanie ścisłych wię-
zi między „teoria i praktyką”. Uniwersytet Medyczny? 
To pomysł nie nowoczesny, a rodem ze średniowiecza!

Uniwersytety pozbyły się fakultetów medycznych 
i rolniczych w słusznej intuicji, że zajmują się czymś 
innym. W „teorii” jest tak wiele do zrobienia, że należy 
„praktykę” zostawić innym. Takie koncepty jak „teoria 
strun”, „teoria fraktali”, „teoria katastrof”, „teoria gier” 
i mnóstwo podobnych przyniosą też profi ty praktycz-
ne, ale kiedyś i tak będzie to dziełem uczonych o spe-
cyfi cznym typie myślenia konstrukcyjnego. Może fi zyk 
teoretyk odkryć w grafi cie najtwardszy typ materiału, 
ale zrobienie zeń np. kamizelek kuloodpornych czy po-
włoki czołgów (drżyjcie talibowie!) to już nie zajęcie dla 
fi zyków. Po to mamy nauki stosowane, szkoły technicz-
ne, szkoły zawodowe – i niechaj się tym zajmują. Niech 
nawet nazywają się uniwersytetami, tylko niech pozo-
stawią „teoretykom” odrębny szlak poznania. 

Bronię zasady „niezamazywania” różnic i hierar-
chii nauk. Skoro trudno będzie odzyskać „zagrabione 
mienie” (nazwę „Uniwersytet”), to podkreślmy w inny 
sposób odrębność naszego zajęcia poznawczego i dy-
daktycznego od tego, co robią inni. Mleko się rozlało. 
„Specjalistogencja” przeniknęła do gremiów decyzyj-
nych i polityków i przywłaszczyła sobie nazwę na do-
stojność, nad którą pracowały stulecia uczonych euro-
pejskich. Pal diabli – nazw ci u nas dostatek. Zrobimy 
sobie jeszcze lepszą!

Spór, w który tu się wdaję, ma nie byle jakie konse-
kwencje społeczne i kulturowe. Dotyczy tego, czy „inte-
ligencja” i „intelektualiści” to w narodach współczesnych 
jedno i to samo. Mamy przecież lawinowo rosnącą klasę 
inteligencji (zwaną w kręgach PiS „wykształciuchami” – 
prawie 5 milionów absolwentów szkół wyższych w cią-
gu ostatnich dwu dekad w Polsce). Czy przybyło nam 
w ten sposób „intelektualistów”? – żadną miarą. Gdy-
by tak było, sypałyby się dla Polaków Nagrody Nobla, 
książki polskie byłyby tłumaczone na wszystkie języki 
światowe. Czy ktoś zauważył ten proces – ja nie. Jest tak 
dlatego, że nie dbamy o kształcenie „intelektualistów”. 
Multiwersytety  powinny bardziej zająć się elitarną pro-
dukcją „wybitnych umysłów” (więcej doktorantów!) niż 
produkcją standardowej „inteligencji”. Do „obsługi cywi-
lizacji” potrzebni są mniej lub bardziej „wąscy” specja-
liści i tworzenie ich wcale nie jest kwestią prostą. Szwe-
dzi umieją to robić – nasze szkoły zawodowe chyba nie. 

Multiwersytety powinny stać się czymś w rodzaju 
amerykańskich Instytutów Studiów Zaawansowanych. 
Podziały między fakultetami powinny być luźniejsze 
(np. powinno być możliwe tworzenie „zespołów inter-
dyscyplinarnych” łączących np. ekonomistów z praw-
nikami). Studenci też powinni móc wybierać sobie do 
kształcenia przedmioty z „menu” różnych wydziałów: 
z ekonomi i prawa, socjologii i matematyki, biologii 
i psychologii, socjologii i fi lozofi i itp. Prawo kontynu-
acji studiów „dla intelektualistów” powinno przysługi-
wać też „specjalistogencji” ze szkół zawodowych. Pra-
cy w społeczeństwach nowoczesnej gospodarki będzie 
coraz mniej, czasu wolnego coraz więcej.

W kształceniu młodych pokoleń nie ma sprzeczności 
między „ilością” a „jakością”. W Ameryce jakość colle-
ge’ów jest bardzo niska, może jeszcze niższa niż pol-
skich szkół prywatnych. Wszelako wynosi się z jednych 
i drugich zawsze większą wiedzę, niż ze szkół średnich. 
A to już się liczy dla całości poziomu umysłowego i kre-
atywności społecznej. Ale w prawdziwych szkołach 
wyższych stosuje się takie metody pobudzania pomy-
słowości, że większość Nagród Nobla zdobywają jed-
nak uczeni z USA, tam też najwięcej innowacji, paten-
tów, nowinek. Warto choćby wspomnieć o nowej jakości 
kina: kina trójwymiarowego czy o badaniach nad „sil-
nikiem wodorowym” (być może już niedługo Zachód 
przestanie płacić haracz społeczeństwom czerpiącym 
cały dostatek tylko z ropy naftowej).

Profesor A. Nowicki pisze: „Nie chodzi tylko o zmia-
nę nazwy, ale zmianę działalności. Nazwa UNI-wer-
sytet kojarzy się dziś z UNI-FORMIZOWANIEM, 
z indoktrynacją. Ten sam zestaw wiedzy wtłaczanej 
do wszystkich głów, ten sam skrypt, te same wykłady 
kursowe. Chcę uczelni indywidualizującej, różnicują-
cej umysły, uczącej badania, myślenia, samodzielności, 
z indywidualnymi programami studiów”. Dojrzał czas 
na wkroczenie na tę drogę. Jakie środowiska staną na 
czele tego marszu, a jakie będą wlec się w ariergardzie?

Stefan Symotiuk
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Biopaliwa
II generacji

Zazwyczaj hasło „biopali-
wa” kojarzy się z paliwami 
ciekłymi, rzadziej z gazo-

wymi i tylko z rzadka z paliwami 
stałymi. Tymczasem biopaliwa na-
leży podzielić zarówno od strony 
ich zastosowań, jak i postaci uży-
tecznej. Krajowa Izba Biopaliwa 
na swoich stronach internetowych 
(http://www.kib.pl/?i=biopaliwa) 
dzieli je na: na stałe i płynne, pomi-
jając tym samym biopaliwa gazowe 
(np. metan pochodzący z biogazow-
ni). Jednak dla nas istotne będą rze-
czywiście te dwa obiecujące kierun-
ki tj. biopaliwa stałe i ciekłe. 

Biopaliwa stałe to słoma, specjal-
ne gatunki drzew, tj. wierzba krze-
wiasta, ślazowiec pensylwański lub 
inne gatunki roślin. W wyniku spa-
lania lub gazyfi kacji w/w bioma-
sy uzyskujemy energię cieplną lub 
elektryczną. Nas jednak bardziej 
będą interesować biopaliwa płyn-
ne. Spośród nich najbardziej prak-
tyczne znaczenie ma produkcja tzw. 
biodiesla z olejów roślinnych oraz 
stosowanie dodatku alkoholu ety-
lowego (bioetanolu) do benzyny. 
Od jakiego parametru zależy więc 
kwalifi kacja produktu, czyli co jest 
biopaliwem, a co już nim nie jest. 
Wyróżniający parametr to pocho-
dzenie produktu lub substratu do 
procesu technologicznego, a także 
brak dodatków, np. uszlachetniają-
cy produkt pochodzących z produk-
cji paliw kopalnych. Gdy produkt 
lub substraty do procesu technolo-
gicznego są biokomponentem bądź 

same pochodzą z przetwórstwa bio-
masy (a więc z procesów odnawial-
nych), to otrzymany produkt nale-
ży zakwalifi kować jako biopaliwo. 
Istnieje wiele technologii pozwa-
lających na produkcję zamienni-
ków oleju napędowego oraz benzyn. 
Jednak ze względu na stosunkowo 
wysokie ceny komponentów taka 
produkcja w warunkach wolnoryn-
kowych w obecności akcyzy była 
kompletnie nieopłacalna. Dodat-
kowym aspektem, który był poru-
szany przez przeciwników takich 
rozwiązań technologicznych, była 
pewna konkurencja pomiędzy pro-
dukcją żywności a produkcją roślin 
używanych do produkcji biopa-
liw, szczególnie biodiesla. Tymcza-
sem faktem jest, że dzięki paliwu 
rzepakowemu z zaledwie 1 ha pola 
możemy przejechać samochodem 
20 000 km. Same estry rzepakowe 
przy spalaniu oddają tyle CO2, ile 
wcześniej pobrała roślina podczas 
swojego wzrostu. Estry rzepako-
we nie zawierają wcale aromatów, 
w przeciwieństwie do innych pa-
liw, które podejrzewa się o wywo-
ływanie raka. Sam Rudolf Diesel 
do swojego nowego silnika, który 
przedstawił po raz pierwszy na wy-
stawie światowej w Paryżu w 1900 
r., jako samoistnego paliwa silniko-
wego użył oleju z orzeszków ziem-
nych. Dodatkowo należy pamiętać, 
że ponad 60% obszaru występowa-
nia ropy naftowej znajduje się na 
politycznie niestabilnych obsza-
rach Bliskiego Wschodu, a także 

że jedno miejsce pracy w rolnic-
twie zapewnia trzy miejsca pracy 
w innych sektorach.

Istotnym krokiem w kierunku moż-
liwości zastosowań nowych techno-
logii była zmiana w podatku akcyzo-
wym. Ustawa z dnia 6 grudnia 2008 
roku o podatku akcyzowym (Dz.U. 
Nr 3/2009, poz. 11) reguluje staw-
ki akcyzy dla biopaliw i biokompo-
nentów, określając wielkość akcyzy 
100% na biopaliwo. Oznacza to, że 
otwarto „zielone światło” dla działań 
technologicznych pozwalających na 
pozyskiwanie biopaliw, szczególnie 
biopaliw II generacji, a więc takich, 
które nie naruszają rynku rolnego, 
a ich produkty są pełnym zamien-
nikiem paliw pochodzących z prze-
twórstwa ropy naftowej.

W tradycyjnych technologiach 
istnieje kilka dróg wiodących do 
paliw silnikowych lub dodatków do 
nich. Na schemacie 1. (s. 19) przed-
stawiono te drogi. 

Istotnym surowcami, które sa-
moistnie są już biopaliwami, są al-
kohole a szczególnie biometanol 
i bioetanol. 

Procesy prowadzące do przetwo-
rzenia metanolu i etanolu w kierun-
ku ON oraz benzyny syntetycznej 
nazywamy MTG (metahnol to ga-
soline) oraz ETG (ethanol to gasoli-
ne). Oba procesy sprzęgania alkoholi 
w kierunku wyższych węglowodo-
rów przebiegają na katalizatorach 
zeolitowych w podwyższonej tem-
peraturze oraz ciśnieniu. Proces 
zwany MTG jest znany od lat 80. 
ubiegłego stulecia i został opracowa-
ny przez fi rmę Mobil. O konieczno-
ści opracowania nowych typów syn-
tez benzyn zadecydowały czynniki 
zewnętrzne w tym embargo na do-
stawy ropy z krajów OPEC dla tych 
krajów, które popierały Izrael w woj-
nie w latach 70. pomiędzy Egiptem 
a Izraelem. Istota metody MOBIL 
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oraz innych procesów bazujących 
na tym pomyśle polega na pominię-
ciu w technologii syntezy benzyny 
etapu bezpośredniej reakcji z CO 
lub CO2 oraz H2 (synteza F-T, czy-
li Fischer-Tropscha). Zamiast tego, 
proponuje się przejście przez me-
tanol (lub inny jego homolog). Tak 
więc równania syntezy upraszcza-
ją się, gdyż mamy do czynienia już 
z produktem pośrednim. Kluczem 
syntezy jest katalizator oparty na 
zeolicie ZSM-5. Dzisiaj znamy wie-
le katalizatorów aktywniejszych od 
swego pierwowzoru, opartych rów-
nież o matrycę glinokrzemianową. 
Jednak w przypadku syntezy MO-
BIL istnieje możliwość występowa-
nia w procesie wody, jako produktu 
ubocznego. Reakcję syntezy miesza-
niny węglowodorów stanowiących 
benzynę syntetyczną można zapi-
sać ogólnym równaniem:

nCH3OH = CnHn+x + nH2O (1)

Wartość n oraz X występująca 
w równaniu jest uzależniona od 
temperatury i ciśnienia w układzie 
oraz katalizatora użytego w pro-
cesie. Powstająca w reakcji woda 
jest niekorzystna, gdyż kataliza-
tory zeolitowe są wrażliwe na jej 
obecność. 

W przypadku zastosowania eta-
nolu jako bazowego surowca syn-
tezy zmniejsza się ilość cykli oraz 

Rys. 1. Tradycyjna ścieżka transforacji biopaliw (Oak Ridge National Labo-
ratory, 1994, http://bioenergy.ornl.gov/doeofd/stratpla/stand.html).

rośnie rentowność samej synte-
zy. Oznacza to, że kluczem do po-
zyskania odpowiedniej mieszani-
ny węglowodorów jest katalizator, 
który poza syntezą powinien da-
wać efekty izomeryzacji węglowo-
dorów, gdyż podwyższają one licz-
bę oktanową benzyny i polepszają 
proces ich spalania. Proces sprzę-
gania etanolu do wyższych węglo-
wodorów to ETG.

Jak wspomniano, obecność pary 
wodnej w procesie powoduje, że kla-
syczne katalizatory sprzęgania alko-
holi do benzyn, tracą swoją wysoką 
aktywność i selektywność już przy 
stężeniu H2O jak 100 ppm. Zakład 
Chemii Środowiskowej Wydziału 
Chemii UMCS w Lublinie, prowa-
dząc przez wiele lat badania, opraco-
wał nową formułę katalizatora, któ-
ra wytrzymuje duże nadmiary pary 
wodnej w procesie, nawet powyżej 
10% objętościowych. Oznacza to, że 
proces sprzęgania ulega znaczne-
mu uproszczeniu, a także że w spo-
sób znaczący spadają koszty insta-
lacji, tym samym obniżając koszty 
produkcji benzyny. Odporność ka-
talizatora na obecność pary wod-
nej pozwoliła na realizację procesu 
zgazowywania powstającego na po-
wierzchni kontaktu depozytu węglo-
wego, a tym samym na niezmienną 
w czasie trwania procesu kontakto-
wego aktywność i selektywność. Po-
wstała więc możliwość opracowania 

nowego procesu ETG, który w kon-
sekwencji daje możliwość alterna-
tywnej produkcji benzyn oraz ON, 
nie różniących się niczym od pro-
duktów otrzymywanych w przeróbce 
ropy naftowe j. Tym samym proces 
ETG otwiera alternatywę surowcową 
w stosunku do importu ropy nafto-
wej. Proces syntezy mieszaniny wę-
glowodorów w procesie ETG można 
zapisać analogicznym, jak przy pro-
cesie MTG, równaniem:

nC2H5OH = CnHn+x + nH2O (2)

Tak jak w procesie MTG, wartość 
n oraz X występująca w równaniu 
jest uzależniona od temperatury 
i ciśnienia w układzie oraz katali-
zatora użytego w procesie. W pro-
cesie wydziela się duża ilość ciepła, 
co powoduje, że reaktor jest podzie-
lony na dwa stopnie, wraz z ukła-
dem wymiennika ciepła. Jednak 
ze względu na właściwości nowej 
generacji katalizatora, mieszani-
na reakcyjna nie cyrkuluje w ukła-
dzie z gazem obiegowym, lecz pro-
ces sprzęgania jest jednostopniowy. 
Upraszcza to technologię, a tym sa-
mym obniża koszty inwestycyjne 
jak też procesowe. Jak widać, klu-
czem do pozyskania odpowiedniej 
mieszaniny węglowodorów jest ka-
talizator, który poza syntezą powi-
nien dawać efekty izomeryzacji wę-
glowodorów, gdyż podwyższają one 
liczbę oktanową benzyny i polep-
szają proces ich spalania. Analo-
gicznie jak przy klasycznej synte-
zie na bazie alkoholu metylowego 
(MTG) wspomniany efekt cieplny 
reakcji jest bardzo wysoki, co wy-
musza specjalną konstrukcję re-
aktora, szczególnie w przypadku 
dużych, wielkogabarytowych in-
stalacji. Analogicznie jak w kla-
sycznym procesie MTG wydajność 
benzyny silnikowej na katalizatorze 
zeolitowym w stosunku do otrzy-
manych węglowodorów wynosi co 
najmniej 85%. Benzyna nie zawiera 
związków siarki ani azotu, lecz za-
wiera dużą frakcję eterową.

Zarówno proces MTG, jak i ETG 
są multimechanizmowe i nie 
przebiegają również przez etery np. 

(
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DME (eter dimetylowy). Związek 
ten jest w warunkach normalnych 
gazem ale świetnie rozpuszcza się 
nawet w wodzie. Eter dimetylowy 
może być użyty jako samodzielne 
paliwo w silnikach wysokoprężnych 
(diesla) oraz w turbinach gazowych. 
Szczególnie dobrze spełnia rolę pa-
liwa w silnikach wysokoprężnych 
– jego liczba cetanowa jest szcze-
gólnie wysoka i wynosi ponad 60, 
gdy dla oleju napędowego zwykle 
nie przekracza 53. Należy podkre-
ślić, że Unia Europejska rozważa 
powszechne zastosowanie DME 
jako biopaliwa około 2030 r.

Badania dowodzą, że silniki wy-
sokoprężne zasilane DME osiąga-
ją parametry spełniające większość 
standardów emisyjnych Euro-4, 
funkcjonujących w Europie od 
2005 r., oraz nowych (Tier 3) stan-
dardów w Stanach Zjednoczonych, 
uzyskując sprawność termiczną po-
dobną do silników diesla zasilanych 
olejem napędowym. Do szczegól-
nych zalet DME można zaliczyć: 
brak emisji zanieczyszczeń pyło-
wych (dzięki nieobecności wiązań 
węgiel-węgiel oraz siarki), względ-
nie niską emisję NOX i innych za-
nieczyszczeń, a także niską emi-
sję hałasu silnika. Emisja metanu 
i związków nieobjętych przepisa-
mi (aldehyd octowy, akroleina, al-
dehyd propionowy i aceton) jest bar-
dzo niska, a emisja formaldehydu 
jest względnie niska. Emisje tych 
związków mogą być znacząco ob-
niżone przez optymalizację syste-
mów wtryskowych/spalania i zasto-
sowanie katalizatora do utleniania 
gazów spalinowych. DME stanowi 
czyste paliwo do silników wyso-
koprężnych w samochodach z na-
pędem hybrydowym. Produkcja 
DME na wielką skalę może przy-
spieszyć pojawienie się samocho-
dów o napędzie dieslowsko-elek-
trycznym, które zużywają zaledwie 
35% paliwa spalanego w samocho-
dach z napędem tradycyjnym. Tak 
duża oszczędność w zużyciu paliwa 
wynika ze zmniejszenia ilości spa-
lanego paliwa podczas chwilowych 
postojów pojazdów, przyspieszania 
oraz hamowania. W tych szczegól-

nie niekorzystnych okresach pracy 
silnika spalinowego wykorzysty-
wany jest układ elektryczny. Wie-
lu znanych producentów samocho-
dów i silników (Mitsubishi, Isuzu 
i Volvo) opracowało już strategie 
rozwoju przyjaznych dla środowi-
ska pojazdów napędzanych DME. 
Wzrost ciśnienia w układzie syn-
tezy MTG lub ETG połączony ze 
wzrostem temperatury powoduje 
spadek selektywności reakcji w kie-
runku DME ale wytwarzanie wyż-
szych węglowodorów w tym cyklo-
alkanów, a także olefi n i oczywiście 
alkanów. W ten sposób z procesu 
ETG lub MTG dostaje się mieszani-
nę syntetycznej ropy, która po roz-
destylowaniu daje frakcje węglowo-
dorowe, z których konfekcjonuje się 
odpowiednio ON oraz benzynę. 

Jak będą wyglądać koszty takiej 
produkcji? W tabeli 1. zestawiono 
przykładową kalkulację dla instala-
cji ETG o rocznej produkcji 25000 
ton węglowodorów syntetycznych, 
wykonaną przez firmę EkoBenz 
(VIII Seminarium „Swingtherm” 
D. Nazimek „Innowacyjna gospo-
darka paliw syntetycznych na ba-
zie etanolu” – referat plenarny, Kra-
ków 18.10.2010 r.).

Powyższa kalkulacja przedsta-
wiona w tabeli 1 nie uwzględnia, 
również w zatrudnieniu, Zakładu 
Produkcji Katalizatorów oraz sek-
cji badawczej fi rmy.

Jakie są zamierzenia na przyszłość 
fi rmy EkoBenz, bazujące na bada-
niach wykonanych w Zakładzie 
Chemii Środowiskowej Wydziału 
Chemii UMCS? Aktualnie są to:

1. Realizacja projektu „Fotoka-
talityczna produkcja biometanolu 
redukująca emisję dwutlenku wę-
gla” (prawdopodobnie od VI 2011 
do XII 2013).

2. Budowa gorzelni zapewnia-
jących tani surowiec do produk-
cji ETG z zastosowaniem obecnie 
dostępnych nowych technologii 
oraz zagospodarowaniem bioma-
sy zmniejszających koszty produk-
cji bioetanolu o min. 30%.

3. Budowa następnych instalacji 
ETG o wielkości produkcji ok. 100 
tys. ton rocznie.

4. Produkcja energii elektrycz-
nej z biometanolu w ogniwach 
paliwowych. 

A co w Zakładzie Chemii Środo-
wiskowej Wydziału Chemii? No cóż 
dalsze badania…

Dobiesław Nazimek

Tab. 1. Przykładowa kalkulacja kosztów produkcji dla instalacji ETG o rocz-
nej produkcji 25000 ton węglowodorów syntetycznych. 
T b 1 P kł d k lk l j k ó d k ji dl i l ji ETG

Lp. Nazwa kosztu Kwota w PLN
1. Amortyzacja:

Koszt budowy instalacji 32 mln PLN, amortyzacja 5-letnia
8 mln

2. Zużycie materiałów i energii:
Etanol 31,25 tys. ton
Energia elektryczna i para 

56 mln 
48 mln

8 mln
3. Usługi obce:

Wymiana katalizatora
Koszty transportu

9,5 mln 
5,7 mln
3,8 mln

4. Podatki i opłaty:
Teren ok. 2 ha, budynek produkcyjny ciepły 2500 m2

Budynek techniczno-biurowy 2000 m2, skład celny.

0,280 mln

5. Wynagrodzenia:
Zatrudnienie ok. 85 osób

5,1 mln

6. Ubezpieczenia społeczne i inne świadczenia 1,02 mln
7. Pozostałe koszty rodzajowe:

Koszty eksploatacyjne terenu, budynku biurowego i produkcyjnego
Koszty reklamy, marketingu

2,15 mln
0,25 mln

1,9 mln
8. Razem: 82,55 mln
9. Marża hurtowa: 8,256 mln
10. Zysk 20% 18,161 mln
11. Ogółem: 108,967 mln
12. Cena detaliczna netto 1 dm3 benzyny syntetycznej: 3,27
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Dr Katarzyna Krzywicka podczas międzynarodowego semi-
narium w Uniwersytecie Iberoamerykańskim Puebla

Dr Katarzyna Krzywicka z pracownikami Wydziału 
Nauk Społecznych i Humanistycznych Uniwersytetu 
Iberoamerykańskiego Puebla
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W dniach 8–21 listopada dr Katarzyna Krzy-
wicka przebywała na zaproszenie Uniwersyte-
tu Iberoamerykańkiego w Puebla w Meksyku. 

Współpraca z tą placówką naukową została nawiąza-
na w 2009 roku. W jej rezultacie w lutym–marcu 2010 
roku gościł na Wydziale Politologii dr Gerardo Reyes 
Guzmán, który przeprowadził dla studentów stosun-
ków międzynarodowych dwa przedmioty fakultatyw-
ne w języku angielskim: „Poverty in Latin America and 
the Caribbean” oraz „International Migrations”. Pod-
czas spotkania dr. Guzmana z Dziekanem Wydziału 
Politologii prof. dr hab. Grzegorzem Januszem podjęto 
decyzja o kontynuowaniu współpracy i zawarciu umo-
wy pomiędzy uczelniami w Lublinie i Puebli. 

Podczas wizyty w Uniwersytecie Iberoamerykańskim 
Puebla w dniach 10–11 listopada dr Katarzyna Krzywic-
ka wzięła udział w Seminarium Międzynarodowym za-
tytułowanym „Economía, Finanzas y Políticas Públicas”, 
podczas którego wygłosiła referat na temat „Procesos 
politico-económicos en América Latina en la Globaliza-
ción”. Pobyt w Puebla zaowocował także szeregiem ofi -
cjalnych spotkań, podczas których rozmawiano o poten-
cjalnych możliwościach i formach współpracy w ramach 
zawieranej umowy. Dr Krzywicka wzięła udział w spo-
tkaniu z władzami Uniwersytetu Iberoamerykańskiego: 
Rektorem Davidem Fernandezem Davalosem oraz Wi-
cerektorem Juanem Luisem Hernandezem Avendaño. 
Podczas spotkania przedstawiła informacje na temat 

Współpraca naukowa 
Wydziału Politologii 
z Meksykiem
W roku 2010 Meksyk obchodzi uroczyście rocznicę 
200-lecia niepodległości oraz 100-lecia Rewolucji Mek-
sykańskiej. Wydział Politologii swoją aktywnością na-
ukową dedykowaną problematyce latynoamerykań-
skiej i partykularnie Meksykowi wpisuje się aktywnie 
w celebrowanie tych ważnych rocznic.

struktury oraz aktywności i osiągnięć naukowych oraz 
dydaktycznych Uniwersytetu Marii Curie-Skłodowskiej 
oraz Wydziału Politologii, przekazując foldery na temat 
Uniwersytetu, egzemplarz „Annales”, periodyku nauko-
wego Wydziału Politologii oraz własne publikacje książ-
kowe w języku hiszpańskim wydane przez Wydawnic-
two UMCS. Odbyła także spotkania z Koordynatorem 
ds.  Wymiany i Współpracy Międzynarodowej Alberto 
Fischerem Garcia. Rozmowy dotyczyły sfi nalizowania 
zainicjowanej już w marcu procedury zawarcia umowy 
ramowej o współpracy pomiędzy UMCS i Uniwersyte-
tem Iberoamerykańskim. Reprezentując Wydział Poli-
tologii, dr Krzywicka odbyła także spotkanie z Koordy-
natorem Nauk Politycznych i Administracji Publicznej 
José Ojeda Bustamante z Wydziału Nauk Społecznych 
i Humanistycznych, jednostki naukowo-dydaktycznej, 
będącej odpowiednikiem Wydziału Politologii, w ra-
mach struktury Uniwersytetu Iberoamerykańskiego 
w Puebla oraz z Koordynatorem Nauk Ekonomicznych 
i Finansów Miguelem S. Reyesem Hernandezem. Re-
zultatem rozmowy są plany podjęcia współpracy w za-
kresie projektu Pobreza y Políticas Públicas, realizowa-
nego w ramach programu ALFA III Unii Europejskiej 
o współpracy pomiędzy europejskimi i latynoamery-
kańskimi Higher Education Institutions (HEI’s). Omó-
wiono także możliwość wspólnej organizacji interneto-
wego seminarium międzynarodowego oraz współpracy 
w zakresie wymiany publikacji naukowych pracowni-
ków obu uczelni w ramach wydawanych periodyków 
„Annales” na Wydziale Politologii oraz „Análisis So-
cial” przez Ciencias Políticas y Administración Públi-
ca. W ramach zaplanowanych aktywności naukowych 
dr Krzywicka wygłosiła wykład dla pracowników Nauk 
Politycznych i Administracji Publicznej na temat „La 
representación, competitividad y participación en el si-
stema político de Venezuela” oraz wzięła udział w zaję-
ciach dydaktycznych poświęconych procesom integracji 
krajów Unii Europejskiej oraz ich stosunków politycz-
nych i gospodarczych z krajami Ameryki Łacińskiej.

Katarzyna Krzywicka
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Niezwykły uczeń
Indywidualne potrzeby eduka-
cyjne w nauce języków obcych

Z powodu 
niefortunnego 

niedopatrze-
nia Redak-

cji artykuł nie 
mógł się uka-
zać w nume-

rze paździer-
nikowym, za 
co serdeczne 
przeprasza-
my Autorkę 

i uczestników 
konferencji.

„Niezwykły, a więc niecodzienny, wyjątkowy, specyficzny, inny – jakkolwiek określiliby-
śmy ucznia, z którym spotykamy się w naszej praktyce dydaktycznej, jest on źródłem re-
fleksji dydaktycznej, wpływającej na rozwój naszych poglądów i sposobów nauczania oraz 
partnerem w badaniu. Jest to uczeń wybitnie zdolny lub napotykający trudności, pełen za-
pału do nauki lub niechętnie przystępujący do pracy, stawiający pierwsze kroki w szkole 
lub podejmujący się nauki języka obcego w starszym wieku, uczeń o określonych potrze-
bach edukacyjnych i wreszcie uczeń deficytami rozwojowymi lub niepełnosprawnością”.

Dziekan Wydziału Nauk Humanistycznych KUL prof. 
dr hab. Krzysztof Narecki i Dziekan Wydziału Humani-
stycznego UMCS prof. dr hab. Henryk Gmiterek
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Takim opisem niezwykłego 
ucznia organizatorzy zasy-
gnalizowali problematykę 

kolejnej konferencji Polskiego To-
warzystwa Neofi lologicznego, która 
odbyła się w Lublinie w dniach 6–8 
września 2010 r. Jest to cykliczna 
coroczna konferencja „wędrująca”, 
którą tym razem pod patronatem 
Zarządu Głównego PTN zorgani-
zował ośrodek lubelski reprezen-
towany przez Zakład Lingwistyki 
Stosowanej UMCS i Katedrę Akwi-
zycji i Dydaktyki Języków Instytutu 
Filologii Romańskiej KUL.

Zaproszenia do Komitetu Nauko-
wego konferencji przyjęli zasłuże-
ni dla glottodydaktyki prof. prof. 
Halina Widła (UŚ), Weronika Wil-
czyńska (UAM), Anna Michońska-
Stadnik (Uniwersytet Wrocław-
ski), Elżbieta Zawadzka-Bartnik 
(Uniwersytet Warszawski), Anna 
Niżegorodcew (UJ), Katarzyna 
Karpińska-Szaj (UAM), Krystyna 
Droździał-Szelest (UAM), Sambor 

Grucza (Uniwersytet Warszaw-
ski), Mirosław Pawlak (UAM), Je-
rzy Żmudzki (UMCS).

Honorowym patronatem objął 
konferencję JM Rektor UMCS, prof. 
dr hab. Andrzej Dąbrowski oraz JM 
ks. Rektor KUL prof. dr hab. Stani-
sław Wilk. Nad organizacją konfe-
rencji i przebiegiem trzydniowych 
obrad czuwał Komitet Organizacyj-
ny, w skład którego weszli pracowni-
cy Zakładu Lingwistyki Stosowanej 
UMCS: dr dr Jolanta Knieja, Jolan-
ta Janoszczyk, Jarosław Krajka, Ha-
lina Maleńczyk-Boguszewska, Anna 
Pado, Joanna Pędzisz oraz Instytutu 
Filologii Romańskiej KUL prof. dr 
hab. Urszula Paprocka-Piotrowska, 
a także dr dr Sebastian Piotrowski 
i Magdalena Sowa.

Konferencję zaadresowano do na-
uczycieli i wykładowców wszystkich 
szczebli i poziomów nauczania ję-
zyków obcych oraz badaczy dydak-
tyki języka, którym bliska jest na-
stępująca problematyka:

– indywidualizacja w nauczaniu 
języków obcych: specyfi czne potrze-
by w procesie nauczania/uczenia 
się języka obcego w różnych gru-
pach wiekowych i w różnych kon-
tekstach edukacyjnych;

– inteligencja i zdolności języ-
kowe w procesie nauczania/ucze-
nia się języka obcego;

– motywowanie do nauki języ-
ka obcego (praca z uczniem sła-
bo zainteresowanym i szczególnie 
uzdolnionym);

– strategie nauczania/uczenia się;

– uczeń ze specjalnymi potrzeba-
mi edukacyjnymi (dysleksja, dysgrafi a, 
dysortografi a, zespół ADHD, defi cy-
ty wzroku i słuchu, niepełnospraw-
ność intelektualna) na lekcji języka 
obcego – możliwości i ograniczenia;

– rola środowiska (rodzina, szko ła, 
poradnia) w przyswajaniu języka ob-
cego przez uczniów z defi cytami roz-
wojowymi lub niepełnosprawnością;

– przygotowanie nauczycieli ję-
zyków obcych do pracy z ucznia-
mi ze specjalnymi potrzebami 
edukacyjnymi; 

– specyfi ka nauczania języków 
obcych dla potrzeb zawodowych. 
Zaproponowane obszary tematycz-
ne spotkały się z zainteresowaniem 
zarówno członków jak i sympatyków 
PTN z całej Polski, co potwierdza 
liczba uczestników konferencji – 
ok. 200, w tym z referatami i warsz-
tatami – 100.

6 września uczestników konferen-
cji przywitali dziekani obu lubelskich 
uczelni, tzn. Dziekan Wydziału Nauk 
Humanistycznych KUL prof. dr hab. 
Krzysztof Narecki i Dziekan Wydzia-
łu Humanistycznego UMCS prof. dr 
hab. Henryk Gmiterek. Słowo wstęp-
ne do przybyłych wygłosił także prof. 
dr hab. Jerzy Żmudzki, kierownik Za-
kładu Lingwistyki Stosowanej UMCS.

Pierwszy dzień konferencji za-
inaugurował wprowadzający w te-
matykę całej konferencji wykład 
„Różnorodność cechą współcze-
sności – implikacje glottodydaktycz-
ne”, wygłoszony przez prof. dr hab. 
Elżbietę Zawadzką-Bartnik. Po-
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Prorektor ds. Kształcenia UMCS 
prof. dr hab. Stanisław Chibowski

Dr Halina Maleńczyk-Boguszewska odbiera odznacze-
nie z rąk Przewodniczącej Polskiego Towarzystwa Neo-
fi lologicznego prof. dr hab. Haliny Widły
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ddbibiera dodznaczeddDr H lalina Malleńczykk Boguszew kska dod

przedził on dwa wykłady plenar-
ne: „Młody Leonardo – czyli co 
naprawdę wiadomo o słabych i moc-
nych stronach uczniów z dysleksją 
rozwojową” (prof. dr hab. Graży-
na Krasowicz-Kupis, Zakład Meto-
dologii i Diagnozy Psychologicznej 
UMCS) i „Głuchoniemi czy wielo-
języczni – problemy osób z uszko-
dzonym słuchem w przyswajaniu 
języka” (prof. dr hab. Kazimiera Kra-
kowiak, Katedra Pedagogiki Spe-
cjalnej i Centrum Edukacji Niesły-
szących i Słabo Słyszących KUL).

Dwa wykłady plenarne otworzy-
ły również obrady w drugim dniu 
konferencji. Wygłosiły je: prof. dr 
hab. Barbara Sadownik z Instytu-
tu Germanistyki UMCS („Zdolno-
ści językowe w świetle modular-
nych teorii umysłu – implikacje 
glottodydaktyczne”) oraz dr Ane-
ta Domagała i dr Urszula Mirecka 
z Zakładu Językoznawstwa Stoso-
wanego i Logopedii UMCS („Trud-
ności grafomotoryczne ucznia wy-
zwaniem dla nauczyciela języka 
obcego”). Pozostałe referaty wygło-
szono w czasie obrad w sześciu sek-
cjach tematycznych, mieszczących 
się w zapowiedzianej problematyce.

Ustaloną już tradycją konferencji 
PTN są warsztaty dla nauczycieli to-
warzyszące głównym obradom. Ku-
ratelę organizacyjną i merytoryczną 
nad nimi sprawował dr Jarosław Kraj-
ka z Zakładu Lingwistyki Stosowa-
nej UMCS wraz z Lubelskim Samo-
rządowym Centrum Doskonalenia 
Nauczycieli. Na ten rodzaj spotkania 
z nauczycielami przyjął zaproszenie 

Prorektor ds. Kształcenia UMCS 
prof. dr hab. Stanisław Chibowski. 

Jak zawsze, warsztaty cieszyły się 
wśród nauczycieli języków obcych 
powodzeniem. Uczestnikom warsz-
tatów zaproponowano dwa wykła-
dy plenarne, wygłoszone przez prof. 
UAM dr hab. Katarzynę Karpiń-
ską-Szaj („Uczniowie z niepełno-
sprawnością w szkolnej integracji 
indywidualnej: nauczanie języków 
obcych”) i prof. UAM dr hab. Mi-
rosława Pawlaka („Rozwijanie au-
tonomii ucznia w pracy z uczniem 
niezwykłym”). W części roboczej 
warsztatów pracowano nad nastę-
pującymi zagadnieniami:

– diagnoza pedagogiczna i prze-
ciwdziałanie niepowodzeniom 
szkolnym (prowadząca: dr Agniesz-
ka Pawluk-Skrzypek, UMCS);

– uczeń z niedoborami języka 
ojczystego na lekcji języka obcego 
(prowadząca: dr hab. Katarzyna 
Karpińska-Szaj, prof. UAM);

– indywidualizacja oceniania 
z użyciem technik oceniania alter-
natywnego (prowadząca: mgr Edyta 
Wajda Uniwersytet w Białymstoku);

– uczeń z dysleksją rozwojową na 
lekcji języka obcego (prowadząca: dr 
Katarzyna Jaworska-Biskup, KUL).

Uczestnicy warsztatów mieli oka-
zję zapoznać się z wybranymi prze-
pisami prawa oświatowego odno-
szącego się do kształcenia uczniów 
niesłyszących i słabo słyszących, 
a także z ciekawymi materiałami 
ilustrującymi praktyczny aspekt 
przedstawianych problemów.

Tegoroczne lubelskie spotkanie 
członków PTN zakończyło starą 
i otworzyło nową kadencję władz To-
warzystwa. Walny Zjazd, który odbył 
się 7 września, ponownie powierzył 
funkcję Przewodniczącej pani prof. 
dr hab. Halinie Widle, romanistce 
z UŚ i wybrał nowy Zarząd Głów-
ny, w skład którego weszły dwie ko-
leżanki z UMCS, dr dr Jolanta Knie-
ja (wiceprzewodnicząca) i Halina 
Maleńczyk-Boguszewska (członek).

Bardzo miłym i ważnym dla nas 
akcentem konferencji było wrę-
czenie Medali im. Prof. Ludwi-
ka Zabrockiego, które tradycyjnie 
otrzymują nauczyciele i naukowcy 

szczególnie zasłużeni dla Polskie-
go Towarzystwa Neofi lologiczne-
go. Tym razem Kapituła Medalu 
w osobie jej Dziekana pani prof. dr 
hab. Teresy Siek-Piskozub wyróż-
niła dwie oddane działaczki PTN: 
panią prof. dr hab. Weronikę Wil-
czyńską (UAM) i naszą Koleżankę 
dr Halinę Maleńczyk- Boguszew-
ską (UMCS). Prof. Weronika Wil-
czyńska była przez wiele lat Prze-
wodniczącą Zarządu Głównego 
PTN, inicjatorką i patronką wie-
lu istotnych działań Towarzystwa, 
badaczką zasłużoną dla krajowej 
i światowej glottodydaktyki. Dr Ha-
lina Maleńczyk-Boguszewska, ad-
iunkt w Zakładu Lingwistyki Sto-
sowanej UMCS jest wieloletnim 
członkiem Zarządu Głównego oraz 
Zarządu Okręgu Lublin PTN, bar-
dzo zasłużona dla nauczycielskiego 
i studenckiego środowiska germa-
nistycznego. Kapituła Medalu do-
ceniła również jej współautorstwo 
publikacji „Polskie Towarzystwo 
Neofi lologiczne 1929–2009”, Ka-
towice 2009, przedstawiającej hi-
storię i osiągnięcia PTN na prze-
strzeni 80 lat jego istnienia.

Tradycją konferencji PTN jest 
kierowanie zaproszeń do wydaw-
nictw specjalizujących się w pu-
blikacjach o profi lu glottodydak-
tycznym i ogólnopedagogicznym. 
I tym razem zaproponowano wy-
stawę i kiermasz nowości wydawni-
czych, którymi można było uzupeł-
nić własne zbiory biblioteczne.

Anna Pado
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Co nowego 
na Salonach?

16 listopada na Wydziale Politologii odbyło 
się spotkanie z szefami „Przekroju”, pod ty-
tułem „Inny pomysł na tygodnik”. Gośćmi 

byli redaktor naczelna tygodnika Katarzyna Janow-
ska oraz zastępca redaktor naczelnej Marek Zając. 
Studenci mieli okazję wysłuchać gości, jak również 
uczestniczyć w otwartej dyskusji. Przewodnim tema-
tem spotkania były zmiany w tygodniku, które doko-
nały się po tym, jak właścicielem „Przekroju” stał się 
Grzegorz Hajdarowicz. 

Goście mówili o tym, jak wiele zmian już wprowa-
dzono do „Przekroju”, aby odróżnić go od pozostałych 
3 tygodników, choć i tak pierwszym i najważniejszym 
wyróżnikiem, który się nie zmienił, jest nastawienie 
gazety nie na politykę, lecz na kulturę. Tygodnik dąży 
do tego, by stać się gazetą taką, jakiej ludzie potrzebują 
– nie tylko zbiorem suchych informacji i faktów, lecz 
również estetyczną przyjemnością. Gazeta jest rów-
nież w trakcie przygotowywania interaktywnej apli-
kacji na strony WWW oraz iPAD. 

Szefowie „Przekroju” udzielili kilku rad przyszłym 
dziennikarzom. Przede wszystkim taką, aby jak naj-
szybciej sprawdzili, czy naprawdę chcą być dzienni-
karzami, w czym najlepiej mogą pomóc praktyki w ra-
diu czy gazecie. Jak powiedziała Katarzyna Janowska, 
dziennikarstwo to zawód coraz bardziej niewdzięcz-
ny i coraz mniej prestiżowy; szczególnie dla kobiet, 
od których wymaga poświęcenia czasu przeznaczo-
nego dla rodziny. Dziennikarstwo jest konkurencyj-
ne i w tym zawodzie praktycznie nie ma przyjaźni. 
Szczególnie początkujący dziennikarze, wypuszcze-
ni na głęboką wodę, muszą mieć taką siłę przebicia, 
żeby zostać docenionymi. 

Marek Zając opowiedział historię swojego zafascy-
nowania dziennikarstwem. Co ciekawe, jest on jed-
nym z nielicznych znanych dziennikarzy, który skoń-
czył studia właśnie dziennikarskie, na Uniwersytecie 
Jagiellońskim. 

Spotkania ze znanymi dziennikarzami mogą dać 
studentom szansę na lepsze poznanie zawodu, a raczej 
stylu życia, jakim jest dziennikarstwo. To bardzo mo-
tywujące, kiedy widzimy ludzi z pierwszych stron ga-
zet i słyszymy historię o początkach ich kariery, które 
nie zawsze wydawały się takie kolorowe. 

Dagmara Elżlakowska

Inny pomysł 
na tygodnik
– spotkanie 
z szefami 
„Przekroju”

9 listopada odbył się pierwszy w tym roku aka-
demickim „Salon Polityki”. Gościem Wydzia-
łu Politologii był publicysta tygodnika „Poli-

tyka” Edwin Bendyk. Tematem dyskusji był Internet 
i jego wpływ na politykę i demokrację. Studenci mieli 
okazję wysłuchać rozważań zaproszonego gościa na te-
mat Internetu jako medium debaty publicznej, a także 
uczestniczyć w otwartej dyskusji. Przedstawione zosta-
ły dwie twarze ,,politycznego dialogu online”. W cie-
kawy sposób zaprezentowano entuzjastów cyber-poli-
tyki, którzy wierzą, że Internet wzmocni demokrację, 
ponieważ daje nam wolność słowa i możliwość komen-
towania politycznej rzeczywistości bez cenzury. We-
dług nich, dzięki nieograniczonej swobodzie wirtual-
nej przestrzeni możemy kształtować swój światopogląd 
i wpływać na społeczeństwo. Z drugiej strony mamy 
przeciwników internetowej polityki, którzy w tym zjawi-
sku widzą koniec demokracji i zagrożenie dla państwa. 

W postaci prezentacji komputerowej przedstawio-
no wyniki najnowszych badań dotyczących polskie-
go Internetu. Niewiele ponad 20% internautów sądzi, 
że dzięki Internetowi mają wpływ na obecną polity-
kę, a jedna trzecia tej samej grupy widzi pozytywne 
aspekty komentowania wydarzeń politycznych i wie-
rzy, że w ten sposób mają wpływ na władzę. Dyskusje 
na tego typu tematy mogą dać podstawę do rozważań 
nad sensem komentarzy internetowych. Czy w morzu 
negatywnych postów na forach internetowych mają 
szansę wypłynąć opinie bezstronne, które zauważą 
rządzący i czy staną się one fundamentem dla nowe-
go społeczeństwa internetowego?

Joanna Dziatkiewicz
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Tegoroczny GIS Day odbył 
się 17 listopada i został zor-
ganizowany przez Pracow-

nię Geografi cznych Systemów In-
formacyjnych. Wśród zaproszonych 
prelegentów znaleźli się przedsta-
wiciele fi rm, instytucji, wojska oraz 
pracownicy naukowi UMCS. Spo-
tkanie rozpoczęło się referatem Kie-
rownika Pracowni. Dr Leszek Gaw-
rysiak wprowadził przybyłych gości 
w tematykę GIS Day. Marcin Grze-
siak (fi rma InteGeo Polska) zapre-
zentował oprogramowanie rozsze-
rzające możliwości programu Excel 
o funkcjonalność systemów GIS. 
Edyta Godula (Instytut Gospodar-
ki Przestrzennej i Mieszkalnictwa) 
omówiła zastosowanie narzędzi GIS 
w partycypacji społecznej. Mjr Ma-
riusz Koliński (Wojewódzki Sztab 
Wojskowy w Lublinie) przedstawił 
Moduł Reagowania Kryzysowego 
„Wisła”, wykorzystujący narzędzia 
GIS do wspomagania podejmowa-
nia decyzji w zakresie reagowania 
kryzysowego w przypadku wystą-
pienia powodzi. Osoby z publiczno-
ści, które odpowiedziały na krót-
kie pytania, zostały nagrodzone 
przez majora drobnymi upomin-
kami. Piotr Tracz (firma CGIS) 
omówił przykłady wykorzystania 
systemów GIS w gminach. Ostat-
nim prelegentem pierwszej części 
spotkania był Piotr Koza (Instytut 
Uprawy Nawożenia i Gleboznaw-
stwa w Puławach), który zaprezen-
tował wykorzystanie narzędzi GIS 
w monitorowaniu suszy rolniczej. 
Pierwsza część spotkania zakończy-
ła się konkursem przygotowanym 
przez studentki UMCS – Annę Ozi-

Łukasz Prażmo prezentujący wizualizację informacji geografi cznej w dar-
mowym oprogramowaniu ArcGIS Explorer 

Mjr Mariusz Koliński w trakcie prezentacji Modułu Re-
agowania Kryzysowego „Wisła”
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mińską, Annę Rzucidło i Jolan-
tę Solecką. „Quiz z ortofotomapą” 
składał się z 30 pytań i polegał na 
prawidłowym rozpoznaniu charak-
terystycznych obiektów i miejsc Lu-
belszczyzny na zdjęciach lotniczych.

Drugą część obchodów GIS Day 
rozpoczęła mgr Beata Kosińska 
(Pracownia GIS), która zaprezen-
towała cyfrowe mapy geomorfolo-
giczne Polski Północno-Zachodniej, 
opracowane przez członków Stu-
denckiego Koła Naukowego Geo-
grafów Uniwersytetu im. A. Mic-
kiewicza w Poznaniu. Bartłomiej 
Bielawski (fi rma Intergraph Polska) 
wprowadził zebranych gości w opro-
gramowanie GeoMedia, prezentując 
jego możliwości w wycenie kosztów 
projektowanych dróg i autostrad, 
a ponadto nagrodził upominkami 
osoby, które poprawnie odpowie-
działy na pytania dotyczące tematyki 
prezentacji. Łukasz Prażmo (fi rma 
ESRI Polska) przedstawił wizualiza-
cję problemów społecznych Lublina 
w darmowym oprogramowaniu Arc-
GIS Explorer. Mgr Paweł Gajewski 

(UMCS) zaprezentował kilka moż-
liwości publikowania danych prze-
strzennych w Internecie. Dr Piotr 
Zagórski (UMCS) omówił przykłady 
wykorzystania technik naziemnego 
skaningu laserowego w interdyscy-
plinarnych badaniach środowiska. 
Obchody lubelskiego GIS Day za-
kończyły się wręczeniem nagród 
w „Quizie z ortofotomapą”, ufun-
dowanych przez fi rmę ESRI Polska. 

Beata Kosińska
Pracownia GIS 

(Instytut Nauk o Ziemi)

Mjr Mariusz Koliński w trakcie prezentacji Modułu Re
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Biblioteka, 
Książka, Informacja 
i Internet 2010
W dniach 18–19 listopada w Instytucie 
Bibliotekoznawstwa i Informacji Naukowej UMCS 
odbyła się międzynarodowa konferencja naukowa 
„Biblioteka, Książka, Informacja i Internet 2010”.

Celem konferencji było 
dokonanie przeglądu 
stanu badań oraz za-

prezentowanie rozwiązań prak-
tycznych w kilku obszarach tema-
tycznych. Problematyka referatów 
oscylowała wokół zagadnień współ-
czesnych przemian w świecie książ-
ki, czasopism i Internetu, nowo-
czesnych rozwiązań stosowanych 
w bibliotekach w zakresie dzia-
łalności informacyjnej, bibliotek 
cyfrowych i repozytoriów wiedzy 
oraz ich roli w społeczeństwie in-
formacyjnym, wykorzystywania 
technologii Web 2.0 w działalności 
bibliotecznej oraz nowych rozwią-
zań w edukacji w zakresie biblio-
tekoznawstwa i informacji nauko-
wej. Omówiono m.in. możliwości 
wykorzystania zasobów Interne-
tu w zakresie wspierania pracy ba-
dawczej historyków najnowszych 
dziejów Polski, edukację infobro-
kerów na poziomie akademickim, 
kwestie tworzenia cyfrowych repo-
zytoriów wiedzy i komputerowych 
baz danych oraz badania prowa-
dzone nad informacją i dokumen-
tacją na Ukrainie. Poruszano rów-
nież problematykę konwergencji 
książki dziecięcej z innymi media-
mi, serwisów internetowych dla bi-
bliotekarzy oraz odpowiedzialno-
ści za naruszenia praw autorskich 
w Internecie. W grupie referatów 
dotyczących przemian we współ-
czesnych bibliotekach dominowała 
tematyka zmian w zakresie prowa-
dzenia działalności informacyjnej 
oraz rozwoju katalogów online.

W obradach wzięło udział ponad 
50 przedstawicieli ośrodków nauko-
wych i bibliotek z całej Polski oraz 
goście z Narodowego Uniwersyte-
tu „Politechnika Lwowska” z Ukra-
iny. Oprócz wystąpień pracowników 
naszego Instytutu i gości z Ukra-
iny, swoje referaty zaprezentowali 
pracownicy Instytutów Biblioteko-
znawstwa z Uniwersytetu Śląskiego, 
Warszawskiego, Łódzkiego, i Wro-
cławskiego oraz pracownicy Kate-
dry Edytorstwa i Nauk Pomocni-
czych Uniwersytetu Jagiellońskiego. 
Środowisko bi-
bliotekarzy obok 
pracowników 
naszej Biblioteki 
Uniwersyteckiej 
reprezentowali 
przedstawicie-
le m.in. Biblio-
teki Narodowej, 
Biblioteki Uni-
wersytetu Łódz-
kiego, Bibliote-
ki Uniwersytetu 
Śląskiego, Cen-
trum NUKAT 
Biblioteki Uni-
wers y te ck ie j 
w Warszawie 
oraz Bibliote-
ki Politechni-
ki Warszawskiej. Konferencja cie-
szyła się dużym zainteresowaniem 
w środowisku lubelskich bibliote-
karzy oraz studentów Informacji 
Naukowej i Bibliotekoznawstwa, 
którzy licznie przysłuchiwali się 
wystąpieniom. 

Ogółem w ciągu dwóch dni ob-
rad wygłoszono 28 referatów. Cen-
nym uzupełnieniem konferen-
cji była prezentacja działalności 
dwóch portali naukowych (Web 
of Science fi rmy Th omson Reuters 
i Portal Innowacyjnego Transferu 
Wiedzy w Nauce), Fundacji Roz-
woju Społeczeństwa Informacyj-
nego oraz najnowszej oferty pro-
gramów dla bibliotek fi rm Aleph 
Polska i Poznańskiego Centrum 
Superkomputerowo-Sieciowego. 

Jakość dyskusji niewątpliwie wzbo-
gacił fakt, iż książka zawierająca ma-
teriały konferencyjne została wyda-
na jeszcze przed sesją, co pozwoliło 
na przekazanie jej uczestnikom, aby 
mogli zapoznać się z pełnymi tek-
stami referatów, których zaprezen-

towanie w ca-
łości podczas 
konferencji czę-
sto było niemoż-
liwe, ze względu 
na ograniczenia 
czasowe. 

Jak zaznaczył 
w podsumowa-
niu konferencji 
dr hab. Zbigniew 
Osiński szcze-
gólną wartość, 
oprócz zapozna-
nia się z wynika-
mi najnowszych 
badań w zakre-
sie szeroko ro-
zumianej infor-
macji naukowej 

i bibliotekoznawstwa, była możli-
wość wymiany doświadczeń pomię-
dzy praktykami i teoretykami dzia-
łalności bibliotecznej. Organizatorzy 
mają nadzieję, że konferencje tego 
typu będą miały charakter cykliczny.

Renata Malesa

O k ł a d k a  t o m u  m a t e r i a ł ó w 
konferencyjnych
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Prof. Janusz Kirenko, przewodniczący konferencji (pierwszy z prawej)

Ks. prof. Marian Nowak
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Obrady plenarne

Komitet Naukowy Kon-
ferencji tworzyli: prof. dr 
hab. Ryszard Bera, prof. 

zw. dr hab. Maria Chodkowska, 
prof. zw. dr hab. Andrzej Felch-
ner, prof. zw. dr hab. Mieczysław 
Łobocki, prof. dr hab. Adam Mar-
cinkowski, prof. zw. dr hab. Krysty-
na Marzec-Holka, ks. prof. dr hab. 
Marian Nowak, prof. dr hab. Mie-
czysław Radochoński, prof. zw. dr 
hab. Mirosław Szymański oraz prof. 
dr hab. Bogusław Śliwerski.

Wśród przybyłych prelegentów 
znaleźli się goście z różnych ośrod-
ków naukowych mieszczących się 
w kraju i za granicą m.in. z Uni-
wersytetu im. Kazimierza Wiel-
kiego w Bydgoszczy, Katolickiego 
Uniwersytetu Lubelskiego, Uniwer-
sytetu Zielonogórskiego, Uniwer-
sytetu Szczecińskiego, Uniwersy-
tetu Rzeszowskiego, Uniwersytetu 
Humanistyczno-Przyrodniczego 
w Kielcach, Uniwersytetu Pedago-
gicznego w Drohobyczu na Ukra-
inie, Politechniki Radomskiej, Pań-
stwowej Wyższej Szkoły Zawodowej 
w Chełmie, a także przedstawicie-
le wielu szkół i innych placówek 
wychowawczych.

Pierwszego dnia konferencji od-
były się obrady plenarne, na któ-
rych swe wystąpienia przedstawi-
li: ks. prof. dr hab. Marian Nowak, 
prof. dr hab. Adam Marcinkowski, 
prof. zw. dr hab. Andrzej Felchner, 
prof. zw. dr hab. Maria Chodkowska, 
prof. dr hab. Mariya Chepil, prof. 
zw. dr hab. Janusz Kirenko. 

Obrady w sekcjach koncentrowa-
ły się wokół następujących zagad-
nień: Wychowanie w szkole w ujęciu 
historycznym; Zagrożenia w pro-
cesie wychowania – profi laktyka 
i przezwyciężanie; Innowacje pe-

dagogiczne w dziedzinie wychowa-
nia; Nauczyciel jako realizator za-
dań wychowawczych; Współpraca 
nauczycieli z rodzicami w procesie 
wychowania.

Klimat konferencji sprzyjał wy-
mianie cennych refl eksji i doświad-
czeń na temat wychowania, któ-
rymi chętnie dzielili się zarówno 
teoretycy, jak i praktycy. Wnioski 
płynące z dyskusji zebrał i podsu-
mował przewodniczący konferencji 
prof. dr hab. Janusz Kirenko, któ-
ry wychodząc naprzeciw oczeki-
waniom zebranych, zapowiedział 
kontynuację podjętej na konferen-
cji problematyki. 

Sekretarze konferencji: 
dr Danuta Wosik-Kawala

dr Teresa Zubrzycka-Maciąg
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Rektor UMCS prof. dr hab. Andrzej Dąbrowski, Kierownik Zakładu 
Psychologii Wychowawczej i Psychologii Rodziny dr hab. Wioletta 
Tuszyńska-Bogucka i Dyrektor Instytutu Psychologii prof. Graży-
na Kwiatkowska
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Pomysł tematyki nasunął się sam – rodzina pol-
ska XXI w. przeżywa zmiany i trudności w wymia-
rze, jaki trudno było wcześniej przewidzieć. Dzieje 

się to za przyczyną dynamicznego rozwoju cywilizacyjnego 
w XX i na początku XXI w. Zmiany obserwowane w rodzi-
nie dotyczą zarówno jej istoty, struktury, modelu funkcjo-
nowania, jak i zadań, z których szczególne miejsce zajmują 
szeroko rozumiane funkcje wychowawcze.

Przyczyn owych zależności należy poszukiwać w różnych 
obszarach życia: przemianach cywilizacyjnych, postępie kul-
turowym, gospodarczym, ekonomicznym, technologicznym 
oraz w sferze moralnej i egzystencjalnej. Także rozwój me-
diów nie pozostaje bez znaczenia dla funkcjonowania współ-
czesnej rodziny.

Celem konferencji było zatem zainspirowanie do refl eksji 
teoretycznej oraz analizy wyników badań empirycznych uka-
zujących wszechstronne związki pomiędzy różnymi wymia-
rami funkcjonowania rodziny i ich związkiem z wpływami 
medialnymi na jednostkę. Krótko mówiąc – wieloaspekto-
wa analiza rodziny jako twórcy i odbiorcy treści medialnych. 
Ostatecznie zdecydowano się na podział nadesłanych treści 
na sześć bloków tematycznych: 1) Przemiany funkcji współ-
czesnej rodziny; 2) Problemy wychowawcze; 3) Wychowanie 
rodzinne czy wychowanie medialne. Rola mediów w edu-
kacji młodego pokolenia; 4) Jakość interakcji rodzina-me-
dia; 5) Wpływy medialne – szanse i zagrożenia dla rodziny; 
6) Profi laktyka problemów rodzinnych.

Konferencję swoją obecnością zaszczycili goście z wszyst-
kich stron Polski (m.in. z Warszawy, Krakowa, Katowic, 
Olsztyna, Zielonej Góry, Torunia, Częstochowy), a także 
z zagranicy (Białoruś). Przybyły też władze Uniwersytetu 
– JM Rektor prof. Andrzej Dąbrowski otworzył sesję ple-
narną, kierując słowo wstępne do zgromadzonych uczest-
ników i słuchaczy.

Konferencja, z racji swojej interdyscyplinarności, umożli-
wiała przyjrzenie się związkowi, a także wzajemnemu prze-
nikaniu się wspomnianych obszarów oczami specjalistów 
z różnych dziedzin i specjalności. Na poszczególnych sesjach 
tematycznych licznie przybyli goście mogli poznać nowe wy-
niki badań i doniesienia naukowe medioznawców, psycho-
logów, pedagogów, fi lologów, którzy swoje zainteresowania 
poznawcze koncentrują na problemach rodziny, a także na 
wzajemnej interakcji rodzina–media. 

Warto również wspomnieć o pełnym sław komitecie na-
ukowym konferencji. W jego skład weszli prof. dr hab. Ma-
ria Braun-Gałkowska, prof. dr hab. Maria Deptuła, prof. dr 
hab. Zbigniew Gaś, prof. dr hab. Zbigniew Kowalik, prof. dr 
hab. Mieczysław Radochoński, prof. dr hab. Stanisława Steu-
den, dr hab. Wioletta Tuszyńska-Bogucka (przewodnicząca 
KN), dr Małgorzata Sitarczyk (przewodnicząca KO) i dr Piotr 
Kwiatkowski. W organizacji przedsięwzięcia dzielnie poma-
gali członkowie komitetu organizacyjnego: mgr Aneta Szczy-
kutowicz, mgr Grzegorz Kata, mgr Wojciech Tyburczyk i mgr 
Łukasz Łagód. Nie bez znaczenia pozostał również wkład 
wszystkich niewymienionych z imienia i nazwiska pracow-
ników Zakładu, Instytutu i Uniwersytetu.

Łukasz Łagód
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Pod znakiem leksyki
W dniach 25–29 października Instytut Filologii Romańskiej UMCS gościł prof. Cristelle 
Cavalla z Uniwersytetu Stendhala (Grenoble 3) we Francji, z cyklem trzech wykładów po-
święconych nauczaniu słownictwa na lekcjach języka francuskiego jako obcego. Poszczególne 
wykłady obejmowały tematykę słownictwa (jego struktury morfologicznej i semantycznej, 
sposobów uczenia się nowych słów, propozycji dydaktycznych w tym zakresie) i opis trady-
cyjnych i nowoczesnych metod jego nauczania. Pani profesor Cavalla przedstawiła również 
dorobek naukowy z zakresu leksyki (opracowania książkowe i strony internetowe) języko-
znawców i dydaktyków z Lidilem, ośrodka badawczego Uniwersytetu Grenoble 3.

Profesor Cristelle Cavalla z Uniwersytetu Stendhala 
(Grenoble 3) we Francji
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Wykłady miały charak-
ter multimedialny i zgro-
madziły rekordową liczbę 

studentów i pracowników Instytu-
tu. Pani profesor udowodniła, że 
ogromną, często bardzo pogłębioną 
wiedzę (również z zakresu diachro-
nii) można przekazywać w sposób 
atrakcyjny i kreatywny.

Często i chętnie wchodziła w in-
terakcję z publicznością, odpowia-
dając na formułowane w trakcie 
wykładów pytania, sama też za-
dawała pytania na temat funkcjo-
nowania polskiego słownictwa. 
Studenci i pracownicy Instytu-
tu z zainteresowaniem przyjęli 
przedstawione przez panią pro-
fesor onomazjologiczne podej-
ście do słownictwa i wyróżnione 
przez nią poziomy jego funkcjo-
nowania (słownictwo „czynne”, 
„bierne” i „mentalne”). Pasjonu-
jąca okazała się problematyka sło-
wotwórstwa (derywacji, złożeń, 
skrótowców), a także funkcjono-
wania związków frazeologicznych 
i kolokacji. Szczególny entuzjazm 
budziły propozycje ćwiczeń in-
teraktywnych i gier językowych, 
a także liczne anegdoty z zakre-
su historii języka i kultury fran-
cuskiej, np. sucrer les fraises (dosł. 
„słodzić truskawki”); nie chodzi tu 
bowiem o kulinaria, lecz o poważ-
ne ilości pudru sypiącego się nie-
gdyś z peruk starców na kryzowane 
kołnierze... 

Warto przytoczyć również wy-
powiedź studentki romanistyki III 
roku, Marleny Kustry: – Pani prof. 
Cristelle Cavalla okazała się nie tyl-
ko wybitną specjalistką w dziedzi-

nie nauczania leksyki języka francu-
skiego, ale przede wszystkim bardzo 
sympatyczną, komunikatywną i kre-
atywną osobą. [...] w szczególno-
ści zainteresowała mnie etymolo-
gia niektórych słów, takich jak np. 
canicule [=upał], które pochodzi 
od łacińskiego wyrazu canis = (fr.) 
chien [=pies]. Innymi słowy dowie-
działam się co ma wspólnego pies... 
z upałem. 

Wizyta prof. Cristelle Cavalla 
znakomicie wpisała się w szerszy 
kontekst współpracy Instytutu Fi-
lologii Romańskiej UMCS z Uni-
wersytetem Stendhala. Współpra-
ca ta w ostatnich latach odbywa 
się w ramach programu Erasmus, 
podpisanego przez obydwa uniwer-
sytety w 2009 r., a zainicjowanego 
dzięki kontaktom naukowym pani 
dr Anny Krzyżanowskiej oraz wi-
zycie pani prof. Agnès Tutin w Lu-
blinie. W tym samym roku z wy-
kładami do Grenoble udały się 
nasze romanistki: dr Anna Krzy-
żanowska oraz dr Maria Cichoń. 

Początki współpracy z Uniwer-
sytetem Grenoble 3 sięgają jednak 
czasów znacznie wcześniejszych, 
bo roku 1985. Szerokim echem 
odbiły się wówczas wykłady pani 
prof. Claudette Oriol-Boyer w na-
szym Instytucie, niezapomniany 
jest też udział prof. Michela Mail-
larda w dwóch konferencjach na-
ukowych w UMCS (1987, 2000), 
jak również wyjazdy z wykładami 
i referatami pani prof. Haliny Sa-
weckiej i prof. Marka Kęsika w la-
tach 1986–1993.

Jesteśmy przekonani, iż współ-
praca z tak prestiżowym uniwersy-

tetem francuskim, jakim jest Uni-
wersytet Grenoble 3 przyczyni się 
do rozwoju kadry naukowej i dydak-
tycznej Instytutu Filologii Romań-
skiej, a tym samym do podniesie-
nia jakości kształcenia przyszłych 
romanistów. 

Marek Kęsik
Maria Cichoń
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Uczestnicy projektu
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Wzorem lat ubiegłych – tegoroczne zajęcia w ra-
mach Szkoły Prawa Czeskiego zostały przepro-
wadzone w trzech pięciogodzinnych blokach. 

Pierwszy z nich (23 listopada) rozpoczął się od wykładu 
poświęconego ogólnej charakterystyce czeskiego porząd-
ku prawnego (JUDr Vilem Knoll, Ph. D.). W dalszej kolej-
ności przedstawiono zarys czeskiego prawa konstytucyj-
nego w perspektywie historycznej (JUDr Vilem Knoll, Ph. 
D.) oraz jego stan obecny (JUDr Tomas Pezl, Ph. D.).

Drugi blok zajęć w ramach Szkoły Prawa Czeskiego (24 
listopada) rozpoczął się od wykładu JUDr Tomasa Pezla, Ph. 
D. poświęconego relacji pomiędzy sądami konstytucyjnymi 
a Trybunałem Sprawiedliwości Unii Europejskiej. W dal-
szej kolejności studenci zapoznali się z ogólną charaktery-
styką czeskiego prawa cywilnego – zarówno w perspekty-
wie historycznej (JUDr Vilem Knoll, Ph. D.), jak i z prawem 
aktualnie obowiązującym (JUDr Tomas Pezl, Ph. D.). 

Ostatni blok wykładowy (25 listopada) w przeważającej 
części został poświęcony zagadnieniom związanym z cze-
skim prawem karnym. Kolejno omówiono jego aspekty 
historyczne (JUDr Vilem Knoll, Ph. D.) oraz stan obec-
ny (JUDr Tomas Pezl, Ph. D.). Ostatnim zagadnieniem, 
z jakim zapoznano studentów w ramach tego bloku, była 
tematyka alternatywnego rozwiązywania sporów (Alter-
native Dispute Resolution) oraz form ADR występujących 
w czeskim systemie prawnym (JUDr Tomas Pezl). 

Tegoroczna edycja Szkoły Prawa Czeskiego w pełni zre-
alizowała zakładany cel. Studenci Wydziału Prawa i Ad-
ministracji, dzięki informacjom przekazywanym podczas 
wykładów, poszerzyli swoją wiedzę o podstawowe założe-
nia systemu prawnego Republiki Czeskiej, co ma szczegól-
ne znaczenie w aspekcie przygotowania ich do wykony-
wania zawodów prawniczych w przestrzeni europejskiej.

 Marzena Myślińska

Konsultacje 
na Wydziale 
Artystycznym 

W odpowiedzi na potrzebę podniesienia ja-
kości odbywania praktyk oraz konieczność 
zaproponowania placówkom oświatowym 

nowej oferty, Wydział Artystyczny rozpoczął reali-
zację projektu „Profesjonalizm w edukacji. Przygo-
towanie i realizacja nowego programu praktyk pe-
dagogicznych na Wydziale Artystycznym UMCS” 
w ramach Podziałania 3.3.2 PO KL. Pierwszym eta-
pem były przeprowadzone 6 listopada konsultacje 
z nauczycielami przedmiotów artystycznych z lu-
belskich szkół i placówek kulturalno-oświatowych. 
W pracach nad konsultacją założeń nowego pro-
gramu praktyk wzięło udział ponad 20 osób. Dzięki 
aktywnemu udziałowi w konsultacjach nauczycie-
le mogli zapoznać się także z możliwościami, jakie 
niesie ze sobą realizacja projektu, m.in. szansa reali-
zacji zajęć muzycznych i innych zajęć artystycznych 
w oparciu o doposażenie pracowni w pomoce dydak-
tyczne. Wszystkie zagadnienia poruszone w czasie 
konsultacji były przedmiotem dyskusji, a spostrze-
żenia uczestników zostaną uwzględnione podczas 
realizacji praktyk pedagogicznych przez studentów 
Wydziału Artystycznego. 

Nauczyciele – przyszli opiekunowie praktyk, mieli 
też możliwość ukończenia szkolenia zorganizowanego 
na Wydziale Artystycznym w terminie 20–21 listopa-
da. W trakcie szkolenia, pod okiem doświadczonych 
wykładowców, podnosili swoje umiejętności, aby jesz-
cze lepiej spełniać rolę opiekuna praktyk.

Warto także podkreślić, że bardzo ważnym elemen-
tem całego przedsięwzięcia jest udział partnera pro-
jektu – Miasta Lublin.

Małgorzata Mazur

Szkoła Prawa 
Czeskiego 2010/11
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Prof. Moskal to artysta no-
wych mediów, działający 
na granicy sztuki i nowo-

czesnych technologii. Jego sztuka jest 
doskonale znana polskim odbiorcom 
– prace można było obejrzeć m.in. 
w warszawskiej Zachęcie, podczas 
festiwalu New Yorkers i Warsaw 
Electronic Festiwal. To jego druga 
wizyta na Wydziale Artystycznym 
UMCS – dwa lata temu prezento-
wał tu swoją sztukę interaktywną.

Spotkania w ramach zajęć z prof. 
Moskalem („Interakcja i wirtual-
ność: warsztaty w interaktywnym 
3D”) cieszyły się ogromnym zain-
teresowaniem. Nie wszystkim stu-
dentom się udało – na seminarium 
zakwalifi kowało się 15 osób. Warsz-
taty prowadzone były przez 6 godzin 
dzienne i były podzielone na część 
wykładową i praktyczną. W ramach 
ćwiczeń studenci wykorzystywali 
techniki modelowania i konstru-
owania interaktywnych przestrze-
ni wirtualnych. Do tworzenia swo-
ich projektów wykorzystywali 
oprogramowanie Maya i Unity3D.

Z Profesorem rozmawialiśmy 
przed rozpoczęciem warsztatów: 

Na stałe mieszka Pan i wykłada 
w Stanach. Czy ma Pan już do-
świadczenia w pracy z polskimi 
studentami?
Prof. Przemysław Moskal: Prowa-
dziłem już warsztaty w Opolu, ale to 
były zajęcia z nieco innym odbior-
cą. Spotkanie odbywało się w szer-
szym gronie. W sztuce bardzo inte-

Interakcja 
i wirtualność
Studenci Wydziału Artystycznego UMCS mieli wyjątkową okazję do poszerzenia 
swojej wiedzy o projektowaniu w 3D. Warsztaty w ramach projektu 
współfinansowanego ze środków unijnych w ramach Europejskiego Funduszu 
Społecznego prowadził prof. Przemysław Moskal z Canisius College w Buffalo.

resuje mnie temat interakcji. Takie 
zajęcia są doskonałą szansą na fe-
edback. Jestem bardzo ciekawy, jak 
ta interakcja będzie wyglądać, jakie 
są różnice między polskimi i ame-
rykańskimi studentami. Jeśli takie 
są. Studenci na całym świecie są 
przecież tacy sami...

Podejście do wytworów w prze-
strzeni interaktywnej bywa skraj-
nie różne...
Są tacy, którzy twierdzą, że to nie 
jest sztuka. Ja ocenę i interpretację 
tego zostawiam każdemu odbiorcy 
indywidualnie. Można podejść do 
tego jak do zabawy. Nowe media 
stwarzają bardzo ciekawe możliwo-
ści odbierania sztuki. Każdy z od-
biorców jest zaproszony do par-
tycypacji w dziele tworzenia. Nie 
kończy się jak w przypadku – na-
zwijmy to – starych, tradycyjnych 
mediów – na jednostronnym od-
biorze. Nowe media pobudzają do 
działania. W przypadku tradycyj-
nych mediów odbiorca nie mógł nic 
zmienić, mimo że dzieło sztuki wy-
wołało w nim jakieś reakcje, emocje. 

Jest Pan w Polsce częstym go-
ściem. Czy pokusiłby się Pan 
o ocenę sytuacji sztuki interak-
tywnej w Polsce?
Porównanie nie jest łatwe. Moje 
pierwsze odczucie jest takie, że 
w Stanach jest tego więcej. Czyta-
łem ostatnią pracę profesora Ryszar-
da Kluszczyńskiego z Uniwersyte-
tu Łódzkiego o interakcji w sztuce. 
Jest to żywy temat w Polsce. Intere-

suje się nim wielu badaczy. Coraz 
silniej istnieje w świadomości od-
biorców również dzięki takim im-
prezom jak chociażby Warsaw Elec-
tronic Festiwal. Bardzo się cieszę, 
że tutaj jestem, świadczy to o tym, 
że również na UMCS jest zaintere-
sowanie tym tematem.

Seminarium z Przemysławem Mo-
skalem nie jest pierwszym, jakie 
na Wydziale Artystycznym UMCS 
poprowadził artysta i naukowiec 
o międzynarodowej renomie. Wio-
sną warsztaty w ramach tego samego 
projektu („Innowacyjne formy kształ-
cenia pedagogiczno-artystycznego 
na Wydziale Artystycznym UMCS”) 
prowadził prof. Leonard Konopelski. 

W ramach projektu na Wydzia-
le Artystycznym są prowadzone 
również zajęcia z wykorzystania 
komputerów w tworzeniu muzyki 
i plastyki. Powstał również portal 
www.artedukacja.pl. To platforma 
do wymiany informacji o sztuce, 
muzyce. Można tu obejrzeć prace 
studentów i wykładowców, prze-
czytać recenzję wystawy czy książ-
ki. Jest również część przeznaczona 
specjalnie dla studentów, która ma 
w przyszłości pełnić rolę platformy 
e-learningowej. Projekt „Innowa-
cyjne formy kształcenia pedago-
giczno-artystycznego na Wydziale 
Artystycznym UMCS” realizowany 
przez UMCS współfi nansowany ze 
środków Europejskiego Funduszu 
Społecznego w ramach Programu 
Operacyjnego Kapitał Ludzki.

Katarzyna Polakowska
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czyli o konferencji „Droga w języku i kulturze”
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Logo Międzynarodowej Kon-
ferencji Naukowej „Droga 
w języku i kulturze”. Projekt 
– Jakub Sosnowski

Z kulturą tradycyjną związany 
był duży blok odczytów, gromadzą-
cy najwięcej publiczności w oso-
bach badaczy i studentów UMCS. 
W tym bloku wymienić należy re-
feraty o szerszym zakresie, jak: prof. 
dr hab. Larysy Vakhniny na temat 
symbolu  drogi na pograniczu pol-
sko-ukraińskim oraz prof. dr. hab. 
Jana Adamowskiego o znaczeniu 
skrzyżowania w kulturze ludowej. 
Popularnością cieszyła się proble-
matyka drogi w zaświaty. Wątek ten 
w języku i kulturze Bułgarów i Po-
laków podjęła prof. dr hab. Katia 
Michajłowa, w senniku ludowym 
– PhDr. CSc. Zuzana Profantova, 
a także dr Ewa Masłowska. Drodze 
w obrzędowości były poświęcone re-
feraty: dr Agnieszki Pieńczak, ba-
daczki obrzędów narodzinowych; 
mgr Edyty Diakowskiej i dr Jadwi-
gi Kozłowskiej-Dody, zajmujących 
się obrzędowością pogrzebową oraz 
dr. Tomasza Rokosza, analizujące-
go drogę, przestrzeń i ruch w ob-

go chana; prof. dr. hab. Piotra Ko-
walskiego, który omówił podróże 
w dobie staropolskiej; dr. Andrze-
ja Niewińskiego, badacza zysków 
z podróży w zapiskach średnio-
wiecznego podróżnika Gilberta de 
Lannoy; mgr Magdaleny Cichy, mó-
wiącej o motywie drogi i podróży 
w życiu lubelskich złoczyńców. Dr 
Marek Czyrka zaś przybliżył kon-
tekst historyczny podróży współ-
czesnych polityków. 

W konferencji wzięło 
udział 100 osób, w tym 
75 referentów z kraju i za-

granicy. Spoza Polski przybyli z re-
feratami doc. PhDr. Eva Krekovičo-
vá, PhDr. CSc. Zuzana Profantova 
(Bratysława), prof. Elena Lewkijew-
skaja (Moskwa), prof. dr hab. Katia 
Michajłowa (Sofi a), prof. dr hab. La-
rysa Vakhnina, dr Lesia Muszkie-
tyk (Kijów), mgr Ana Žabkar Šalić 
(Ljubljana) oraz dr Michał Legier-
ski (Uppsala). 

Referaty dotyczyły wielu dziedzin 
kultury i sztuki i złożyły się na in-
terdyscyplinarnie i wieloaspekto-
wo ujęty językowo-kulturowy obraz 
drogi oraz homo viator – człowie-
ka w/na drodze. 

Wyniki różnorodnych analiz 
językoznawczych zaprezentowa-
li: prof. dr hab. Kazimierz Ożóg, 
mówiący o aspektach językowych 
i kulturowych życia ludzkiego jako 
drogi; dr Anna Chudzik, która 
w syntetyczny sposób ujęła me-
taforyczne zakresy tworzone przez 
pojęcie drogi; dr Piotr Kładoczny, 
analizujący konceptualizację drogi 
w percepcji słuchowej czy dr Gu-
staw Michał Akartel, pracujący 
na materiale polskiego podstan-
dardu językowego. Do przekazów 
gwarowych odwołały się dr Anna 
Kostecka-Sadowa oraz dr Anna 
Piechnik-Dębiec. 

Spojrzenie historyków kultury na 
funkcjonowanie fi gury drogi i po-
dróży można było obserwować w re-
feratach: prof. dr. hab. Franciszka 
M. Rosińskiego, prezentującego po-
dróż Benedykta Polaka do wielkie- Obrady w sekcjach – międzypokoleniowo, międzynarodowo i w skupieniu
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Prof. dr hab. Piotr Kowalski przed-
stawia referat o podróżach w dobie 
staropolskiej

rzędzie sobótkowym. Efekty badań 
fi gury drogi w świetle pobożności 
ludowej zaprezentowały prof. Ele-
na Lewkijewskaja, referująca zjawi-
sko pielgrzymek do miejsc świętych 
we współczesnych opowiadaniach 
prawosławnych oraz prof. dr hab. 
Jolanta Ługowska, która omówiła 
symbolikę i kulturowe sensy kal-
waryjskich dróżek. Pięć przedłożeń 
dotyczyło motywu drogi w tekstach 
folkloru słownego. Doc. PhDr. Eva 
Krekovičová, DrSc. przybliżyła dro-
gę w słowackich pieśniach o świę-
tych, dr Yaroslava Konieva mówiła 
o kształtowaniu przestrzeni po-
etyckiej w ukraińskiej pieśni ludo-
wej Ukraińców, dr Piotr Grochow-
ski – o pieśniach pielgrzymkowych 
i kalwaryjskich, dr Lesia Muszkietyk 
– o funkcji konceptu drogi w ukra-
ińskiej i węgierskiej baśni ludowej, 
a dr Katarzyna Godek – o inskryp-
cjach nagrobnych z wiejskich cmen-
tarzy Podhala. Folklor muzyczny 
był przedmiotem zainteresowań 
trzech referentów, który postano-
wili zbadać go w kontekście drogi. 
Dr Agata Kusto zatem przedstawi-
ła muzykowanie przejazdowe w tra-
dycyjnej obrzędowości wiejskiej na 
Lubelszczyźnie, doc. dr hab. Zbi-
gniew Jerzy Przerembski – zjawi-
sko wędrownych muzykantów na 
ziemiach dawnej Rzeczypospolitej, 
a mgr Jacek Jackowski – muzyczne 
aspekty peregrynacji obrazu Matki 
Boskiej Częstochowskiej. 

Silnie zaznaczyła się grupa na-
ukowców pracująca nad analizą mo-
tywu drogi w literaturze pięknej. Mgr 
Beata Romanowska pod kątem drogi 
zanalizowała poezje B. Ostrowskiej, 
dr Magdalena Ochwat i dr Agniesz-
ka Reszczyk – ks. J. S. Pasierba, mgr 
Lucyna Sadzikowska – W. Oszajcy, 
mgr Magdalena Bąk – A. Mickie-
wicza, dr Katarzyna Wądolny-Ta-
tar – kołysanki-wiersze dla dzieci. 
Prof. dr hab. Małgorzata Semczuk 
poświęciła swoje rozważania repor-
tażom podróżniczym J. Hugo-Ba-
dera, dr hab. Magdalena Dąbrow-
ska – tekstom pisarzy rosyjskich 
doby oświecenia, prof. dr hab. Ma-
ria Jakitowicz – eseistyce nauko-

wej S. Pigonia, dr Henryk Bałabuch 
– tekstom W. Lutosławskiego, mgr 
Ewelina Stanios – opowiadaniom 
fantastycznym A. Langego, mgr Ju-
styna Mirońska – powieści W. To-
kariewej, dr Agnieszka Przychodzka 
Dziekońska – prozie J. Mackiewicza, 
dr Ewa Serafi n – baśni J. Poraziń-
skiej Dwie Dorotki, dr Iwona Pięta 
– prozie A. Stasiuka, mgr Jarosław 
Wach – prozie W. Myśliwskiego, dr 
Lilianna Dorak-Wojakowska – dra-
matom G. Marcela, mgr Małgorza-
ta Janik – nowelom S. Becketta, dr 
Jadwiga Gracla – dramatowi prze-
łomu XIX i XX w., mgr Ana Žab-
kar Šalić – powieściom O. Tokar-
czuk, dr Gizela Grabińska – prozie 
I. Grekowoj, dr Michał Legierski – 
Lazarillo de Tormes, dr Agata Ska-
ła – postawie autobiografi cznej Jana 
Gawrońskiego i dr Joanna Kułakow-
ska-Lis – drodze na Sybir w litera-
turze i malarstwie XIX w. 

Referaty historyków sztuki na te-
mat motywu drogi dotyczyły nastę-
pujących zagadnień: dr Lidia Kwiat-
kowska-Frejlich prezentowała drogi 
medytacyjne w obrazach dewocyj-
nych; dr Małgorzata Wrześniak – 
uwagi na temat sztuki Włoch w dia-
riuszu S. Staszica; mgr Małgorzata 
Czapiga – drogę do centrum na 
przykładzie labiryntu z Chartres; 
mgr Małgorzata Żak – malarstwo 
niderlandzkie XV w., zaś dr Anna 
Kawalec omówiła problem celo-

wości doskonalenia siebie w sztu-
ce performatywnej. 

Badacze fi gury drogi w fi lmie sku-
pili się na takich zjawiskach, jak: dr 
Beata Lisowska – na twórczości fi l-
mowej A. Zwiagincewa; Aleksandra 
Abramowicz – na fi lmie A. Tarkow-
skiego; dr Arkadiusz Lewicki – „Za-
gubionych”; dr Natasza Ziółkowska-
Kurczuk – fi lmie dokumentalnym, 
mgr Grzegorz Błahut – fi lmie F. F. 
Coppoli oraz mgr Małgorzata Wiel-
gosz – fi lmie drogi J. Cardiff a. 

Referaty ogólnie antropologicz-
ne przedstawili: dr hab. Jan Kajfosz 
o udrożnieniu domu i udomowie-
niu drogi; mgr Kamila Węglarska 
o symbolice drogi w reklamie mia-
sta; dr Małgorzata Gruchoła – temat 
internetowych strony gap year; dr 
Grzegorz Studnicki o kuligu i jego 
miejscu w kulturze konsumpcyj-
nej, dr Katarzyna Smyk – temat 
współczesnych funkcji torebek i ple-
caków, dr Małgorzata Nieszcze-
rzewska o wielkomiejskiej ulicy 
jako antytezie drogi, mgr Agniesz-
ka Jęczeń o estetyzacji drogi w tu-
rystyce współczesnej, mgr Kami-
la Baraniecka-Olszewska – temat 
doświadczenia drogi w kształto-
waniu tożsamości religijnej, mgr 
Jolanta Pawlak-Paluszek o krajo-
znawstwie jako drodze edukacji 
regionalnej i mgr Justyna Stache-
rzak-Raczkowska o drodze z per-
spektywy autostopu na materiale 
forów i blogów internetowych. 

W przeddzień konferencji uczest-
nicy mieli zatem okazję spacerować 
po Lublinie z dr Lidią Kwiatkow-
ską-Frejlich, historykiem sztuki 
z Zakładu Kultury Polskiej UMCS. 
Gościom po obradach czas umilał 
recital Iwony Szymanowskiej i Mał-
gorzaty Makowskiej, studentek kul-
turoznawstwa UMCS, grających na 
tradycyjnych cymbałach wileńskich 
i harmonii pedałowej. Są one zara-
zem członkiniami Studenckiego 
Naukowego Koła Kulturoznawców 
UMCS, które – w osobach Barba-
ry Hołub, Bartosza Kołtonowskiego 
i Adama Orlika – czynnie włączyło 
się w realizację konferencji.

Katarzyna Smyk 
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W dniu 9 października 
w Zakładzie Kultury i Hi-
storii Żydów w Instytucie 

Kulturoznawstwa gościł Paul A. Sha-
piro, dyrektor Center for Advanced 
Holocaust Studies, działu naukowe-
go Muzeum Holokaustu (United Sta-
tes Holocaust Memorial Museum) 
w Waszyngtonie. Ta działająca od 
dwunastu lat przy muzeum świet-
nie zorganizowana i niezwykle pręż-
na placówka wspiera rozwój badań 

Paul A. Shapiro wśród pracowników 
Zakładu Kultury i Historii Żydów In-
stytutu Kulturoznawstwa

Paul A. Shapiro i kierownik Zakładu – prof. dr hab. Mo-
nika Adamczyk-Garbowska
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Wizyta dyrektora działu naukowego 
Muzeum Holokaustu 
w Waszyngtonie

nad Holokaustem i innymi forma-
mi ludobójstwa, wydaje publikacje 
poświęcone tej problematyce, or-
ganizuje seminaria dla nauczycie-
li szkół średnich i wyższych, letnie 
warsztaty badawcze, konferencje, 
wykłady i sympozja. Ważną czę-
ścią działalności jest także pozy-
skiwanie środków fi nansowych na 
stypendia, dzięki którym naukow-
cy z całego świata mogą prowadzić 
prace badawcze na podstawie gro-
madzonych przez Centrum materia-
łów archiwalnych, a także korzystać 
z bogatych zbiorów bibliotecznych. 
W ubiegłych latach stypendystami 
Center for Advanced Holocaust Stu-
dies byli m.in. pracownicy Zakładu 
Kultury i Historii Żydów – dr Anna 
Ziębińska-Witek i dr Adam Kop-
ciowski. Co roku ośrodek zaprasza 
także na roczne lub półroczne poby-
ty dwóch uznanych badaczy z róż-
nych krajów jako visiting professors 
w ramach tzw. invitational scholar-
ships. W roku akademickim 2006/7 
gościła tam Ina Levine Scholar-in-
Residence prof. Monika Adamczyk-

Garbowska, kierownik Zakładu, bę-
dąc pierwszym i jak dotąd jedynym 
naukowcem z Polski zaproszonym 
na taki pobyt. Prowadziła tam m.in. 
badania dotyczące ksiąg pamięci, 
których bogaty zbiór znajduje się 
w bibliotece ośrodka. 

Paul Shapiro, którego własna dzia-
łalność naukowa dotyczy przede 
wszystkim Holokaustu na terenie 
Rumunii, w czasie wizyty w Pol-
sce złożył także wizytę w tworzo-
nym w Warszawie Muzeum Hi-
storii Żydów Polskich, a także 
zwiedził Muzeum – Miejsce Pa-
mięci w Bełżcu. 

Marta Kubiszyn

W dniach 20–26 czerw-
ca br. w Kazimierzu Dol-
nym odbyła się konferen-

cja naukowa „39-th Polish Seminar 
on Positron Annihilation” organi-
zowana przez Zakład Metod Jądro-
wych Instytutu Fizyki UMCS oraz 
Lubelskie Towarzystwo Naukowe. 
Była to kolejna konferencja z serii 
seminariów anihilacyjnych orga-
nizowanych od 1966 r. przez Uni-
wersytet Wrocławski. Od ubiegłe-
go  rok u  c ięż a r  orga n i z ac j i 
konferencji przejął Instytut Fizyki 
UMCS. Spośród naukowców zaj-

39-th Polish Seminar on 
Positron Annihilation

mujących się w Polsce zjawiskiem 
anihilacji pozytonów, od kilku lat 
najprężniej rozwijającą się i prowa-
dzącą najszersze badania grupą jest 
grupa anihilacyjna Zakładu Metod 
Jądrow ych Inst y tutu Fizyk i 
UMCS. 

Zwyczajowo co drugi rok kon-
ferencja odbywa się w międzyna-
rodowym składzie. W bieżącym 
roku uczestniczyło w niej ponad 
60 naukowców z 15 krajów, któ-
rzy wygłosili 42 referaty (w tym 
16 wykładów zaproszonych) i za-
prezentowali 20 posterów.  Nasza 

konferencja cieszyła się szczegól-
nym zainteresowaniem wśród na-
ukowców z Japonii (5 uczestników) 
i była to 2. najsilniejsza reprezen-
tacja narodowa po Polakach. Na 
podkreślenie zasługuje fakt, ze po-
nad połowa uczestników to goście 
zagraniczni. 

Zaprezentowane wyniki badań 
zostaną opublikowane jako oddziel-
ny tom w czasopiśmie „Materials 
Science Forum”, wydawanym przez 
Trans Tech Publication, należącym 
do tzw. listy fi ladelfi jskiej. 

Bożena Jasińska
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Na uroczystość przybyło 
liczne grono znakomitych 
gości, wśród których zna-

leźli się nie tylko pracownicy nasze-
go Instytutu, ale również dyrektorzy 
innych Instytutów oraz zaproszeni, 
przede wszystkim zaś panie profe-
sor: Bożena Chrząstowska, Ewa Ja-
skółowa, Maria Kwiatkowska-Rataj-
czak, Teresa Świętosławska, Anna 
Pilch oraz profesor Zenon Uryga. 
Spotkanie swoją obecnością uświet-
nili przedstawiciele władz UMCS 
na czele z prorektorami: prof. dr. 
hab. Ryszardem Szczygłem i prof. 
dr. hab. Stanisławem Chibowskim. 
Obecni byli także: dziekan prof. dr 
hab. Henryk Gmiterek i prodziekan 
Wydziału Humanistycznego prof. 
dr hab. Halina Pelc. 

Uroczystość prowadzili męscy 
przedstawiciele Zakładu Eduka-
cji Polonistycznej i Innowacji Dy-
daktycznych: emerytowany prof. dr 
hab. Janusz Plisiecki i dr hab. Leszek 
Tymiakin. Laudacje wygłosiła prof. 
dr hab. Małgorzata Karwatowska, 
która przypomniała w skrócie drogę 
Pani Profesor do naszej Alma Ma-
ter wiodącej przez pracę w szkol-
nictwie średnim (ZSZ w Parcze-
wie, IV LO im. S. Sempołowskiej 
w Lublinie), a następnie w Instytu-
cie Kształcenia Nauczycieli (łącz-
nie 20 lat). Wskazała kolejne szcze-
ble kariery naukowej Jubilatki: 1982 
rok – stopień doktora, 1993 – sto-
pień doktora habilitowanego, 1996 
– stanowisko profesora nadzwy-
czajnego, 2001 – tytuł profesora 
i 2007 rok – stanowisko profesora 
zwyczajnego. W swoim wystąpie-
niu prof. Małgorzata Karwatow-
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Profesor Barbara Myrdzik

ska zwróciła uwagę, że w książkach 
i innych tekstach, wygłaszanych na 
konferencjach naukowych, dru-
kowanych w tomach zbiorowych 
Pani Profesor Barbara Myrdzik 
pozostaje wierna problemom teo-
rii i praktyki edukacji polonistycz-
nej, szczególnie zaś kształceniu 
literacko-kulturowemu, podkreśla-
jąc konieczność integracji różnych 
dziedzin wiedzy 
i  koncent r u-
jąc swą uwagę 
na aktywności 
i kreatywności 
ucznia, którą 
winien wyzwolić 
w nim nauczy-
ciel – przewod-
nik w drodze do 
pełni człowie-
czeństwa. Pod-
kreślony został 
również impo-
nujący dorobek 
Jubilatki (110 
publikacji na-

ukowych, w tym 4 pozycje książ-
kowe oraz 11 redakcji i współre-
dakcji tomów z zakresu edukacji 
polonistycznej), która stała się 
niekwestionowanym autorytetem 
w kraju w dziedzinie metodyki na-
uczania, ale i osobowym wzorem 
kompetentnego i autentycznego 
nauczyciela. 

Wszystkie osoby zabierające głos 
podkreślały ogromną pracowitość, 
wielką kulturę i urok osobisty Pani 
Profesor Myrdzik. Zwracano uwa-
gę na wrażliwość Drogiej Jubilatki, 
Jej osobowość i emanujący z niej 
wpływ na ludzi, a przede wszyst-
kim Jej prawość i otwartość na dru-
giego człowieka. 

Po wzruszającej części ofi cjalnej, 
w trakcie której została wręczona 
księga jubileuszowa dedykowana 
Pani Profesor, nastąpiła część nie-
ofi cjalna. W czasie jej trwania wszy-
scy lampkami wina wznieśli toast za 
zdrowie Szanownej Jubilatki.

Małgorzata Karwatowska

W W W dndndnd iuiuiu 5 5 5 l lllisisistototopapapapp dadadaa w w ww I I IIInsnsnsn tytytytytututuciciciie e e e FiFiFiFilololololololologigigiii i i i PoPoPoPolslslskikikik ejejej U UUUMCMCMCM S S S ododododbybybybyłałałaa s s ssięięięęę u u uurororooczczczzc ysysysystotototośćśćśćść p p ppo-o-o-
śwśwśwśwświęięięięcococoonanananan  P P P PPProrororofefefefesosososor r r rr BaBaBaBarbrbrbrbarararzezeze M MMMyryryryrdzdzdzd ikikik zz z o o okakakazjzjzji i JeJeJej j j j sisisiededede emememmdzdzdzd ieieiesisisiiiątątątątycycych h h h urururu odododzizizin nn n ororororazazaza   
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Jubilatka w towarzystwie dr hab. Małgorzaty Karwatowskiej, prof. UMCS 
oraz dr Małgorzaty Latoch-Zielińskiej
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Profesor Barbara Myrdzik
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Jubilatka w towarzystwie dr hab Małgorzaty Karwatowskiej prof UMCS
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nadesłane z okazji Jubileuszu na ręce 
Władz Wydziału. Obecny na auli JM 
Rektor UMCS prof. dr hab. Andrzej 
Dąbrowski wygłosił przemówienie, 
w którym nawiązując do własnych 
wspomnień, mówił o miejscu, jakie 
nauczanie fi lozofi i miało i ma w pro-
cesie kształcenia akademickiego. 

Drugi punkt programu miał praw-
dziwie akademicki charakter: pre-
zentacja historii i osiągnięć Wydziału 
w formie wykładów. Historię Instytu-
tu Filozofi i zarysował dr hab. Marek 
Hetmański, prof. nadzw. UMCS, zaś 
historię Instytutu Socjologii przed-
stawił prof. dr hab. Józef Styk. O osią-
gnięciach naukowych mówiły Dy-
rektor Instytutu Filozofi i dr hab. 
Honorata Jakuszko, prof. nadzw. 
UMCS oraz dyrektor Instytutu So-
cjologii dr hab. Mirona Ogryzko-
Wiewiórowska, prof. nadzw. UMCS. 

Jedna z najbardziej znanych alego-
rii Filozofi i przedstawia ją jako kobie-
tę, która jest zarazem stara i młoda. 
Gdy słuchałam wystąpień moich sza-
nownych kolegów na temat historii 
Wydziału Filozofi i i Socjologii, po-
myślałam, że alegoria ta pasuje tak-
że i do tej historii. Przecież Wydział 
ten jest zarazem młody – świętuje-
my przecież zaledwie jego 20-lecie, 
jak i stary, bo przecież Filozofi a po-
jawiła się w UMCS już na miesiąc 
przed ofi cjalnym utworzeniem Uni-

wersytetu. Miałaby więc Filozofi a na 
UMCS tyle lat, co UMCS. Sześćdzie-
siąt sześć lat, to może jeszcze nie jest 
starość, ale powiedzmy – „dojrzałość”. 
Odnotujmy więc najważniejsze wy-
darzenia w tej historii, zarówno tej 
ponad sześćdziesięcioletniej, jak i tej 
dwudziestoletniej: faktyczna inaugu-
racja działalności uniwersyteckiego 
ośrodka fi lozofi cznego miała miejsce 
23 września 1944 r. Był to cykl „Uni-
wersyteckich Wykładów Powszech-
nych”, w których znalazły się dwa 
odczyty prof. Narcyza Łubnickie-
go („Rozwój idei pozytywistycznej” 
oraz „Co to jest nauka?”). W tym sa-
mym roku powstała Katedra Logiki 
i Metodologii na Wydziale Przyrod-
niczym; jej kierownictwo objął prof. 
Łubnicki. Rok później (1945) zosta-
ła powołana Katedra Historii Filo-
zofi i kierowana przez prof. Stefana 
Harasska. W 1950 r. katedry fi lozo-
fi i zostały przekształcone w Katedrę 
Logiki I (kierownik – prof. N. Łub-
nicki) oraz Katedrę Logiki II (kie-
rownik – prof. S. Harassek) i funk-
cjonowały w strukturze Wydziału 
Matematyczno-Przyrodniczego, a od 
1952 r. w strukturze Wydziału Hu-
manistycznego. Od 1957 r. Katedra 
Filozofi i wchodziła w skład Sekcji Pe-
dagogicznej utworzonej na Wydziale 
Humanistycznym. W kolejnych la-
tach powstały nowe Katedry i Zakła-
dy: Katedra Filozofi i Społecznej, Za-
kład Teorii Poznania i Metodologii 
Nauk (1964). W roku akademickim 
1969/1970 powstał Instytut Nauk Pe-
dagogicznych i Filozofi cznych, który 
tworzyły: Katedra Historii Filozofi i, 
Katedra Filozofi i Społecznej, Katedra 
Socjologii oraz Zakłady Pedagogiki, 
Psychologii i Logopedii. 

Instytut Filozofi i i Socjologii zo-
stał utworzony w 1971, a 1 paździer-
nika 1973 r. powołany został Mię-
dzyuczelniany Instytut Filozofi i 
i Socjologii (MIFiS), w skład którego 
weszły Instytut Filozofi i i Socjolo-
gii oraz Zakład Nauk Społecznych 
AM. MIFiS tworzyły zakłady: Filo-
zofi i Marksistowskiej, Historii Fi-
lozofi i Nowożytnej i Współczesnej, 
Logiki i Metodologii Nauk, Filozofi i 
Kultury, Etyki i Estetyki, a od 1974 
Zakład Socjologii. W 1979 r. dy-

GaGaGaG ududududeaeaeaaeamumumumus s ss igigigigititititurururur i i i iuvuvuvenenennesesesee  dd dumumm s s ssumumummusususu  – –– s ssłołołowawawaamimimi p p pieieie---
śnśnśnni i i śpśpśpśpieieiei wawawanenenej j jj prprprprzezezezed d d d wiwiwiekekekamammi i i prprprp zezezez z z ststststududududenenentótótót w w w popopodcdcczazazazas s ss
nininieoeoeofifificjcjcjcjalalalalnynynynychchchch s ssspopopopotktktkańańańań, , ktktktóróra a zz z czczczasaasememem s sstatatat łałała s ssięięę a akakaka--
dededemimimickckckckimimimim h h h hymymymymnenenenem m mm wywywyw kokok nynynywawawanynynyn m m m popopodcdcdcczazazaz s s ofofoficicicjajajal-l-l
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Dziekan WFiS dr hab. Teresa Pękala prof. nadzw. UMCS, 
JM Rektor prof. dr hab. Andrzej Dąbrowski

Uczestnicy Jubileuszu 20-lecia WFiS. Na pierwszym pla-
nie: Prorektor ds. Kształcenia prof. dr hab. Stanisław Chi-
bowski, JM Rektor prof. dr hab. Andrzej Dąbrowski 
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W auli Wydziału Filozo-
fi i i Socjologii zgromadzili 
się studenci i pracownicy 

Wydziału oraz zaproszeni na uro-
czystość goście, których powitała 
Dziekan Wydziału dr hab. Teresa Pę-
kala, prof. nadzw. UMCS. Następnie 
zostały odczytane listy gratulacyjne 
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plomy uzyskali pierwsi absolwenci 
studiów fi lozofi cznych. Prawa wy-
działu MIFiS uzyskał w roku 1975. 
Od roku akademickiego 1987/88 
MIFiS posiada prawo do dokto-
ryzowania w dziedzinie nauk hu-
manistycznych, w specjalności fi -
lozofi i. Powstały kolejne zakłady: 
Myśli Społecznej, Historii Filozofi i 
Dawnej i Historii Logiki, Filozofi i 
Współczesnej, Socjologii Ogólnej 
i Medycyny oraz Socjologii Pracy 
i Wychowania, Socjologii Kultury 
i Wychowania, Pracownia Religio-
znawstwa i Filozofi i Wschodu. 

24 sierpnia 1990 r. Międzyuczel-
niany Instytut Filozofi i i Socjologii 
został przekształcony w Wydział Fi-
lozofi i i Socjologii UMCS. Rozwój 
Wydziału przejawił się w powoła-
niu Zakładu Antropologii Kulturo-
wej, Podyplomowego Studium Etyki, 
dziennych studiów doktoranckich 
w zakresie fi lozofi i. W 1992 r. Wy-
dział uzyskał prawa do habilitowa-
nia w dziedzinie fi lozofi i. W 1996 r. 
otworzono kierunek studiów socjo-
logicznych w trybie zaocznym oraz 
uruchomiono kierunek studiów fi -
lozofi czno-historycznych, funkcjo-
nujących pod nazwą „europeistyka”. 
W 1997 r. utworzono studia dok-
toranckie z zakresu socjologii oraz 
wyodrębniono dwa Instytuty: In-
stytut Filozofi i i Instytut Socjolo-
gii. W 2006 r. powstał nowy kieru-
nek Studiów Doktoranckich: Nauki 
o poznaniu i komunikacji społecz-
nej – jedyne tego typu studia dok-
toranckie w Polsce. 

Ta skrócona historia Wydziału 
pomija wiele faktów. Stanowi wybór 
dat i zdarzeń pod tymi datami, któ-
re uznałam za najważniejsze punk-
ty w sześćdziesięcioletniej a zarazem 
dwudziestoletniej historii. Historię 
tę pisali ludzie, którzy tworzyli fi lo-
zofi czne milieu na UMCS – profe-
sorowie: Harassek, Łubnicki, Toma-
szewski, Borowiecka, Jedynak, Styk, 
Kosiński, Filipiak, i kolejne pokolenia 
ich uczniów, których nie mogę tu wy-
mienić z braku miejsca – nie chcia-
łabym też nikogo pominąć. Więc 
wszystkich ich serdecznie pozdra-
wiam i zaliczam do grupy, o której 
pisać się będzie we wspomnieniach 

z kolejnych jubileuszy. W tym miej-
scu chcę im wszystkim zadedyko-
wać słowa wykonywanej jako ostat-
nia zwrotki akademickiego hymnu: 
„Niech żyje Akademia, niech żyją 
profesorowie, niech żyją wszyscy jej 
członkowie, niech żyje każdy z nich, 
niech kwitną zawsze!” 

Semper sint in flore, czyli czas 
na osiągnięcia naukowe Instytu-
tów Filozofi i i Socjologii. Zacznij-
my od Instytutu Filozofi i: zatrudnia 
59 pracowników naukowo-dydak-
tycznych: 6 profesorów tytularnych, 
8 profesorów nadzwyczajnych, 12 
doktorów habilitowanych, 30 dok-
torów oraz 3 magistrów (26 samo-
dzielnych i 33 niesamodzielnych). 
W jego strukturze funkcjonuje je-
denaście zakładów, podejmowana 
tematyka badawcza obejmuje za-
gadnienia wszystkich klasycznych 
dziedzin fi lozofi cznych. 

W Instytucie Filozofi i prowadzone 
są studia: stacjonarne 5-letnie stu-
dia magisterskie z fi lozofi i o spe-
cjalności: fi lozofi a teoretyczna, fi lo-
zofi a kultury oraz fi lozofi a umysłu 
i komunikacji; stacjonarne 5-letnie 
studia magisterskie fi lozofi czno-hi-
storyczne (przy współpracy z Insty-
tutem Historii), stacjonarne studia 
pierwszego stopnia z fi lozofi i o spe-
cjalności ogólnofi lozofi cznej, etycz-

nej i religioznawczej, stacjonarne 
studia pierwszego stopnia fi lozo-
fi czno-historyczne (makrokierunek 
utworzony przy współpracy z Insty-
tutem Historii), stacjonarne studia 
drugiego stopnia z fi lozofi i, stacjo-
narne i niestacjonarne studia trze-
ciego stopnia z fi lozofi i oraz z nauk 
o poznaniu i komunikacji społecznej.

Pracownicy Instytutu należą do 
organizacji naukowych: a) zagrani-
cznych: American Association for 
Study of Dreams, Husserl Circle, Th e 
International Husserl & Fenomeno-
logical Research Society, Societe in-
ternationale pour letude de la phi-
losophie medievale, Institut Wiener 
Kreis, Cognitive Science Society, 
Justifi cation, Truth and Belief, In-
ternational Academy of Philosophy 
Erewań, Europa. A Journal of Trans-
national Th ought, Association for 
Computing Machinery, New York 
USA; b) krajowych: Polskie Towarzy-
stwo Logiki i Filozofi i Nauki, Polskie 
Towarzystwo Kognitywistyczne, Pol-
skie Towarzystwo Filozofi czne, Pol-
skie Towarzystwo Estetyczne, Polskie 
Towarzystwo Religioznawcze, Lubel-
skie Towarzystwo Naukowe, Komi-
tet Nauk Filozofi cznych PAN, Uni-
wersytecka Komisja Akredytacyjna, 
Centralna Komisja do Spraw Stop-
ni i Tytułów Naukowych. 

Uczestnicy Jubileuszu 20-lecia WFiS. Na pierwszym planie (od lewej): prof. dr hab. Stanisław 
Kosiński, JM Rektor WSPA prof. dr hab. Zdzisław Jerzy Czarnecki, Prorektor ds. Badań Na-
ukowych i Współpracy Międzynarodowej UMCS prof. dr hab. Ryszard Dębicki, JM Rektor 
prof. dr hab. Andrzej Dąbrowski
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Polskiej”, „Encyklopedia Katolic-
ka”, „Encyklopedia Filozofi i Wycho-
wania” i „Mała Encyklopedia Filo-
zofi i”, redagują lub współredagują 
serie wydawnicze. W 2009 r. opu-
blikowano, oddano do druku, zre-
dagowano lub oddano do zredago-
wania 233 publikacji. 

Instytut Socjologii zatrudnia 38 
pracowników naukowo-dydaktycz-
nych: 5 profesorów zwyczajnych, 
2 prof. UMCS oraz 1 dr hab.; 23 
doktorów i 7 magistrów. Prowa-
dzi kształcenie na studiach stacjo-
narnych i niestacjonarnych I i II 
stopnia oraz na studiach podyplo-
mowych w Lublinie, w Radomiu 
i w Białej Podlaskiej, studia pody-
plomowe w zakresie Organizacji 
Pomocy Społecznej i Aktywizacji 
Kapitału Społecznego – Ekonomii 
Społecznej. Rozwijane są liczne sub-
dyscypliny socjologiczne: mikroso-
cjologia; socjologia rodziny; socjolo-
gia zdrowia i medycyny; socjologia 
religii; socjologia historyczna; so-
cjologia wsi; socjologia miasta; so-
cjologia oświaty. 

Problematyka badawcza dotyczy: 
modernizacji struktur życia spo-
łecznego (mikro- i makrospołecz-
nych) w wymiarze terytorialnym, 
kulturowym, narodowościowym, 
gospodarczym; skutków współcze-
snych przemian w społeczności lo-
kalnej, rodzinie, instytucjach życia 
publicznego; działań w sferze so-
cjalnej, zdrowotnej, edukacyjnej; 
metodologii współczesnej socjolo-
gii. W ostatnich trzech latach pra-
cownicy Instytutu Socjologii opu-
blikowali 12 książek. 

Pracownicy Instytutu zasiadają 
w organach kierowniczych między-
narodowych organizacji: Radzie Nau-
kowej Th e Centre for United States 
and European Studies, Th e Univer-
sity of Jordan, Amman; Radzie Nau-
kowej Turkey’s EU Membership Ob-
servatory, (The Robert Schuman 
Centre for Advanced Studies, Eu-
ropean University Institute, Flor-
encja, Wlochy; Akcji COST ISO 603 
„Health and social care of migrants 
and ethnic minorities n Europe”; . 
Komitet Międzynarodowej Asocjacji 
Białorutenistów (Mińsk). Realizowa-

ne są projekty badawcze „Poczucie 
tożsamości regionalnej mieszkańców 
województwa lubelskiego”, „Szkoła 
równych szans. Programy rozwo-
jowe dla szkół z zakątków Lubelsz-
czyzny”, „Zmiana przez zdrowie. 
Szkolenia dla pracujących z grupa-
mi szczególnego ryzyka”; „Dialog 
społeczny jako platforma terytorial-
nych paktów aktywizujących rynki 
pracy”; „Th e Health of Polish labo-
ur immigrants in Norway – a rese-
arch report”; Lokalne problemy ge-
nerowane przez migrację. 

Po zapoznaniu się z historią 
i strukturą obu Instytutów z przy-
jemnością wysłuchaliśmy koncertu, 
który uświetnił obchody. Wykona-
li go studenci Wydziału Artystycz-
nego, tworzący kwintet jazzowy: 
Aleksandra Dąbrowska, Natalia 
Wilk, Tomasz Piątek, Michał Iwa-
nek oraz Maciej Wojcieszuk. 

Po koncercie wysłuchaliśmy prof. 
Józefa Dębowskiego promującego 
najnowszą książkę jednego z zało-
życieli Wydziału – prof. Zdzisława 
Cackowskiego: Zdobywanie i zuży-
wanie się doświadczenia ludzkiego, 
Wydawnictwo UMCS, Lublin 2010, 
s. 260. Prelegent zwrócił uwagę na 
zasadniczą myśl książki, którą stano-
wi teza o wielowarstwowości ludz-
kiego świata. Tworzą je: ludzka cie-
lesność, środowisko przyrodnicze, 
środowisko techniczne, środowi-
sko językowe; środowisko kulturowe 
i świat ducha subiektywnego. 

Zachętą do lektury zakończyła 
się część ofi cjalna obchodów Ju-
bileuszu Wydziału Filozofi i i So-
cjologii UMCS, i nadszedł czas na 
część mniej nieofi cjalną – spotka-
nie towarzyskie w pięknym Dwor-
ku Kościuszków w Ogrodzie Bota-
nicznym UMCS. Wszystko to było 
możliwe dzięki sponsorom, którymi 
byli: Perła Browary Lubelskie SA. 
oraz Hotel Europa. W tym miej-
scu więc załączam podziękowania 
dla sponsorów, reprezentowanych 
przez Dyrektora Zarządzającego 
Browarów Pana Roberta Wicińskie-
go i Prezesa Zarządu Hotelu Euro-
pa Pani Marty Adamiak. 

Dr hab. Małgorzata 
Kowalewska 

Na zdjęciu: prof. dr hab. Zdzisław Cackowski, dr hab. 
Józef Dębowski prof. nadzw. UWM

Wspomnienia „przy lampce wina”. Na zdjęciu (od le-
wej): prof. dr hab. Zdzisław Cackowski, Dziekan WFiS 
dr hab. Teresa Pękala prof. nadzw. UMCS, JM Rektor 
WSPA prof. dr hab. Zdzisław Jerzy Czarnecki, dr Woj-
ciech Misztal, prof. dr hab. Bohdan Dziemidok

Słodkie podsumowanie Jubileuszu. Na zdjęciu (od lewej):  
dr Monika Baczewska, Prodziekani WFiS – dr hab. An-
drzej Ostrowski, dr hab. Piotr Giza, Dziekan WFiS dr 
hab. Teresa Pękala prof. nadzw. UMCS

Pracownicy Instytutu brali udział 
w redagowaniu opracowań encyklo-
pedycznych z zakresu fi lozofi i, ta-
kich jak „Powszechna Encyklopedia 
Filozofi i” (t. 1–10, Lublin 2000–
2009); uczestniczyli w wydawanym 
w Berlinie „Lexicon Grammatico-
rum”, a także takich wydawnic-
twach jak „Encyklopedia Filozofi i 

Na zdjęciu: proff dr hab Zdzisław Cackowski dr hab

Wspomnienia przy lampce wina” Na zdjęciu (od le

Słodkie podsummowanie Jubileuszu Na zdjęciu (od lewej):
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Prof. Hartmut Eggert podczas wykładu 

W dniach 20–23 listo-
pada gościem Instytutu 
Germanistyki był emery-

towany profesor FU Berlin, doktor 
honoris causa UMCS i długoletni 
przyjaciel lubelskich germanistów, 
Hartmut Eggert. 23 listopada profe-
sor wygłosił wykład o „Żydowskim 
mieście w Lublinie” („Die Juden-
stadt von Lublin”) Majera Bałaba-
na. Książka polskiego historyka ży-
dowskiego pochodzenia ukazała się 
pierwotnie w 1919 r. w Berlinie, wy-
dana przez Jüdischer Verlag i ozdo-

„Żydowskie miasto w Lublinie”
biona pięknymi rysunkami Karla 
Richarda Henkera, stanowi do dziś 
unikatowy ślad pamięci o żydow-
skiej dzielnicy, zniszczonej przez 
Niemców w czasie wojny.

Losy ludzi i losy książek (książka 
Bałabana ukazała się w polskim tłu-
maczeniu dopiero w 1991 r.) przed-
stawione zostały z perspektywy 
niemieckiego badacza odkrywa-
jącego zazębiające się ślady wspól-
nej polsko-żydowsko-niemieckiej 
historii.

Anna Pastuszka

Wydawnictwo UMCS 
opublikowało monogra-
fi ę „Urzędnicy: architekci, 

budowniczowie, inżynierowie cywil-
ni… Ludzie architektury i budow-
nictwa w województwie lubelskim 
oraz guberni lubelskiej w Królestwie 
Polskim w latach 1815–1915”, sta-
nowiącą przystosowaną do potrzeb 
środowiska czytelniczego wersję te-
gorocznej rozprawy habilitacyjnej dr. 
Jerzego Żywickiego. Autor recenzji 
wydawniczej, prof. dr hab. Krzysztof 
Stefański, określił ją mianem „dzie-
ła monumentalnego”, wskazując, iż 
jest rezultatem „iście benedyktyń-
skiej pracy” dokumentacyjnej, która 
umożliwiła „odtworzenie działalności 
[rzeszy osób] związanych z ruchem 
budowlanym Lubelszczyzny w prze-
ciągu stu lat”. Jest to zatem księga 
lubelskiej historii sztuki, a jedno-
cześnie lubelskiej historii społecznej. 

Na podstawie żmudnej i rozbu-
dowanej kwerendy archiwalnej oraz 
prasowej, analizy dziesiątków publi-
kacji książkowych, wypowiedzi po-
tomków architektów czy materiałów 
internetowych Jerzy Żywicki spo-

Pierwsze kompendium wiedzy 
o ludziach architektury 
i budownictwa na 
Lubelszczyźnie lat 1815-1915

rządził kompendium wiedzy o ar-
chitekturze i budownictwie na Lu-
belszczyźnie pod zaborem rosyjskim 
w ciekawym okresie XIX i początku 
XX wieku. Rozdział I „umiejscawia 
sprawy budownictwa oraz inżynie-
rii cywilnej w systemie administra-
cyjnym Królestwa Polskiego”, rozdz. 
II ukazuje „organizację terenowych 
służb” budowlano-inżynieryjnych, 
w rozdz. III przedstawiono „stano-
wisko prawne urzędników zatrud-
nionych na stanowiskach budowni-
czych i inżynierskich”, w rozdz. IV 
opisano działalność budowniczych 
i inżynierów, rozdz. V przynosi anali-
zę działalności służb zajmujących się 
sprawami zabudowy Lublina. Istot-
nymi elementami monografi i są ta-
bela chronologiczna działalności ów-
czesnych urzędników budowlanych 
i inżynierów na Lubelszczyźnie oraz 
biografi e blisko 200 osób pierwszy lu-
belski słownik architektów, budow-
lanych i inżynierów z lat 1815–1915. 

Wielką przyjemność sprawi czy-
telnikowi przeglądanie materia-
łu ilustracyjnego, na który składa-
ją się głównie skany pocztówek ze 

zbiorów Zbigniewa Nestorowicza 
oraz dokumentów ze zbiorów ar-
chiwów, a także wykonane przez 
Jerzego Żywickiego i Piotra Ma-
ciuka fotografi e lubelskich obiek-
tów architektonicznych.

Monografi a, niezbędnik w życiu 
i działalności lubelskich architek-
tów, historyków sztuki, konserwato-
rów zabytków, muzealników, miło-
śników architektury, może stać się 
ważnym wydarzeniem w historii 
kulturalnej Lubelszczyzny.

Lech Maliszewski

Jerzy Żywicki 
Dyplom magistra historii sztuki uzyskał na KUL 
w 1982 r., a stopień doktora nauk humanistycz-
nych w zakresie historii-historii sztuki w 1994 r. Od 
1986 r. jest związany z UMCS, w latach 1999–2005 
na  Wydz. Artystycznym pełnił funkcję prodziekana 
ds. studenckich. To autor licznych publikacji poświę-
conych sztuce wieków XIX i XX, a głównym polem 
jego zainteresowań badawczych pozostaje architek-
tura Lubelszczyzny wspomnianego okresu. Za swą 
rozprawę doktorską „Architektura neogotycka na 
Lubelszczyźnie” został w 1995 r. nagrodzony w ogło-
szonym przez Ministerstwo Kultury i Sztuki oraz 
Generalnego Konserwatora Zabytków konkursie na 
najlepsze prace studialne, naukowe i popularyzator-
skie w zakresie ochrony zabytków i muzealnictwa.
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Agnieszka Adamska i dr Sandro 
Calmanti
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Relate sie kolejnych dni śledziliśmy pra-
cę naukowców w ramach wybra-
nych przez nas laboratoriów. Pod 
okiem opiekuna – dr Sandro Cal-
manti, poznałam, na czym pole-
ga praca badacza zajmującego się 
zmianami klimatu. Laboratorium 
to wykorzystuje dwa typy narzę-
dzi jako jeden system: symulację 
oceanów oraz symulację atmos-
fery. Każdy z badaczy wskazywał, 
czym są zmiany klimatu, ukazu-
jąc je jako wydarzenia zmienia-
jące oblicze Ziemi. 

Podsumowaniem warsztatów 
były prezentacje każdego z uczest-
ników, dotyczące jego oczeki-
wań wobec projektu i korzyści, 
jakie uzyskaliśmy po tych kilku 
dniach spędzonych w laborato-
riach. Prezentacji wysłuchali tak-
że naukowcy. 

Udział w projekcie był świet-
ną okazją do zetknięcia się z ba-
daczami interesującej dziedziny, 
uczestniczenia w ich codzien-
nej pracy, jak również nawiąza-
nia kontaktów z dziennikarzami 
z różnych krajów. Była to szansa 
poznania dziennikarstwa nauko-
wego w praktyce.

Agnieszka Adamska 

4 listopada w siedzibie In-
stytutu Europy Środko-
wowschodniej w Lublinie 

swój wykład „Ponadnarodowość 
w XIX wieku. Warszawscy absol-
wenci uniwersytetu i ich sieci po-
łączeń” wygłosiła dr Ruth Leisero-
witz. Jej przyjazd do naszego miasta 
jest efektem nawiązania współpracy 
pomiędzy Sekcją Historyczną Koła 
Naukowego Doktorantów Wydzia-
łu Humanistycznego UMCS a Nie-
mieckim Instytutem Historycznym 
w Warszawie. 

Z przeprowadzonej przez Ruth 
Leiserowitz analizy wynika, iż 
w XIX wieku istniała szeroka sieć 
kontaktów pomiędzy Warszawą 

W dniach 15–19 listopada miałam możliwość uczestniczyć 
w warsztatach dziennikarskich w ramach projektu RELA-
TE (REsearch LAbs for TEaching). Podczas trzech tur pro-
jektu (od listopada 2009 r.) grupę 80 studentów/absolwen-
tów dziennikarstwa wysłano do laboratoriów naukowych 
w różnych krajach (m.in. Turcja, Włochy, Hiszpania, Niem-
cy, Szwajcaria). Głównym jego założeniem było ulepszenie 
i poprawa dialogu pomiędzy dziennikarzami i badaczami. 

XIX-wieczni Warszawiacy i ich 
międzynarodowe powiązania

a Paryżem i Brukselą. Równocze-
śnie Królestwo Polskie jako część 
Rosji znajdowało się pod przemoż-
nym wpływem rosyjskiej kultury 
i wielu Warszawiaków miało swoje 
kontakty w Sankt Petersburgu. Do 
tego dochodziły również powią-
zania z Polakami z innych części 
polskich ziem, głównie z Pozna-
nia, Krakowa i Lwowa. By zobra-
zować tę sieć kontaktów, pani dr 
przedstawiła kilka postaci z tego 
świata. Dodała, że przedstawione 
przez nią postacie stanowiły jed-
nak przykłady osobistości nietypo-
wych, ponieważ większość studen-
tów nie podróżowała, brakowało im 
na ten cel środków materialnych, 

przeszkadzały władze państwowe. 
Wielu też nie wracało, udając się 
na emigrację polityczną. Jednak-
że Ci, którzy podróżowali, wybie-
rali nie tylko kierunek zachodni, 
ale i wschodni. 

Spotkanie z dr Ruth Leiserowitz 
było bardzo interesującymi wyda-
rzeniami i w tym miejscu nie pozo-
staje mi nic innego, jak tylko jeszcze 
raz podziękować jej za przyjazd do 
Lublina. Wszystkie zainteresowa-
ne osoby zachęcam do odwiedzenia 
strony internetowej Koła Naukowe-
go Doktorantów Wydziału Huma-
nistycznego i zapoznanie się z har-
monogramem spotkań. 

Paweł Stefanek

Wraz z grupą sześciu 
osób miałam przyjem-
ność traf ić do jedne-

go z największych centrów ba-
dawczych Włoskiej Narodowej 
Agencji na rzecz Nowych Tech-
nologii, Energetyki i Środowi-
ska (ENEA) Cassaccia. Podczas 
pierwszego dnia pobytu zapo-
znano nas z funkcjonowaniem 
niektórych laboratoriów ośrod-
ka, zajmującymi się m.in.: po-
zyskiwaniem energii za pomo-
cą luster słonecznych; systemem 
„Earlyprot” (opracowanym przez 
ENEA)- zabezpieczania obiektów 
stanowiących dorobek kulturowy 
przed trzęsieniami ziemi. W cza-
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Historia mówiona

Eugeniusz Sacewicz
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Celem współpracy jest 
utworzenie medialnych 
materiałów dydaktycz-

nych (fi lmy wideo, nagrania), które 
w przyszłości posłużą młodzieży do 
lepszego zrozumienia tematyki hi-
storycznej Białej Podlaskiej. 

– Dobrze się złożyło, że zajęcia 
w Kolegium prowadzi redaktor 
Monika Hemperek (Radio Lublin). 
Dzięki jej zaangażowaniu mogliśmy 
posłuchać reportażu o naszym pro-
jekcie „Historia mówiona” w Radio 
Lublin. Jestem szczęśliwy, że spra-
wa przybrała taki bieg – stwierdza 
Cezary Nowogrodzki. 

Członkowie Koła Dziennikar-
skiego zarejestrowali opowieści 
z czasów II wojny światowej, które 
niekiedy są potwierdzeniem książ-
kowej wiedzy, a niekiedy życiowy-
mi anegdotami na temat prawdzi-
wej, wręcz mrożącej krew w żyłach 
walki o przetrwanie.

16 października członkowie Koła 
Dziennikarzy, red. Monika Hempe-
rek i Cezary Nowogrodzki spotka-
li się z Eugeniuszem Sacewiczem, 
bialczaninem, który pomimo skoń-
czonych 96 lat zaskakuje niezwykłą 
pamięcią. Przed wojną studiował na 
Uniwersytecie im. Stefana Batorego 
w Wilnie. Służbę wojskową odbył 
w 34. Pułku Piechoty w Białej Pod-
laskiej. Walczył w Kampanii Wrze-
śniowej w 9. Dywizji Piechoty. Żoł-
nierz podziemia niepodległościowego 
ZWZ-AK. Aresztowany w lipcu 1943 
r. Więziony przez gestapo w Bia-
łej Podlaskiej, następnie na Zamku 
w Lublinie. W październiku 1943 r. 
został wywieziony do Auschwitz-
Birkenau, a później do Mauthausen 
(numer obozowy 39139). Po wojnie 
ukończył studia prawnicze w Lubli-
nie, pracował jako sędzia i notariusz. 
Nagrodzony wieloma odznaczenia-
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mi za pobyt w obozach koncentra-
cyjnych i wojnę obronną w 1939 r. 

Rozmowa z Eugeniuszem Sacewi-
czem trwała przeszło trzy godziny. 
Oto część przetranskrybowanego 
nagrania studentów:

– Jak był kiedyś lipcowy zamach na 
Hitlera, to zrobili zbiórkę, cały obóz 
stał, miało być tak: miał być rozkaz. 
Rozstrzelać, ale Rosjanie zajęli Berlin 
i Hitler popełnił samobójstwo. Takie 
rozejść się, a to ostro było, bo spo-
dziewaliśmy się, że Hitler da pole-
cenie – więźniów zlikwidować – a ja 
też miałem szczęście, kiedy Hitler… 
do roboty poszedłem… do roboty… 
I to gdzie? Do krematorium.

Krematorium wygląda w ten spo-
sób: jest taka kamera, a w tej kame-
rze jest taka wanienka długości czło-
wieka, i tam ten denat jest kładziony 
do tej wanienki i włącza się kurek 
i momentalnie zaczyna piec się… 
tylko syk krótki i nie tylko ja, ale 
i inni więźniowie… taka wanienka 
idzie po następnego, po następne-
go, po następnego, i tak dalej.

Miałem takie szczęście, że byłem 
zajęty robotą, co prawda paskudna 

robota, bo wygarnianie z tych wa-
nienek, a tych resztek z człowieka, 
nie wiem, dwie garści… 

Miało być w Białej krematorium, 
ale jakoś nie wyszło, nie wiem, dla-
czego. Czy dlatego, że pieniędzy nie 
ma, no jakiś powód był, a to chwalą 
sobie ludzie. Moi koledzy, dwóch, 
tych co poszło w krematorium. 
[…] A wojna ciekawa jest z dru-
giej strony dla tego, kto zwycięża,
 i żeby wróg nie był mściwy… A Po-
lacy nie mieli szczęścia z dwóch 
stron sąsiadów. […] Dzisiejszą noc 
nie spałem, bo to, co opowiadam, 
to śniło mi się. Tak było… – opo-
wiadał ze wzruszeniem.

Studenci z powagą wsłuchiwa-
li się w lekcję życia czasów krwi 
i nienawiści: 

– To niezwykłe, jakie piętno na 
ludzkiej psychice może odcisnąć woj-
na. Mam wielki szacunek dla osób, 
które potrafi ły zdobyć się na odwa-
gę, powziąć myśl i ruszyć do walki 
o wolność i życie – opowiada jedna ze 
studentek. – Uczmy się historii i sta-
rajmy się ją rozumieć – dodaje.

Joanna Aleksandruk
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Rozmowy prowadzaliśmy 
na podstawie przygotowa-
nych wcześniej kwestiona-

riuszy. Udało się nam nagrać 10 
taśm magnetofonowych, które zo-
staną przetranskrybowane i zde-
ponowane w Pracowni Archiwum 
Etnolingwistyczne UMCS. Mate-
riały te będą wykorzystane do prac 
licencjackich i magisterskich. Do-
tyczą one noworocznego chodze-
nia ze szczodrakami i magicznych 
praktyk stosowanych przy przestra-
chu. Poznaliśmy również lecznicze 
właściwości czarnego bzu i regio-
nalną postać korowaja, z gałązkami 
i koralami. Mieliśmy okazję spró-
bować syropu z kaliny, niektórzy 
dali się nawet namówić na stawia-
nie baniek. 

Mieszkańcy Krasnobrodu roz-
mawiali z nami chętnie, dostar-
czając wielu cennych informacji. 
Pani Marianna Kawecka odsunę-
ła w czasie lepienie pierogów i za-
prowadziła nas na dawny cmentarz 
żydowski. Pani Stanisława Janu-
szewska podarowała nam słowni-
czek, w którym spisywała wyrazy 
używane przez jej matkę. Podczas 
rozmowy raczyła nas gwarowymi 
określeniami; farsz do pierogów na-
zywając naczynką, spódnicę bar-
chanką, a ślizganie się szurganiem. 
Krasnobród okazał się krainą po-
lonistów. Spotkaliśmy trzy absol-
wentki fi lologii polskiej studiują-
ce niegdyś na UMCS. Jedna z nich, 
pani Marianna Olszewska, była 
magistrantka pana prof. Jerzego 

Marianna Kawecka w towarzystwie 
miłośniczek etnolingwistyki

Stanisława Januszewska
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Warsztaty 
dla uczniów 
szkół 
ponad gim-
nazjalnych

Obóz w sercu 
Roztocza
Studenckie Koło Naukowe Etnolingwistów UMCS w ra-
mach cyklu „Ratujmy historię” zorganizowało kolejny, 
czwarty już, obóz naukowo-badawczy. W dniach 18–20 li-
stopada odwiedziliśmy Krasnobród. Dziesięcioro miłośni-
ków kultury ludowej zbierało relacje związane z tradycyj-
nym językowo-kulturowym obrazem świata, a w ramach
realizowanego przez nas projektu „Pieczywo obrzędowe 
na Lubelszczyźnie” szukaliśmy informacji o korowaju, na-
zwanym na tych terenach korowalem.

KoKoKoKolelelel gigigigg umumumum L L Licicicicccenenenncjcjcjcjacacackikikie e e UMUMUMCSCSCS w ww B BBiaiałełej j 
PoPoPodldldlasasasasskikikikik ejejejej w w w wspspspspspólólóló ninin e e z z z WyWyWydzdziaiaałełem m m HuHu--
mamamaninnin ststststss ycycycycznznznznymymym, ,, WyWyWydzdzdziaiaiałełeem m mm FiFiFilollozozofififii ii
i i i SoSoSoSocjcjjolololollogogogogo iiiiiiii U U UUMCMCMCM S S SS orororrazazaza  P P PPodododo lalalaskskskką ą ąą FuFuFuundndnda-a-aa
cjcjcjc ą ąą WsWsWsWsW pipipipip ererererananana iaiaia T T Talalalenenentótótów w w w w ww BiBiBiiałałałejejej PP Pododod--
lalaaaskskskieieieeeej j j j ororororgagagagag nininininiiiiizuzuzuzująjąjąją k kkkolololejejejjjnąnąnąną ee edydydyycjcjc ę ę ę nininie-e-e-
ododdododdpłpłpłpp atatata nynynynynychchchchch w w wwararara szszsztatatatótótótów w ww dldldla a a ucucucznznznióióiów w w w
szszszzkókókók ł ł ł popopopopoponanananadgdgdgdgimimimimi nnnanazjzjzjzjalalala nynynyn chchchch..

Święcha podarowała nam tomiki 
poetyckie. W każdym z nich umie-
ściła dedykację. 

Krasnobrodzkie dróżki prowadzi-
ły nie tylko do mieszkań kolejnych 
informatorów. Członkowie SKNE 
zwiedzili także Muzeum Wieńców 
Dożynkowych, Krasnobrodzkie Mu-
zeum Parafi alne i Kaplicę św. Ro-
cha. Ludzie, z którymi rozmawiali-
śmy, gorąco zapraszali na wakacje. 
Oczywiście etnolingwistyczne.

Olga Tarasiuk (SKNE)

Celem warsztatów jest poszerzenie 
i usystematyzowanie wiedzy przed 
maturą oraz określenie predyspo-

zycji do studiowania na wybranym kierunku 
proponowanym przez jednostki organizacyjne 
UMCS. Zajęcia prowadzone przez specjalistów 
z UMCS w Lublinie odbywają się w budynku Ko-
legium przy ul. Piłsudskiego 24. Każdy uczestnik 
otrzymuje indeks i zaświadczenie potwierdza-
jące udział w wybranym przez siebie warsztacie 
oraz może wziąć udział w konkursie, w którym 
nagrodami są: kamera cyfrowa, cyfrowy aparat 
fotografi czny oraz cyfrowy dyktafon. Szczegóło-
we informacje zamieszczono na stronach: www.
umcsbp.pl oraz www.pfwt.com.pl. 

W bieżącym roku akademickim (2010/2011) 
Kolegium proponuje następujące warsztaty/
wykłady: 

1) Analiza dzieła literackiego – dr Monika 
Gabryś;

2) Retoryka – sztuka skutecznego przekony-
wania – dr Anna Tryksza;

3) Etyka i kultura polityczna – dr hab. Jolan-
ta Zdybel;

4) „Třistatřicettři stříbrných stříkaček stříka-
lo přes třistatřicettři stříbrných střech... czeski 
śmieszny, czy straszny?” mgr Tomáš Typovský;

5) Warsztaty dziennikarskie – red. Monika 
Hemperek – połączone z konkursem na repor-
taż radiowy „Świat wokół nas”, regulamin: www.
umcsbp.pl, www.pfwt.com.pl;

6) Sztuka autoprezentacji – dr Sylwester 
Orzechowski.

Dr Agnieszka Dudek
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Z Lublina udaliśmy się auto-
busem  do Zwierzyńca, po-
łożonego w dolinie Wieprza 

w otoczeniu lasów Roztoczańskiego 
Parku Narodowego. W miasteczku 
zwanym „perłą Roztocza” zwiedzi-
liśmy kościół „Na wyspie” z 1741 r. 
z freskami Łukasza Smuglewicza, 
pomnik szarańczy, budynki zarządu 
Ordynacji Zamojskiej, stary browar 
oraz dwór plenipotenta. Następnie 
udaliśmy się na ścieżkę poznawczą 
RPN, która prowadzi przez Buko-
wą Górę do Stawów Echo. W każ-
dym z wymienionych miejsc starsi 
koledzy z Koła opowiadali o histo-
rii z nim związanej. Ze Zwierzyńca 
udaliśmy się pieszo, szlakiem prowa-
dzącym 7 km przez las, do Guciowa. 

Członkowie Studenckiego Koła Naukowego Geografów
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Obóz integracyjny Guciów 2010
Każdego roku w drugiej połowie października odbywa się 
obóz integracyjny Studenckiego Koła Naukowego Geogra-
fów UMCS. Również w tym roku 22 października grupa geo-
grafów wraz z pretendentami na członków koła wyruszyła 
do stacji naukowej Instytutu Nauk o Ziemi w Guciowie. 

W sobotnie przedpołudnie po-
dzieleni losowo na 2-, 3-osobowe 
grupy udaliśmy się w trasy przygo-
towane wcześniej przez część człon-
ków Koła. Trasa rozpoczęła się na 
moście na rzece Wieprz, prowadzi-
ła przez leśne ścieżki, obok mean-
drującej rzeki, starorzeczy , młyna, 
przez  sąsiednią miejscowość – Bon-
dyrz, kończąc się w wąwozie lesso-
wym, w którym został umieszczo-
ny najtrudniejszy do zdobycia punkt, 
nazwany przez uczestników wypra-
wy punktem „K2”. 

W niedzielne przedpołudnie wyru-
szyliśmy w drogę powrotną do Lubli-
na. Pieszo dostaliśmy się do Obroczy, 
a następnie do Zwierzyńca i stamtąd 
autobusem do Zamościa i Lublina. 

Późnym wieczorem byliśmy zmusze-
ni rozstać się i wyjazd integracyjny 
dobiegł końca – nie zakończyła się 
jednak integracja członków Koła. 
Trwa ona każdego dnia w Instytu-
cie Nauk o Ziemi Uniwersytetu Ma-
rii Curie- Skłodowskiej w Lublinie.

Grzegorz Siwek

Studentki na tle 
Teatru Wiel-
kiego im. Stani-
sława Moniusz-
ki w Poznaniu

W Poznaniu pojawiła się 
liczna reprezentacja stu-
dentów kierunku turysty-

ka i rekreacja UMCS, zrzeszonych 
w Studenckim Kole Naukowym Tu-
rystyki i Rekreacji „Globtroter”. Stu-
denci mogli z bliska obserwować 
świat turystyki, zarówno oczami 
laików, jak i przyszłych profesjona-
listów. Liczne stanowiska biur po-
dróży, hotelarzy oraz wszelkich or-
ganizacji związanych z turystyką 
przyciągały uwagę kolorowymi fol-
derami, a wystawcy odpowiadali na 
nawet najbardziej dociekliwe pyta-
nia. Jednak najciekawsze były sta-
nowiska gmin, powiatów, regionów 
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Studenci UMCS 
„targowali” w Poznaniu
W dniach 20–23 października w Poznaniu miało miejsce wielkie święto tury-
styki. Reprezentanci branży turystycznej oraz miłośnicy podróży dalekich i bli-
skich zjechali tłumnie na największe w Polsce targi turystyczne – Tour Sa-
lon 2010, odbywające się na terenie Międzynarodowych Targów Poznańskich.

oraz państw prezentujących atrakcje 
i urokliwe zakątki. Wystawcy kusili 
zwiedzających regionalnymi potra-
wami, rękodziełem, śpiewem, muzy-
ką oraz tańcem… nawet egzotycz-
nym. Nie jest tajemnicą, że wśród 
męskiej części studenckiej braci naj-
większym zainteresowaniem cie-
szyły się tancerki egzotyczne oraz 
nowości wśród sprzętu rekreacyj-
nego. Panie wolały przestrzeń za-
adaptowaną dla „WySPA Zdrowia”, 
gdzie promowano oferty spa i well-
ness, uzdrowisk i hoteli. Metraż te-
renu przeznaczonego na Tour Salon 
był bardzo imponujący, zwiedzanie 
wszystkich stanowisk było czaso- 

i energochłonne, jednak lubelscy 
studenci niestrudzenie przemierza-
li poznańskie hale.  

Kolejny dzień minął na zwiedza-
niu Starego Miasta, Ostrowa Tum-
skiego, gdzie można podziwiać Ba-
zylikę Archikatedralną Świętych 
Apostołów Piotra i Pawła – miej-
sce pochówku pierwszych władców 
Polski. Kolejnymi punktami wy-
cieczki były: kompleks sportowo- 
rekreacyjny Malta, Stary Browar – 
przykład zabytkowej architektury 
przemysłowej oraz nowo wybudo-
wany stadion miejski.

Monika Kawka
Michał Kąkol
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Uroczyste otwarcie wy-
stawy odbyło się w holu 
głównym Biblioteki 5 li-

stopada 2010 r. Zgromadzeni go-
ście mieli okazję wysłuchać m.in. 
wspomnień tych, którzy znali Je-
rzego Surwiłę osobiście – Kazimie-
rza Parfi nowicza, historyka sztuki 
i wieloletniego wykładowcy Wydzia-
łu Artystycznego UMCS oraz pre-
zesa lubelskiego oddziału TPGiW 
Tomasza Rodziewicza – inicjatorów 
prezentowanej wystawy. Ekspozy-

Kazimierz Parfi nowicz otwiera wystawę
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cja przybliżyła publikowany doro-
bek pisarza – jego książki i frag-
menty artykułów, a także recenzje 
twórczości, fotografi e dokumen-
tujące udział w ważnych uroczy-
stościach. Szczególną uwagę zwie-
dzających zwróciły egzemplarze 
książek podarowane przez auto-
ra Bibliotece, które opatrzył życz-
liwymi dedykacjami.

Jerzy Surwiło (1941–2009), rodo-
wity wilnianin, po ukończeniu fi lo-
logii polskiej został dziennikarzem 

„Czerwonego Sztandaru” (jedyne-
go wysokonakładowego, polskoję-
zycznego dziennika, ukazującego się 
na terenie ZSRR), przemianowane-
go w 1990 r. na „Kurier Wileński”. 
Od 1964 r. był zastępcą naczelnego 
redaktora pisma, propagował nie-
przerwanie wiedzę o Wilnie i Wi-
leńszczyźnie, prowadził popular-
ny cykl felietonów „Idzie Maciek, 
idzie…”. Współtworzył Związek Po-
laków na Litwie, jego starania obej-
mowały wiele akcji na rzecz kultu-
ry polskiej – od budowy pomników 
(m.in. Adama Mickiewicza), przez 
działania zmierzające do renowa-
cji wileńskich nekropolii (Cmen-
tarz Bernardyński, Stara Rossa), po 
współpracę z licznymi organizacja-
mi kombatanckimi i polonijnymi. 
Ukoronowaniem jego wszechstron-
nej działalności dziennikarskiej było 
pisarstwo o charakterze dokumenta-
cyjnym, którego pokłosiem jest kil-
kanaście wydanych publikacji, m.in. 
„Wileńskimi śladami Józefa Piłsud-
skiego” (1992), „Polska scena nad Wi-
lią” (1995), „Zostali tu z nami na do-
bre i złe” (2000), „To wszystko było, 
jest w Wilnie” (2007). 

Działalność literacka Surwiły sku-
piła się wokół następujących tema-
tów: Wilno i Wileńszczyzna, Józef 
Piłsudski, Adam Mickiewicz, teatr 
polski na obczyźnie, wojenne i po-
wojenne losy Polaków na Litwie. 
Szczególnie ostatnie z wymienionych 
znalazły się pod bacznym spojrze-
niem pisarza, który z niezmordowa-
ną energią gromadził wspomnienia 
tych, którzy pamiętali czasy wywó-
zek i repatriacji. Ta kronikarsko-
sprawozdawcza działalność mogła 
ujrzeć światło dzienne dopiero po 
roku 1989, najpierw w artykułach, 
publikowanych w „Kurierze Wileń-
skim”, następnie w książkach „Ra-
chunki nie zamknięte” (1992) i „Ra-
chunków nie zamykamy” (2007). 

Jerzy Surwiło wielokrotnie odwie-
dzał Lublin, był także gościem na-
szej Uczelni (m.in. w 2007 r.). Jego 
zasługi zostały uhonorowane wie-
loma odznaczeniami, w tym Krzy-
żem Kawalerskim Orderu Zasługi 
Rzeczypospolitej Polskiej. 

Grzegorz Szczypa

Wystawa w Bibliotece Głównej UMCS
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nego UMCS, obecnie wykładowca 
podyplomowych studiów fotografi i 
oraz Daniel Mróz, instruktor foto-
grafi i z Młodzieżowego Domu Kul-
tury w Puławach, słuchacz tychże 
studiów. Opiekunami grup plene-
rowych byli słuchacze studiów po-
dyplomowych, którzy w ten sposób 
odbyli krótkie praktyki pracy z mło-
dzieżą. Młodym fotografi kom tra-
fi ła się nie lada gratka. Mogli foto-
grafować „Zespół Reprezentacyjny”, 
który właśnie koncertował w Kazi-
mierzu, a po koncercie oddał się na 
pół godziny do ich dyspozycji. Ma-
raton fotografi czny był już drugą 
imprezą tego typu. Pierwsza mia-

Zdjęcie po-
wstało w cza-
sie maratonu 

fotografi cznego

17 listopada w Kolegium 
Sztuk Pięknych w Kazimie-
rzu Dolnym odbył się wer-

nisaż prac Iwony Bolińskiej-Walen-
dzik wykonanych techniką batiku. 
Wcześniej autorka poprowadziła kil-
kugodzinne warsztaty dla studentów 
Kolegium i Wydziału Artystycznego 
z Lublina. Batik to ręczna technika 
barwienia, polegająca na nakładaniu 
wosku, a następnie barwieniu tkani-
ny przez zanurzenie jej w barwniku, 

Iwona Bolińska-Walendzik (w środku)

W galerii „Po Schodach” ma miejsce nie 
mniej ważna wystawa: „Wrocławska Gra-
fi ka Warsztatowa” z podtytułem „Ucznio-

wie profesorów Andrzeja Basaja, Anny Janusz-Strzyż 
i Mariusza Gorzelaka”. Wystawa ta to rezultat współ-
pracy Zakładu Grafi ki Warsztatowej  i  Eksperymen-
talnej Wydziału Artystycznego UMCS z Katedrą 
Grafi ki Warsztatowej wrocławskiej Akademii Sztuk 
Pięknych. Ideą, która przyświeca wrocławsko-lubel-
skiemu partnerstwu, jest promocja tradycyjnej grafi -
ki warsztatowej. Chcemy pokazywać, jak szlachetną 
i różnorodną jest techniką oraz jak wiele daje możli-
wości artystycznego wyrazu. Chcemy organizować 
wspólne i regularne wystawy w Polsce, pokazując 
prace zdolnych studentów oraz ich profesorów. Na-
stępnym miejscem, gdzie będziemy wystawiać prace 
studentów wrocławskich i lubelskich, będzie Galeria 
Stary Ratusz w Olsztynie. Grafi ka wrocławska cieszy 
się zasłużoną renomą. Nazwisko Andrzeja Basaja nie 
wymaga rekomendacji, podobnie jak jego uczenni-
cy Anny Janusz-Strzyż. Prace obydwojga będziemy 
mogli wkrótce oglądać w Lublinie. 

Wernisaż wrocławskiej ASP został uświetnio-
ny oprawą muzyczną w wykonaniu studentów kie-
runku Jazz i Muzyka Estradowa Instytutu Muzy-
ki WA UMCS.

Kuratorem wystaw i warsztatu była ad. Anna Per-
łowska-Weiser pracownik Zakładu Grafi ki Warsz-
tatowej  i  Eksperymentalnej WA UMCS. 

Wrocławska 
Grafika 
Warsztatowa
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W dniach 9–10 październi-
ka w Kolegium Sztuk Pięk-
nych w Kazimierzu Dol-

nym odbyła się impreza tematyczna 
dla młodzieży szkół średnich Lu-
belszczyzny. Były to warsztaty fo-
tografi czne o bardzo intensywnym 
programie: sześć plenerów zdję-
ciowych, przeplatanych zajęciami 
seminaryjnymi i wykładami, ćwi-
czeniami w studiach fotografi cz-
nych i pracowniach komputero-
wych. W warsztatach uczestniczyło 
ok. sześćdziesięciu uczniów wraz 
z opiekunami. Zajęcia prowadzi-
li: Maks Skrzeczkowski, absolwent 
Kolegium i Wydziału Artystycz-

24 godziny z fotografią
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ła zasięg lokalny (dla uczniów szkół 
powiatu puławskiego), zaś trzecią 
przygotujemy jako warsztaty mię-
dzynarodowe. Pomocy organiza-
cyjnej udzieliła Fundacja Ochrony 
i Promocji Dóbr Kultury „NIKE”.

Zbigniew Bagiński

Wernisaż w kazimier-
skim Kolegium

który farbuje jedynie miejsca wolne 
od warstwy wosku. Proces wosko-
wania i farbowania można powta-
rzać wielokrotnie, zmieniając kolory 
kąpieli, by następnie odprasowywać 
wosk żelazkiem przez bibułę. Tech-
nika wywodzi się z Jawy i znana była 
od VIII wieku. Do Europy batik do-
tarł w XVIII, a szczególną popular-
nością cieszył się w pierwszej poło-
wie XX wieku.

Zbigniew Bagiński
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Joanna Szostak, Sławomir Toman
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I Festiwal Artystycznych Warsztatów Umiejętności

W czasie dwóch festiwalo-
wych dni studenci i mło-
dzież szkolna miała szansę 

uczestniczyć w warsztatach gitaro-
wych, bębniarskich, plastycznych, 
tanecznych, śpiewu tradycyjnego, 
beatboxu czy sztukmistrzów. Po 

Photocopypainting
Od 5 listopada do 10 grudnia w Galerii Sanockiej Biura Wy-
staw Artystycznych można było oglądać zbiorową wystawę 
„Photocopypainting”, w której uczestniczyli plastycy zwią-
zani z Wydziałem Artystycznym: pracownicy, absolwenci 
i studenci, m.in. Tomasz Bielak, Krzysztof Bryła, Jakub Ciężki, 
Marcin Łukasiewicz, Artur Paluch oraz Sławomir Toman. 

nym jest obraz fotografi czny, mimo 
iż wielu artystów w ogóle byśmy o to 
nie podejrzewali. Wykorzystanie fo-
tografi i przez malarzy w procesie two-
rzenia obrazu ma już oczywiście swo-
ją długą tradycję, a jeśli do rodziny 
narzędzi fotografi cznych zaliczymy 
również urządzenia optyczne typu 
camera obscura, to tradycja ta jest 
już wielowiekowa. Mimo to ciągle 
pojawiają się twierdzenia, że posłu-
giwanie się fotografi ą w malarstwie 
jest nieuprawnione. Wystawa siłą 
rzeczy nie jest wyczerpującym uję-
ciem tego problemu (bo z wielu po-

wodów być nie może) i nie ma am-
bicji udowadniania, że malowanie 
z fotografi i jest lepsze niż z natury, 
pamięci czy wyobraźni, że malowa-
nie w ogóle jest lepsze niż fotografo-
wanie czy też używanie innego me-
dium artystycznego. 

Wystawa ta stawia natomiast pew-
ne tezy: korzystanie z fotografi i w pro-
cesie malowania jest pośród malarzy 
różnych pokoleń i środowisk ostat-
nich dwóch dekad powszechne – po-
zwala na różne rozwiązania formalne 
i często jest tylko jednym ze środków 
ekspresji danego artysty”. 

I Festiwal Artystycznych 
Warsztatów Umiejętności

zajęciach wszystkich uczestników 
warsztatów oraz publiczność zgro-
madziły koncerty gwiazd: Sound’s 
Good, Panta Koina, Młode Djem-
be, Spektakl Wodnika, Na Tak oraz 
Słoma i Przedwietrze. Festiwalo-
wi towarzyszyła wystawa młodych 
artystów związanych z pracownią 
plastyczną „Chatki Żaka” prowa-
dzona przez Mieczysławę Goś (Alek-
sandra Hojdak – Rysunek; Sandra 
Hałasa – Malarstwo; Maciej Bielec 
– Fotografi a).

Swoją obecnością „Chatkę Żaka” 
zaszczycił prorektor ds. studenc-
kich UMCS, prof. dr hab. Stani-
sław Michałowski, który wręczając 
dyplomy wszystkim instruktorom 
Artystycznych Warsztatów Umie-
jętności, złożył podziękowania za 

ich pracę i chęć dzielenia się swoją 
pasją z młodymi ludźmi. 

Artystyczne Warsztaty Umie-
jętności, powołane w 2009 r. z ini-
cjatywy Agnieszki Kołczewskiej, 
stanowią propozycję zarówno dla 
tych, którzy chcą rozwijać swoje pa-
sje, jak i dla tych, którzy wciąż po-
szukują własnej drogi wyrazu. Na 
ofertę warsztatów składają się za-
jęcia: gitarowe, bębniarskie, tańca 
towarzyskiego, irlandzkiego, tanga 
argentyńskiego, teatralne, rysunku, 
fotografi czne, śpiewu tradycyjnego, 
beatboxu czy sztukmistrzów. AWU 
to także szansa na nowe znajomo-
ści i wspaniałe przyjaźnie. Każde 
zajęcia to twórcze spotkanie po-
krewnych dusz. 

Ilona Gumowska
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Ostatni z wymienionych 
– adiunkt Zakładu Malar-
stwa II i zarazem kurator 

pokazu – tak wyjaśniał jego sens: 
„Wystawa Photocopypainting od-
nosi się do najogólniej pojmowanego 
zjawiska fotorealizmu lub inaczej do 
procedur malarskich, których pod-
stawowym źródłem ikonografi cz-

Ostatni weekend listopada upłynął w „Chatce Żaka” pod znakiem doskonalenia talentów. 
Wszystko za sprawą I Festiwalu Artystycznych Warsztatów Umiejętności zorganizowanego 
przez Agnieszkę Kołczewską – koordynatorkę edukacji kulturalnej ACK UMCS „Chatka Żaka”. 
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Wśród wykonawców można było usłyszeć: 
dr Agnieszkę Piekaroś-Padzińską – sopran, 
dr hab. Jolantę Münch – fortepian, cztery 

chóry lubelskie: Chór Gimnazjum nr 16 „La Musica” 
pod dyrekcją Zdzisława Ohara, Chór „Kantylena” III 
LO prowadzony przez prof. UMCS Małgorzatę No-
wak, Akademicki Chór Uniwersytetu Medycznego 
pod kierunkiem dr Moniki Mielko-Remiszewskiej 
i Akademicki Chór Politechniki Lubelskiej pod dy-
rekcją prof. UMCS Elżbiety Krzemińskiej. Wystą-
piła także Helicopters Brass Orchestra ze Świdnika 
prowadzona przez Henryka Maruszaka oraz Rafa-
ła Maruszaka. 

Publiczność wysłuchała znanych, narodowych pie-
śni: „My, Pierwsza Brygada”, „Wojenko, wojenko” czy 
„Piękna nasza Polska cała”. W programie koncertu 
znalazły się także pieśni St. Moniuszki i I. Paderew-
skiego oraz słynny chór niewolników „Va pensiero” 
z opery „Nabucco” G. Verdiego i „Conquest of Para-
dise” Vangelisa. 

Myślą przewodnią koncertu była idea zbliżenia poko-
leń, dlatego wśród recytatorów wystąpiła pani Marian-
na Mazur pamiętająca II wojnę światową, aktor Teatru 
NN Witold Dąbrowski i laureatka Konkursu Poezji, Pro-
zy i Pieśni Patriotycznej im. Ryszarda Kaczorowskiego 
– piętnastoletnia uczennica Maria Bielska. 

Elżbieta Krzemińska
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Wystawę malarstwa Marii Polakowskiej-Pro-
kopiak można było oglądać od 12 listopada 
do 12 grudnia w galerii ZPAP „Pod podłogą” 

w Lublinie. Artystka – adiunkt II st. w Zakładzie Ma-
larstwa – jest lublinianką, absolwentką wrocławskiej 
PWSSP (dyplom z wyróżnieniem w Pracowni Malar-
stwa prof. Zbigniewa Karpińskiego w 1984 r.). W do-
robku M. Polakowskiej-Prokopiak można wymienić 
ponad 20 wystaw indywidualnych oraz udział w po-
nad 100 pokazach zbiorowych.

„Obrazy Marii Polakowskiej nie mogą się nie po-
dobać. Kuszą migotliwością i jakby poruszoną ma-
terią powierzchni. Są osadzone w smakowitych ga-
mach kolorystycznych, a jeśli nawet napotykamy na 
czystość czerwieni czy żółci, to dość szybko postrze-
gamy, iż energia koloru nie jest tu po to, by krzyczeć 
z namiętności, czy jęczeć z niepokoju. Obrazy dzia-
łają wyciszeniem i łagodnością, które ciepło i ser-
decznie zatrzymują oglądającego i… gdzieś prowa-
dzą? […]” (j.ż.)

Wystawa 

malarstwa 

Viva Polonia
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